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Сигурно се старије генерације сјећају 
грандиозних дочека златне генерације 
кошаркаша бивше Југославије када би 
са европске и свјетске сцене доносили 
медаље и трофеје. Бодирога, Ђорђе-
вић, Дивац, Даниловић, Ребрача, Бе-
рић... Сигурно се пасионирани љуби-
тељи кошарке, међу којима сам и сама, 
сјећају оне Ђорђевићеве тројке уз си-
рену за крај меча на Олимпијским иг-
рама у Атланти, 1996. године. Као да 
је било јуче. Заправо – и било је. Тај 
непоновљиви осјећај сласти побједе, 
тај испуњавајући осјећај да сте дио не-
чег величанственог, ту јединствену при-
лику да и ми у Пљевљима дочекамо 
златне кошаркаше, нашој школи и гра-
ду подарила је кошаркашка екипа Гим-
назије, предвођена зналачким ментор-
ством професора Данка Деспотовића. 

Наши златни кошаркаши – Милош 
Милинковић, Лазар Мојовић, Алекса 
Ненадић, Јанко Петровић, Лазар Пу-
повић, Павле Пуповић, Лука Рубежић, 
Филип Свркота, Андрија Старчевић, 

Бранко Табаш, Матија Ћаћић и Павле 
Цвијовић освојили су треће мјесто на 
Европском школском првенству сред-

њих школа, одржаном у Скопљу од 
11. до 17. јуна ове године. 

(Наставак на 5. страни) 

На овогодишњем држав-
ном такмичењу у знању, 
одржаном 26. фебруара 
2023. године, ученици Пље-
ваљске гимназије Елена Ве-
мић и Алекса Цвијовић, под 
менторством професорице 
Љиљане Бајчетић, оствари-
ли су велики успјех из ис-
торије. 

У категорији I/II разред, 
на веома захтјевном тесту, 
прво мјесто освојила је Еле-
на Вемић, ученица одјеље-
ња II1, освојивши 85 бодова. 
Елена је и у прошлој школ-
ској години била побједница 
на истом такмичењу, чиме 
је потврдила висок степен 
свог знања и мотивацију. У 
категорији III/IV разред, на 
тесту који је такође био вео-
ма захтјеван, првопласира-
ни је био Алекса Цвијовић, 
ученик одјељења IV2. Он је 
добио другу награду, у скла-
ду са правилима бодовања. 
Алекса је на ранијем такми-
чењу, такође, имао запажен 
успјех. Веома добар плас-
ман оствариле су и ученице 
Јована Рабреновић (I/II раз-
ред) и Татјана Рабреновић 
(III/IV разред). 

Менторка ученицима 
била је професорица Љи-
љана Бајчетић којој је ово 
осмо по реду менторство на 
државним такмичењима у 
знању. На сваком од њих 
освојено је неко од прва три 
мјеста, а било је и случајева 
да су се на тако високим 
позицијама пласирала и по 
два ученика. Међу њима су 

садашњи историчари, прав-
ници, инжењери електро-
технике, фармацеути, про-
фесори, бисери наше школе 
и града. 

Образовање је процес сти-
цања и преношења знања, 
однос ментор – ученик со-
фистицирана методологија, 
а такмичење један од нај-
прецизнијих инструмената 
евалуације. Стари Грци ко-
ристили су ријеч „агон“ 
(ἀγών) да означе такмичење 
у витешким играма. Под тим 
појмом подразумијевало се 
и надметање у другим об-
ластима, као што су умјет-
ност, филозофија, политика. 
У савременим схватањима, 
такмичење имплицира су-
коб који то није, већ је при-
лика за промјену и сазнање. 
Вођени тим принципима, 
ученици се одлучују за так-
мичење у знању, такмичење 
у коме је учешће важно, али 
је само побједа част. 

Постигнућа и успјеси 
представљају велики под-
стицај за даљи рад. Процес 
припрема посебно је задо-
вољство и за ученике и за 
ментора. У њему се стичу 
нова знања, савладавају 
ситни страхови, побјеђују 
трема и сопствена ограни-
чења. Менторство постаје 
увод у пријатељства. Успјех 
је част, награда за уложени 
рад и неизбрисива рефе-
ренца. 

Мр Љиљана Бајчетић, 
Елена Вемић и Алекса 

Цвијовић

Перфектно менторство 

ДУПЛА КРУНА 
ИЗ ИСТОРИЈЕ 

НА ДРЖАВНОМ 
ТАКМИЧЕЊУ 

— У савременим схватањима, такмичење имплицира 
сукоб који то није, већ је прилика за промјену и саз-
нање. — Менторство постаје увод у пријатељства. 
Успјех је част, награда за уложени рад и неизбрисива 
референца

Бронза златног сјаја 

ТРЕЋЕ МЈЕСТО НА ЕВРОПСКОМ 
ШКОЛСКОМ ПРВЕНСТВУ У КОШАРЦИ 
— Кошарка није само спорт. — Кошарка је и умјетност у којој морате бити маестро да 
бисте успјели – Стивен Кари, амерички кошаркаш

Кошаркаши Гимназије са ментором, професором Данком Деспотовићем

Ученици: Елена Вемић, Јована Рабреновић, Алекса 
Цвијовић и Татјана Рабреновић (слијева надесно) са 

менторком, професорицом Љиљаном Бајчетић

– И како „удар нађе иск-
ру у камену“, ево нас на 
врху планине. Зато сада у 
име свих нас који су овдје 
јер имају све петице, и у 
име оних којима су фали-
ле нијансе да дођу до свих 
петица, желим да кажем: 
Бићемо најбољи ако у сва-
ком послу дамо од себе 
максимум, бићемо најбо-
љи ако чувамо своју поро-
дицу и друге од себе, би-
ћемо најбољи ако у овом 
изазовном времену буде-
мо чувари своје традиције 
и правих вриједности, ако 
постанемо добри људи. 
Бићемо најбољи ако не за-
боравимо свој град, своју 
школу, професоре и роди-
теље. 

Софија Милић, добит-
ница дипломе „Луча“ 

У уторак, 13. јуна 2023. го-
дине, уприличена је свечана 
додјела диплома „Луча“ ге-
нерацији матураната 
2022/23. године. Програм, 
који се састојао од поетских 
и прозних радова бивших 
ученика Гимназије, замиш-
љен је као посебна врста 
мотивације за садашње ге-
нерације да својим радом и 
интелектуалним сјајем дос-

тигну и надмаше своје пре-
тходнике. Присутне је у име 
матураната емотивним об-
раћањем поздравила Софи-
ја Милић, а пригодним го-
вором обратили су им се и 
директорица Бојана Грујић 
и предсједник Општине 
Пљевља др Дарио Вранеш, 
који су им потом уручили 
дипломе и награде. Посеб-
но је запажен и изврстан 
наступ Градског мјешовитог 
хора под руководством про-
фесора Петра Јокића. 

За одличан успјех из свих 
наставних предмета и при-
мјерно владање у цјелокуп-

ном досадашњем школова-
њу диплому „Луча А“ добили 
су: Валентина Алорић, Да-
нијел Боричић, Миа Вуковић, 
Марко Дамјановић, Славица 
Дробњак, Јана Ђуровић, Јан-
ко Јеловац, Јелена Јеловац, 
Тајра Катана, Огњен Лечић, 
Софија Милић, Марија Пеја-
товић, Јана Петровић, Ан-
дрија Прерадовић, Татјана 
Рабреновић, Матија Секулић 
и Ена Табаковић. 

За одличан успјех и при-
мјерно владање у цјелокуп-
ном досадашњем школова-
њу дипломом „Луча Б“ 
награђени су: Дијана Бори-

чић, Рајко Брајковић, Ивана 
Гледовић, Гордана Зорић, 
Давид Јоксимовић, Сузана 
Мазалица, Андреа Марин-
ковић, Тарик Махмутовић, 
Андријана Мрдак, Андрија 
Мијатовић, Лука Минић, 
Виктор Нухановић, Ива Пе-
руничић, Милица Прерадо-
вић, Јана Секуловић, Амин 
Харбић, Алекса Цвијовић и 
Теодора Шљукић. 

Најсрдачније честитамо 
лучоношама и желимо им 
много успјеха у даљем шко-
ловању! 

Прилагођен текст са 
школског сајта

Удар нађе искру у камену 

СВЕЧАНА ДОДЈЕЛА ДИПЛОМА 
„ЛУЧА“ ГЕНЕРАЦИЈИ 2022/23.

Лучоноше са предсједником Општине Пљевља, директорицом Гимназије, 
члановима Школског одбора и одјељењским старјешинама
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Програм обиљежавања: 
свечана сједница и коктел 
за званице и запослене, 
XXIII издање „Гласа Гимна-
зије“; угледни час/јавни час 
на тему историјата и знача-
ја Гимназије; изложба ли-
ковних радова; спортска 
такмичења између Средње 
стручне школе и Гимназије 

Свечани програм поводом 
121 године постојања и рада 
Гимназије уприличен је у 
петак, 18. новембра 2022. 
године, у Свечаној сали 
наше школе. Осим садаш-
њих и бивших наставника и 
представника Ученичког 
парламента, свечаној сјед-
ници су присуствовали и 
представница Министар-
ства просвјете Весна Гаје-
вић, предсједник Општине 
Пљевља Рајко Ковачевић, 
предсједник Скупштине 
општине Пљевља Драгиша 
Сокић, први људи јавних ус-
танова и пљеваљских пред-
узећа, руководиоци образ-
овно-васпитних установа из 
нашег града, чланови Школ-
ског одбора, представници 
Савјета родитеља и други 
уважени гости и поштовао-

ци Гимназије. Програм је ос-
мишљен тако да кроз ријечи 
водитеља, мотивационе по-
руке и драмске одломке ис-
такне значај образовања и 
просвијећености. 

У склопу програма посје-
тиоци су имали прилику да 
погледају филм на тему ето-
са наше школе. Концепција 
је подразумијевала кратко 
представљање сваког одје-
љења, кроз кратке текстове, 
проткане искреношћу, топ-
лином и ведрим тоном. Све 
је пропраћено спонтаним ви-
део снимцима и разноврсним 
фотографијама. Уз оригина-
лан сценарио, употријебљен 
је одломак из текста мр Иса-
ка Калпачине, као и стихови 
Руждије Крупе. 

Један дио програма пос-
већен је испраћају у пензију 
професорице хемије Муни-
ре Дешевић. 

На свечаној сједници су 
говорили: предсједница 
Школског одбора Маја Ву-
чинић Драгашевић, дирек-
торица Бојана Грујић и 
представница Министар-
ства просвјете Весна Гаје-
вић. 

У припреми и реализацији 
свечаног програма учество-
вале су професорице Адела 
Дркић, Наташа Цмиљанић 
и Ивана Клачар, као и уче-
ници: Емра Ајановић, Угље-
ша Чоловић, Николај Чабар-
капа, Елена Вемић, Алекса 
Књегињић, Раде Ђондовић, 
Татјана Милић, Анђела Кне-
жевић, Милинко Дробњак, 
Саво Рондовић, Павле Цви-
јовић, Никола Пуповић, 
Дуња Сокић и Тајра Катана. 
Гост програма у музичком 
дијелу био је професор хар-
монике и клавира Немања 
Потпарић. 

Филм су припремиле про-
фесорице Невена Томић, 
Сања Голубовић и Љиљана 
Раневски, библиотекарка 
Љуба Чепић и сљедећи уче-
ници: Татјана Мрдак, Соња 
Ристановић, Милица Мијо-
вић, Селма Лујиновић, Ми-
љана Перуничић, Лазар То-
мић, Дуња Сокић, Емина 
Златанић, Јована Рабрено-
вић, Валентина Попадић, 
Ивана Миликић, Павле Бу-
латовић, Немања Церовић, 
Матија Ћаћић, Лука Вуко-
вић, Сара Вуковић, Тања 

Лакетић, Тијана Јеловац, 
Алекса Бошковић, Павле 
Цвијовић, Јанко Поповић, 
Харун Авдовић, Калина Јеч-
меница, Софија Милић, Ан-
дрија Мијатовић, Ива Перу-
ничић, Драгана Мрдак, 
Марија Пејатовић, Марко 
Дамјановић, Андреј Бјеко-
вић, Елма Гогалић и Лазар 
Лисичић. 

На поклон Гимназији за 
рођендан стигло је и 23. из-
дање „Гласа Гимназије“, 
које су припремиле и уре-
диле професорице Ивана 
Клачар, Нада Рондовић и 
Јелена Вуковић. 

Професорица историје 
Љиљана Бајчетић одржала 
је угледни/јавни час на тему 
историјата и значаја Гимна-
зије, а чланови ликовне сек-
ције под руководством про-
фесорице Жаклине Мрдовић 
приредили су изложбу ли-
ковних радова и фотографи-
ја у холу школе. Такође, 
одиграна је фудбалска утак-
мица између ученика Гимна-
зије и Средње стручне шко-
ле у организацији Актива 
физичког васпитања. 

РГГ

121. бисер у круни 

СВЕЧАНО ОБИЉЕЖЕН 121. 
РОЂЕНДАН ГИМНАЗИЈЕ

Од 26. до 28. децембра 
2022. године, у Бања Луци 
је одржано међународно 
дебатно такмичење „Деба-
туј за данас“. Црну Гору су 
представљала два тима. 
Тим под вођством ментора, 
професора Крста Вуковића, 
чији је члан била и наша 
ученица Елена Вемић, ос-
војио је треће мјесто у вео-
ма јакој конкуренцији. Еле-
на је освојила прво мјесто 

у појединачној конкуренци-
ји, проглашена је најбољим 
дебатером и награђена 
златном медаљом. 

За свој сјајан успјех Елена 
посебну захвалност изра-
жава својој професорици и 
менторки Маиди Делић, 
која је препознала њен та-
ленат за дебату и усмјерила 
је на прави начин. 

Преузето са 
школског сајта

Реторичка екселенција  

ЕЛЕНА ВЕМИЋ ПРВА 
НА ТАКМИЧЕЊУ 

„ДЕБАТУЈ ЗА ДАНАС“

Генерација матураната 
1967. и ове године је про-
славила годишњицу мату-
ре уз присјећање на гим-
назијске дане. И послије 
56 година нису заборави-
ли своју Гимназију. 

Прошле године, када су 
славили 55 година матуре, 
господин Славко Шепић, 
некадашњи ученик наше 
школе, поклонио је 120 
књига за 120 година пос-
тојања Гимназије. Ове го-
дине је поклонио још 37 
књига, што је укупно 157, 
за сваког ученика из своје 

генерације по једну. Књиге 
је директорици Бојани 
Грујић уручио један од уче-
ника ове сјајне генерације, 
господин Ранко Крсмано-
вић. 

Хвала господину Славку 
Шепићу и хвала генераци-
ји 1967. што нас својим 
посјетама увијек изнова 
подсјете колико цијене 
своју школу, која им је пру-
жила квалитетно образ-
овање и велике могућнос-
ти за даљи духовни развој. 

Прилагођен текст са 
школског сајта

Својој школи на дар 

ГИМНАЗИЈИ КЊИГЕ 
НА ПОКЛОН ОД 

БИВШИХ УЧЕНИКА

Генерација матураната 
Гимназије 1993. прославила 
је у суботу, 24. јуна. 2023. 
године, 30 година матуре и 
том приликом је донирала 
нашој школи хиљаду евра. 
Новац је искоришћен за од-
лазак наших ученица у Ис-
танбул, на Европско такми-
чење у предузетништву. 
Захваљујемо бившим уче-
ницима Гимназије на зна-
чајној донацији и желимо 
им да прославе још много 
јубилеја у добром здрављу 
и ведром расположењу. 

Прилагођен текст 
са школског сајта

Својој школи на дар 

ВРИЈЕДНА ДОНАЦИЈА 
ГЕНЕРАЦИЈЕ МАТУРАНАТА 1993.

Генерација матураната Гимназије 1993.
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У Истанбулу је од 11. до 
14. јула 2023. године, одр-
жан „GEN-E Company of the 
Year Competition“, jедан од 
највећих предузетничких 
фестивала у Европи, у ор-
ганизацији мреже „Junior 
Achievement Europe“. У пи-
тању је европско такмиче-
ње ученичких компанија 
које је ове године окупило 
преко 800 младих предузет-
ника (студената и средњош-
колаца), наставника и про-
фесора, међународних 
пословних партнера и креа-
тора међународних полити-
ка у вези са развојем пос-
ловних идеја, иновација и 
предузетничког духа мла-
дих људи из земаља које 
чине мрежу „Junior Achieve-
ment Europe“. 

Структура такмичења 
обухвата активности слања 
компанијског извјештаја, ин-
тервјуа са стручним жири-
јем, сценских презентација 
и сајамског представљања 
ученичких компанија. Тимо-
ви који су се такмичили у 
Истанбулу бирани су у кон-

куренцији од преко 390 хи-
љада ученика – имплемен-
татора програма „Ученичка 
компанија“, који је од стране 
Европске комисије оције-
њен као један од најбољих 
програма предузетничке 
едукације у свијету. 

Ученичка компанија „Skill-
Time“ Гимназије, коју чине 
Емина Златанић, Јана Том-
чић, Весна Јовић, Тамара 
Чоловић и Мартина Сврко-
та, предвођене ментор-
ством професорице Адисе 
Малагић, претходно је ос-
војила прво мјесто на на-
ционалном такмичењу уче-
ничких компанија, и тако 
добила прилику за учешће 
на овој међународној так-
мичарској смотри. 

У Истанбулу су наше учени-
це својим сценским наступом, 
презентовањем идеје, као и 
сајамским представљањем 
своје ученичке компаније, за-
вриједиле посебну пажњу 
чланова жирија и великог бро-
ја посјетилаца овог догађаја. 

Награда „Предузетничке 
школе“ годишње је призна-

ње истакнутим основним и 
средњим школама које се 
залажу за предузетничко 
образовање. Захваљујући 
предузетничкој визији, из-
ванредној имплементацији 
програма предузетничке 
едукације и оствареним ре-
зултатима на плану пред-
узетништва и финансијске 
писмености, Пљеваљској 
гимназији припала је ова на-
града која ју је сврстала у 
ред најпредузимљивијих 
школа у Европи. 

Мартина Свркота ушла је 
у ужи избор и за међународ-
ну награду „Junior Achieve-
ment Alumni Leadership 
Award“, док је професорица 
Адиса Малагић добитница 
„TES“ награде – The Entre-
prenural School Award 2023.  

Такође, кроз стратешку са-
радњу „Достигнућа младих“ и 
Универзитета Доња Горица, 
професорици Адиси Малагић 
уручена је и награда „Настав-
ник године“ за постигнути до-
принос у развоју младих 
људи, њихових вјештина и 
предузетничког учења.  

Овом приликом желимо 
да захвалимо нашим спон-
зорима и партнерима, и то: 
Руднику угља АД Пљевља, 
извршном директору Руд-
ника угља Милану Лекићу, 

Секретаријату за културу, 
социјална и друга питања 
Општине Пљевља, генера-
цији матураната Гимназије 
1993. године и организацији 
„Достигнућа младих у Црној 

Гори“, на свесрдној помоћи 
коју су нам пружили у орга-
низацији и реализацији пу-
товања у Истанбул. 

Прилагођен текст 
са школског сајта

Зналачки вођена вјештина 

ГИМНАЗИЈИ ЗАСЛУЖЕНО ПРИПАЛА 
НАГРАДА „ПРЕДУЗЕТНИЧКА ШКОЛА 2023“  
Гимназија „Танасије Пејатовић“ освојила је награду Предузетничке школе на #Gen_E 2023 у Истанбулу

Радови на адаптацији 
Гимназије почели су 15. ав-
густа 2022. године и укљу-
чивали су: реконструкцију 
система гријања (радијато-
ри, цијеви и котлови); пре-
лазак на гријање на пелет; 
уградњу свих спољашњих 
отвора (врата и прозора); 
реконструкцију свлачиони-
ца, помоћних просторија и 
мокрог чвора у фискултур-
ној сали. 

Вриједност радова изно-
сила је око 500 хиљада 
евра. Адаптацију је финан-
сирала Канцеларија за одб-
рамбену сарадњу при Ам-
басади САД у Подгорици. 
Осим свеукупне подршке, 
Министарство просвјете 
имало је и значајну улогу 
посредника између финан-
сијера, извођача и Гимна-
зије. Извођач радова је 
била фирма „AJ Solution“ из 
Гњилана, док су подизво-
ђачи радова фирма 
„MikroMont“ из Бијелог Поља 

и „MikroMont“ из Рожаја. Уг-
радња нових прозора и ре-
конструкција система гри-
јања енормно су 
побољшали услове за рад. 
Најсрдачније захваљујемо 
Америчкој амбасади на реа-
лизацији овог значајног про-
јекта.  

Крајем јуна 2023. године, 
фирма „Чиком“ из Подгори-
це извела је радове на ин-
сталацији LAN мреже у Гим-
назији. У сваку учионицу 
уведен је кабловски интер-
нет. Министарство просвјете 
је за овај пројекат обезбије-
дило финансијска средства 
у износу од пет хиљада 
евра. Кабловски интернет 
ће немјерљиво побољшати 
квалитет наставних и ван-
наставних активности. 

Министарство просвјете 
је обезбиједило и средства 
за адаптацију библиотеке, 
која је извршена у августу 
и септембру текуће године.  

РГГ

Велико побољшање услова рада 

КРУПНИ РАДОВИ НА АДАПТАЦИЈИ 
ГИМНАЗИЈСКЕ ЗГРАДЕ 

— Вриједност радова износи око 500 хиљада евра. — Адаптацију финансира Канцеларија 
за одбрамбену сарадњу при Амбасади САД у Подгорици. — Уградња нових прозора и 
реконструкција система гријања енормно су побољшали услове за рад. — Средствима 
Министарства просвјете у сваку учионицу уведен кабловски интернет. — Адаптиран 
простор школске библиотеке

У сриједу, 7. јуна 2023. 
године, предсједник Од-
бора директора Рудника 
угља Пљевља Душан Ја-
њушевић уручио је дирек-
торици Гимназије Бојани 
Грујић Одлуку о финансиј-
ској помоћи у износу од 
25 хиљада евра. Средства 
су уплаћена на жиро-ра-
чун школе и намијењена 
су за реконструкцију Све-
чане сале. 

Раније, Рудник угља је 
нашој школи поклонио два 
рачунара и три табле у 
вриједности од хиљаду 
петсто евра, а Одбор ди-
ректора је обезбиједио и 
хиљаду евра за админист-
ративне трошкове за нашу 
ученицу Селму Лујиновић, 
која је добила пуну британ-

ску стипендију за наставак 
школовања у Великој Бри-
танији. Такође, извршни 
директор Рудника угља 
Милан Лекић омогућио је 
донацијом у вриједности 
од хиљаду евра, у име ком-
паније, да наше ученице 
отпутују на предузетничко 
такмичење у Истанбул. 

Мора се нагласити да је 
кључна компанија нашег 
града у више наврата по-
казала разумијевање, 
друштвено одговоран од-
нос и спремност да помог-
не знатном побољшању 
услова рада Гимназије, на 
чему им је директорица 
Грујић изразила изузетну 
захвалност. 

Прилагођен текст 
са школског сајта 

Разумијевање значаја образовања 

ДОНАЦИЈА РУДНИКА 
УГЉА ПЉЕВЉА
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На овогодишњем међународном математичком так-
мичењу „Кенгур без граница“, у организацији НВУ „Тин-
кер“, учествовало је укупно 1480 ученика у 25 црногор-
ских основних и средњих школа. Такмичење је 
реализовано 25. марта 2023. године у Подгорици, Ник-
шићу, Бијелом Пољу, Пљевљима, Колашину, Сутомору, 
Улцињу, Котору, Херцег Новом, Голубовцима, Рожајама, 
Жабљаку, Тузима и на Цетињу. Павле Пуповић, ученик 
одјељења III1, освојио је сребрну медаљу. Менторка уче-
нику била је професорица Маја Вучинић Драгашевић. 

Прилагођен текст са школског сајта

„Поносна сам што сам 
била ученица наше Гим-
назије и захвална сам на 
свему што сам ту научи-
ла.” 

 
Андријана Боровић је 

завршила средње образ-
овање у Гимназији „Тана-
сије Пејатовић“ 2017. го-
дине. Добитница је 
награде за изванредне 
студенте Медицинског 
факултета Универзитета 
Црне Горе, као и Студен-
тске награде која се дод-
јељује поводом Дана Опш-
тине Пљевља. Андријана 
ради као љекар опште 
праксе у ХМП Пљевља.  

У наставку слиједе Ан-
дријанини одговори на пи-
тања гимназијалаца. 

 
● Да ли сте икада раз-
мишљали да промије-
ните професију? 
 
Једна изрека каже: 

„Живот је једва довољан 
да постанете добри у не-
чему, због тога водите ра-
чуна чиме ћете изабрати 
да се бавите.“ Толико сам 
се посветила да повратка 
нема, а никад нисам ни по-
мислила. Обожавам свој 
посао и трудим се да сва-
ким даном напредујем 
више, јер сваки љекар 
вриједи онолико колико 
може да уради за свог па-
цијента.  

 
● Који је најтежи испит 

који сте имали на фа-
култету? 
Хирургија, иако суштин-

ски није био тежи испит 
од већине других, само је 
био обимнији. 

 
● Какав је значај имала 
Гимназија за Ваше 
даље школовање? 
Гимназија ми је пружила 

ширину у размишљању и 
учврстила моје радне на-
вике, а то је било важно 
за факултет. Поносна сам 
што сам била ученица 
наше Гимназије и захвал-
на на свему што сам ту на-
учила.  

 
● Да ли мислите да је 
диплома „Луча“ пре-
судна за успјех? 
 
Мислим да људи који 

уче, не због просте оцјене, 
већ из жеље да знају што 
више, морају успјети. Ако 
се ради о таквој „Лучи“, 
може се рећи да је пресуд-
на.  

 
● Колико страних језика 
говорите и зашто сте 
се одлучили за њих? 
 
Француски и енглески 

језик. Енглески је потреба, 
а француски је љубав. 
Настојим да учим и друге 
романске језике. 

Припремили: Јована 
Василијевић, Санел 

Бошковић и Лука 
Вуковић, IV2

Интервју 

АНДРИЈАНА 
БОРОВИЋ 

ДОБИТНИЦА НАГРАДЕ ЗА ИЗВАНРЕДНЕ 
СТУДЕНТЕ И ЉЕКАР ОПШТЕ ПРАКСЕ

„Гимназија је имала ве-
лики значај за моје даље 
школовање. Сматрам да 
ова школа одлично спре-
ма ученике за сљедећу 
фазу живота. Опште зна-
ње које ученици стекну за 
четири године отвара им 
многа врата.” 
 

Емин Лујиновић је завршио 
средње образовање у Гим-
назији „Танасије Пејатовић“ 
2018. године. Био је добит-
ник престижне стипендије 
владе Уједињених Арапских 
Емирата за студије масовних 
комуникација на универзи-
тету Аl Qаsimia у емирату 
Шaрјах, гдје је и дипломирао, 
и то као најбољи студент фа-
култета у својој генерацији. 
У блиској будућности плани-
ра да настави школовање и 
заврши мастер и докторске 
студије. 

У наставку слиједе Еми-
нови одговори на питања 
гимназијалаца. 

 
● Да ли сте икада раз-
мишљали да промије-
ните професију? 
 
Нисам никад размишљао 

о томе да промијеним про-
фесију, јер волим то што ра-
дим и проналазим се у томе. 
Желим још више да истра-
жујем о области која ме за-
нима и да постанем експерт 
у томе. Међутим, подржа-

вам све оне који често ми-
јењају свој животни пут и 
истражују различите 
професије. Сматрам да 
никад није касно да се 
почнемо бавити нечим 
што нас испуњава. Што 
се чвршће држимо 
идентитета, то постаје 
теже расти ван њега. 
Савјетујем све да што 
више истражују, баве се 
различитим занимањи-
ма и да отворе свој ум 
за нова искуства. 

 
● Који је најтежи ис-
пит који сте имали 
на факултету? 
 
Нисам имао испит за 

који могу рећи да је био 
најтежи. Сваки је био 
специфичан на свој на-
чин, занимљив и изазо-
ван. Међутим, најтежи 
период на факултету је уче-
ње арапског језика, јер при-
је одласка у Емирате нисам 
много знао о овом језику, у 
поређењу са осталим сту-
дентима који су већ имали 
предзнање. Свакодневним 
радом и трудом се то над-
окнадило и успио сам на-
учити арапски веома брзо, 
што ми је олакшало даље 
студирање. 

 
● Какав је значај имала 
Гимназија за Ваше 
даље школовање? 

Гимназија је имала ве-
лики значај за моје даље 

школовање. Сматрам да 
ова школа одлично спрема 
ученике за сљедећу фазу 
живота. Опште знање које 
ученици стекну за четири 
године отвара им многа 
врата. Репутацију Гимнази-
је чувају њени бивши уче-
ници, који су њени најбољи 
амбасадори, како у Црној 
Гори, тако и у иностран-
ству. 

 
● Да ли мислите да је 
диплома „Луча“ пре-
судна за успјех? 

Сматрам да диплома 
„Луча“ није пресудна за усп-

јех, али игра значајну 
улогу у формирању лич-
ности и менталитета 
који успјех доноси. Дип-
лома „Луча“ неће оства-
рити ваше циљеве, али 
ће вам помоћи да пос-
танете неко ко је дос-
тојан тих циљева. Дис-
циплина, истрајност, 
стрпљење и континуи-
тет су само неки од ква-
литета које носиоци ове 
престижне титуле пос-
једују. 

 
● Колико страних 
језика говорите и 
зашто сте се одлучи-
ли за њих? 

 
Говорим енглески и 

арапски језик. Сматрам 
да сви у данашњем вре-

мену треба да говоре енглес-
ки језик, и није га тешко на-
учити у глобализованом 
свијету у којем живимо. 
Арапски језик сам научио на 
факултету да бих могао нес-
метано да пратим наставу и 
полажем испите. Арапски је 
један од пет свјетских језика 
и у свијету постоји око 375 
милиона људи којима је овај 
језик матерњи. 

Припремили: Јована 
Василијевић, Санел 

Бошковић и Лука 
Вуковић, IV2

Интервју 

ЕМИН ЛУЈИНОВИЋ 
ДОБИТНИК ПРЕСТИЖНЕ СТИПЕНДИЈЕ И СТУДЕНТ ГЕНЕРАЦИЈЕ

Медаља од знања

СРЕБРНА 
МЕДАЉА НА 

ТАКМИЧЕЊУ ИЗ 
МАТЕМАТИКЕ

ЗЛАТО И СРЕБРО 
НА ДРЖАВНОМ 
ПРВЕНСТВУ У 
АТЛЕТИЦИ

Ученице наше школе 
оствариле су изванредан 
успјех на државном 
првенству у атлетици, у 
оквиру школских спор-
тских игара ученика Црне 
Горе. Првенство је одржа-
но у Бару, у мају 2023. го-
дине. Татјана Мрдак је 
постала државна прваки-
ња, освојивши прво мјесто 

у трци на 100 m, док су 
Анђела Лончар, Ивана 
Миликић, Ајра Герина и 
Татјана Мрдак освојиле 
друго мјесто у штафетној 
трци 4х100 m. Ментори 
ученицама били су про-
фесори Данко Деспото-
вић и Горан Марјановић. 

Прилагођен текст 
са школског сајта

  Започни и заврши трку 



● Наставак са 1. стр. 
За трофеј се борило се-

дам екипа. Кошаркашки 
тим Гимназије био је у групи 
са школама из Сјеверне 
Македоније 2, Републике 
Српске и Француске. Иако 
су изгубили прве двије 
утакмице, и то против еки-
па из Републике Српске и 
Сјеверне Македоније 2, 
побједом против Француске 
у трећем мечу пласирали 
су се у полуфинале. У по-
луфиналу су поражени од 
екипе Сјеверне Македоније 
1, али су у дуелу за треће 
мјесто побиједили екипу 
Републике Српске и тако 
нам донијелу бронзану (чи-
тај – златну) медаљу. 

У ризницама Гимназије 
налази се небројено много 
награда, признања, дипло-
ма, пехара и медаља које 
су јој, захваљујући свом зна-
њу, свестраности и тален-
тима, даровали њени уче-
ници. Гдје год да су се 
такмичили, од општинског, 

регионалног па до држав-
ног нивоа, гимназијалци су 
непогрешиво остављали 
неизбрисиви печат тежње 
ка пефекцији. Вођени пе-
дагошком далековидошћу 
и менторским умијећем сво-
јих професора, прославља-
ли су и прослављају име и 
традицију Гимназије не 
само побједама чистим као 
суза, већ и племенитим од-
носом према „супарнику“. И 
у побједи и у поразу једино 
што публика завијек памти 
јесу достојанство и господ-
ство такмичара. 

Ипак, барем када су у пи-
тању спортски успјеси, и то 
не само Гимназије, него и 
нашег града и државе, ова 
побједа засјала је много 
блиставије од других и нас-
тавиће да сија једнако 
снажно и у времену које 
слиједи. Можда је синтагма 
„бронза златног сјаја“ ису-
више обична и већ много 
пута до сада искоришћена, 
али значење и симболику 

словима и гласовима даје 
оно на шта упућују, па тако 
ни ова бронза није „златног 
сјаја“ да би се игром ријечи 
постигла утјеха или убла-
жио жал због пропуштене 
прилике. Напротив! Ова је 
бронза и сјајнија и „златни-
ја“ од сувог злата и најску-
поцјенији је драгуљ у кутији 
гимназијских спортских 
трофеја. 

Наши бриљантни момци, 
поред борбе у спортској 
арени, вријеме су искорис-
тили и за обилазак знаме-
нитости Скопља, заједно са 
својим вршњацима из дру-
гих земаља, будући да њи-
хова интересовања, знања 
и таленти нису ограничени 
само на домен спорта. Они 
су гимназијалци у правом и 
пуном смислу те ријечи. 
Међу њима има сјајних уче-
ника, лучоноша, као и по-
јединаца врло запажених у 
наставним и ваннаставним 
активностима, волонтера и 
ентузијаста који врло пред-

ано дају свој допринос ло-
калној заједници. Непоп-
рављиви су сањари, идеа-
листи, младалачког, 
бунтовног духа и упечатљи-
ве опште културе. 

На крају, дозволићу себи 
једно лично запажање. На-
име, када је колега Данко 
јавио да смо освојили треће 
мјесто, имала сам исти ос-
јећај усхићености као онда 
када сам као дјевојчица од 
непуних 15 година, љета 
1996. године, гледала како 
у посљедњој секунди меча, 
из руку Салета Ђорђевића 
ка кошу лети лопта. Знала 
сам да ће погодити. Знала 
сам и овај пут. Знали смо 
сви. Наши спортисти, зајед-
но са професорима Данком 
и Гораном, увијек нас обра-
дују. Овај пут обрадовали 
су нас највише. На томе им 
бескрајно хвала у име Гим-
назије, а и у име нас, љуби-
теља кошарке. 

Адела Дркић, 
професорица
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У оквиру Манифестације 
„Афирмишимо младе књи-
жевне ствараоце“, коју ор-
ганизује Интернационална 
културна асоцијација „ИКА“, 
на Цетињу је 15. децембра 
2022. године одржано фи-
нално вече најбољих црно-
горских интерпретатора ау-
торске поезије и прозе до 
18 година. Право на учешће 
имали су млади књижевни 

ствараоци из свих црногор-
ских општина. 

Према оцјенама стручног 
жирија, наша ученица Тања 
Лакетић освојила је треће 
мјесто. Њена менторка је 
била професорица Нада 
Рондовић, која руководи 
рецитаторском секцијом. 

 
Прилагођен текст са 

школског сајта

Очи зборе што им вели срце 

У ЧАСТ РОЂЕЊА 
ЊЕГОШЕВОГ 
Црногорски празник културе 

 
Све природа снабд'јева оружјем 
против неке необуздне силе, 
против нужде, против недовољства: 
остро осје одбрањује класје, 
трње ружу брани очупати (...) 
Над свом овом грдном мјешавином 
опет умна сила торжествује. 

(„Горски вијенац“) 
 
„Ја сам твоја искра бесамртна!“ – 
Рече мени свијетла идеа – 
„Водићу те к вјечноме огњишту 
Од којег сам и ја излећела. 
Већ теготни оков физически 
Збаци с себе, освободи га се: 
Под туђијем не стењи бременом...“ 
 
У временом и бурном жилишту 
човјеку је срећа непозната; 
Права срећа за ком вјечно трчи, 
он јој не зна мјере ни границе; 
Што се више к врху славе пење, 
то је виши среће непријатељ. 
С точке сваке погледај човјека, 
како хоћеш суди о човјеку – 
тајна чојку човјек је највиша! 

(„Луча микрокозма“) 
 
И приђе смо ми слушали 
громогласне празне р'јечи 
које гласе људска уста, 
ка пећина кад безумна 
некаквијем вјетром хучи, 
да је страшно уху слушат; 
по ње јеки би се рекло 
да лавове и тигрове 
проз јаросна ждере уста, 
а кад јој се на вратима 
дрктајући попримакнеш, 
онда видиш с удивљењем 
да мушици најмањојзи 
није кадра вред учинит, 
а камоли јачој ствари. 

(„Свободијада“) 
 
Припремила: Адела Дркић, професорица 

Koшaркaшкa eкипa Гимнa-
зиje у саставу: Aндриja Прe-
рaдoвић, Aндрej Бjeкoвић, Лa-
зaр Пупoвић, Jaнкo Jeлoвaц, 
Maтиja Дрaгутинoвић, Пaвлe 
Булaтoвић, Aндриja Стaрчe-
вић, Нeмaњa Цeрoвић, Вaњa 

Пaлдрмић, Лaзaр Mojoвић и 
Jaнкo Пeтрoвић освојила је 
21. дeцeмбрa 2022. године 
првo мjeстo нa држaвнoм 
шкoлскoм првeнству Црнe 
Гoрe, сaвлaдaвши у финaлу 
eкипу Гимнaзиje „Слoбoдaн 

Шкeрoвић“ из Подгорице.  
Шкoлскa eкипa у бaскeту 

– Aндриja Прeрaдoвић, Вaњa 
Пaлдрмић, Maтиja Дрaгути-
нoвић и Jaнкo Jeлoвaц oсвo-
jилa je другo мjeстo. Пoрa-
жeнa je у финaлу oд учeникa 

Срeдњe мjeшoвитe шкoлe из 
Пoдгoрицe. 

Eкипe су вoдили прoфe-
сoри Дaнкo Дeспoтoвић и 
Гoрaн Maрjaнoвић. 

Прилагођен текст са 
школског сајта

Кошарка открива карактер 

ЗЛАТО ЗА КОШАРКАШЕ И СРЕБРО 
ЗА БАСКЕТАШЕ ГИМНАЗИЈЕ

У почетку бјеше Ријеч 

ТАЊА ЛАКЕТИЋ МЕЂУ 
НАЈБОЉИМ МЛАДИМ 

КЊИЖЕВНИМ СТВАРАОЦИМА

Бронза златног сјаја 

ТРЕЋЕ МЈЕСТО НА ЕВРОПСКОМ 
ШКОЛСКОМ ПРВЕНСТВУ У КОШАРЦИ 
– Кошарка није само спорт. — Кошарка је и умјетност у којој морате бити маестро да 
бисте успјели – Стивен Кари, амерички кошаркаш
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Непосредно прије за-
вршетка гимназијског шко-
ловања, моји пријатељи и 
ја смо интензивно размиш-
љали о томе шта нас чека 
у предстојећим студен-
тским данима. Мисли су 
нам више биле окупиране 
факултетом, него тиме 
како најбоље искористити 
гимназијске дане, који су 
мало по мало одмицали. 
Били смо силно жељни про-
мјена и новитета. Такво је 
размишљање свих тинејџе-
ра у тим годинама. Е па, 
грешка. Јер и дан-данас, 
послије три године заврше-
них студија, када год раз-
говарамо уз кафу, прича 
нас увијек врати ка истом 
– сјећањима из школских 
клупа. У љепоту онога што 
нас чека не треба сумњати, 
али не треба запоставити 
ни чар овога тренутка, јер 
тек када прође, схватимо 
колико је заправо био ври-
један и посебан. 

Много лијепих успомена 
ме веже за вријеме одрас-
тања и тинејџерских дана, 
али заиста једне од најљеп-
ших су оне из времена шко-
ловања у Гимназији. Првог 
дана, дочекали су нас ве-
лики и широки ходници, 
који су нама тада изгледали 
као лавиринт чији се пут ка 
циљу тешко памти и дости-
же. Дани су пролазили, а 
Гимназија нам је сваким да-
ном ширила своје руке и 
топло нас прихватала у свој 
загрљај. Ми смо храбро ко-
рачали и врло брзо забора-
вили на страхове, а путању 
ка успјеху и свом сну кроз 
четири године школовања 
свако од нас је пронашао.  

Наши професори учили 
су нас из књига, из срца, из 
живота. Током четворого-
дишњег школовања, а и 
дан-данас, били и остали 
су наша звијезда водиља. 
Са њима смо учили градиво 
из књига, како да постане-

мо људи пуни врлина, којим 
стазама живота да се упу-
тимо, као и то да све те ста-
зе воде ка истом циљу – 
успјеху, уколико довољно 
стрпљиво и амбициозно ко-
рачамо. Научили су нас да 
учењем и читањем оплеме-
њујемо себе. Учили су нас 
животу и како га живјети. 
Велико хвала мојим профе-
сорима и могу поносно да 
кажем да је успјех свакога 
од нас дијелом и њихов. 

Реченица „Шта ће мени 
то у животу?“ је она коју је 
сваки ђак некада изгово-
рио, учећи лекцију која му 
је у том моменту била захт-
јевна и не толико занимљи-
ва. У зависности од тога 
шта упишете, можда вам 
баш „то“ стварно и неће 
бити потребно у даљем об-
разовању, али ће вам бити 
потребне дисциплина и 
радна навика које сте стек-
ли док сте све „то“ учили и 
савладавали. Широко и бо-
гато знање из различитих 
области које се стиче у на-
шој Гимназији чиниће вас 
перспективним младим љу-
дима који ће лако моћи да 
се сналазе и разумију раз-
личите науке и дисциплине, 
без обзира на свој животни 
позив. 

Ђачки дани прођу брзо, 
гимназијске клупе се зами-
јене амфитеатрима. Четири 
године се претворе у трен, 
али оно што носимо из Гим-
назије остаје у нама и плам-
ти. Носимо прегршт лијепих 
сјећања, обиље знања и пе-
чат пљеваљског гимнази-
јалца, који често препознају 
професори на различитим 
факултетима. 

Некада ђак пљеваљске 
Гимназије, сада студент 
четврте године Медицин-
ског факултета, евоцирам 
успомене... Увијек се радо 
враћам своме граду и својој 
Гимназији. 

Хана Храстовина

  Образовање – пасош за будућност 

ХАНА ХРАСТОВИНА – 
ВИШЕСТРУКА 

ДОБИТНИЦА ГОДИШЊЕ 
СТУДЕНТСКЕ НАГРАДЕ 

Широко и богато знање из различитих области које 
се стиче у нашој Гимназији чиниће вас перспектив-
ним младим људима који ће лако моћи да се сналазе 
и разумију различите науке и дисциплине, без об-
зира на свој животни позив

Од ове школске године 
наставила сам школовање 
на UWC Колеџу у Мостару, 
као једина кандидаткиња 
из Црне Горе за школску 
2023/25. годину. Јако сам 
поносна што на Колеџу 
представљам своју школу, 
град и државу. 

Као што му и само име то 
каже (United World College 
– Колеџ уједињеног свије-
та), UWC Колеџ похађају 
ученици из свих земаља 
свијета. Сви они доносе 
своју културу, обичаје и на-
чин живота. Прилагођавамо 
се једни другима, поштујемо 
различитости и настојимо 
да се што боље упознамо и 
разумијемо. Уосталом, на 
Колеџу учимо много о дру-
гим земљама и културама. 

Изучавамо шест пред-
мета које сами бирамо, у за-
висности од својих жеља и 
интересовања. Предавања 
су на енглеском језику, што 
је можда мало теже за нас 
којима енглески није матер-
њи језик. Али ни то није 
нека велика препрека, има-
јући у виду знања која сам 
стекла на часовима профе-
сорице Невене Томић. Та-
кође, имамо велику под-
ршку и разумијевање у 
учењу, па се временом све 
постигне. 

Завршавањем UWC Ко-
леџа добија се IB диплома, 
која је јако цијењена и са 
којом можемо да аплицира-
мо и студирамо на било ко-
јем универзитету у свијету. 
Наравно, и да добијемо сти-
пендије, јер је из наше пер-
спективе немогуће студи-
рати у иностранству без 
финансијске подршке. 

Ову стипендију није било 
лако добити. Мени је јако 
помогло школовање у Гим-
назији. Широк спектар зна-
ња која сам стекла у прва 
два разреда представља 
немјерљиву предност. На-
граде које сам почела до-

бијати још у основној школи, 
као што је прво мјесто на 
државном такмичењу из хе-
мије под менторством своје 
драге професорице Ане Ми-
ловић, подстакле су ме за 
наредне резултате и награ-
де у Гимназији. Те награде 
су имале пресудан значај у 
добијању стипендије. 

Двије године заредом 
била сам државна прваки-
ња из историје, заједно са 
својом драгом разредном, 
најбољом професорицом 
историје, Љиљаном Бајче-
тић. Затим сам освојила 
прво мјесто на Олимпијади 
знања из биологије, са про-
фесорицом Весном Кастра-
товић. Освојила сам и прво 

мјесто на међународном 
такмичењу у дебати, за које 
је заслужна моја професо-
рица Маида Зилић Делић. 

Желим да истакнем и 
такмичења из предузет-
ништва са најбољом мен-
торком, професорицом Ади-
сом Малагић. Захваљујући 
професорици Ивани Кла-
чар, са Французима раз-
говарам као да сам једна од 
њих. Ту је и професор фи-
зике Љубисав Боричић, који 
своје знање беспрекорно 
преноси на ученике. За то 
што сад слушам и разуми-
јем предавања на енглес-
ком језику, заслужна је про-
фесорица Невена Томић, 
која ми је несебично пома-

гала и приликом превођења 
и попуњавања пријавних 
формулара за стипендију. 

Желим са захвалношћу 
да поменем и друге профе-
соре: Јелену Бајић, Мирку 
Попадић, Елвиру Храстови-
ну, Жаклину Мрдовић, Мир-
јану Деспотовић, Данка Дес-
потовића, Асима Кухињу, 
који дају свој печат нашој 
Гимназији и који су несебич-
но преносили своје знање 
на мене да бих ја данас 
била овдје гдје јесам. 

Поносна сам на све њих, 
на све оно чему су ме на-
учили и поносна сам што 
сам била ученица наше Гим-
назије. 

Елена Вемић

Марљивост и бриљантност 

ЕЛЕНА ВЕМИЋ – ДОБИТНИЦА 
UWC СТИПЕНДИЈЕ  

— UWC стипендију није било лако добити. — Мени је јако помогло школовање у Гимназији. Широк 
спектар знања која сам стекла у прва два разреда представља немјерљиву предност 

Медаље од знања 

ДВИЈЕ МЕДАЉЕ НА МЕЂУНАРОДНОМ 
ТАКМИЧЕЊУ „ДАБАР“

Такмичење „Дабар“ одржано је по први пут у Црној 
Гори од 16. до 20. новембра 2022. године, у органи-
зацији НВУ „Тинкер“, представника Црне Горе у Be-
bras.org иницијативи. Циљ такмичења је развијање 
интересовања за информатику, рачунарство и логичко 
размишљање. 

Огњен Вранеш, ученик одјељења I2, освојио је друго 
мјесто, медаљу и диплому, док је Сергеј Лаушевић, 
ученик одјељења I3, освојио треће мјесто, медаљу и 
диплому у категорији Мега Дабар. Менторке учени-
цима биле су професорице Мирка Попадић и Љиљана 
Раневски. 

Прилагођен текст са школског сајта
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На позив Завода за школ-
ство Црне Горе, професо-
рица Љиљана Бајчетић 
учествовала је на округлом 
столу чија је тема била „Ан-
тифашизам у програмима 
историје Црне Горе“. 

Скуп је одржан у Под-
горици, 20. децембра 2022. 
године. На њему су учест-
вовали представници 
ЦАНУ, Универзитета Црне 
Горе, Министарства про-
свјете, Историјског инсти-
тута, Завода за уџбенике и 
наставна средства, Испит-
ног центра, Центра за струч-
но образовање, Удружења 
професора историје – Хип-
монт, Центра за грађанско 
образовање, Просвјетне за-
једнице и Синдиката про-
свјете. Учесници округлог 
стола говорили су о фашиз-
му и антифашизму као 

друштвеним феноменима, 
о њиховој заступљености у 
програмима историје у ос-
новним, средњим стручним 
школама и гимназијама. 

Као један од уводних го-
ворника, професорица Бај-
четић нагласила је да пору-
ке из прошлости имају 
смисла само ако их нове ге-
нерације изнова протумаче, 
критички валоризују и при-
хвате као своје. Тек у хар-
монији порука из прошлости 
са вриједностима савреме-
ног свијета успостављају се 
живе идентитетске везе 
које једну заједницу држе 
на окупу. Антифашизам је, 
по свом универзалном зна-
чају, једна од тих вриједнос-
ти. Фашизам је питак и пли-
так, одговор на њега мора 
бити бритак. Он није само 
мрачна прошлост, већ тиња-

јућа и стална опасност. Ан-
тифашизам је борба против 
ненаучне ревизије историје, 
а и много шире, то је систем 
вриједности и култура жив-
љења, то је изградња кул-
туре сјећања на темељима 
општенародног Тринаесто-
јулског устанка као једног 
од темеља државности и 
независности Црне Горе. 
Најбољи и најплеменитији 
начин борбе против фашиз-
ма је јасан концепт антифа-
шистичког образовања, без 
апологетике и демагогије, 
потпуни друштвени консен-
сус око карактера и циља 
образовања. 

Професори историје апе-
ловали су на креаторе и 
реализаторе образовних по-
литика да посвете додатну 
пажњу наставним планови-
ма и програмима историје 

чији концепт треба да омо-
гући свим ученицима стица-
ње научних знања о исто-
ријским појавама, њиховом 

утицају на садашњост и бу-
дућност. Дакле, образова-
ње које подразумијева чи-
њенице, критичко 

мишљење, толеранцију и 
дијалог као агенс еманци-
пације и развоја. 

Мр Љиљана Бајчетић

Антифашизам – етос образовања 

АНТИФАШИЗАМ У ПРОГРАМИМА 
ИСТОРИЈЕ У ЦРНОЈ ГОРИ 

Као један од уводних говорника, професорица Бајчетић нагласила је да поруке из прошлости имају смисла само ако их нове 
генерације изнова протумаче, критички валоризују и прихвате као своје

Моје име је Селма Лујино-
вић. Имам 16 година. Пос-
лије првог разреда гимнази-
је, захваљујући стипендији, 
наставила сам школовање 
у Великој Британији.  

Мјесец и по дана провела 
сам у Шкотској, упознајући 
се с њиховом културом, уче-
ћи у потпуно другачијем 
систему, сусрећући нове 
људе и испробавајући нове 
ствари. Живим у интернату 
своје школе „Dollar Acade-
my“. Интернат броји 100 
ученика, дјевојчица и дје-
чака из 26 различитих зе-
маља. Расподијељени смо 
у четири павиљона. У пави-
љону гдје сам ја смјештена, 
смјештено је још 25 дјевоја-
ка мојих година из разних 
крајева свијета, укључујући 
Њемачку, Јерменију, Ен-
глеску, Хонг Конг, Кину, 
Чешку, Сједињене Америч-
ке Државе, Србију, Шпанију 
и Шкотску. 

Моју школу похађа при-
ближно 1300 ђака. Основа-
на је још давне 1818. године, 
а налази се у сликовитом 
трговинском мјесту у цен-
тралној Шкотској. Кампус је 
огроман и протеже се на ци-
јелих 70 хектара. Поред од-
јела за науку, књижевност, 
умјетност, математику, му-
зику, посједује и терене за 
рагби, тенис, хокеј на трави, 
олимпијски базен и још мно-
го тога. Сматрају је једном 
од најпрестижнијих школа 

у земљи и тешко је пронаћи 
школу која нуди шири спек-
тар предмета и ваннастав-
них активности. Одувијек је 
била мјесто гдје су 
млади људи дола-
зили да потпуно 
остваре свој потен-
цијал. 

Изучавам пет 
предмета: матема-
тику, умјетност, 
бизнис менаџмент, 
биологију и хемију. 
Одлучила сам се 
за ове предмете уз 
подршку школског 
каријерног савјет-
ника, а у складу са 
мојим интересова-
њима. Пред собом 
видим два пута за 
будућност – меди-
цину и архитекту-
ру. Кроз пројекте, 
истраживања и 
прилике које ми се пружају, 
надам се да ћу пронаћи свој 
животни позив. 

Часови почињу у 09.00 а 
завршавају се у 15.30. Трају 
по сат времена, што нам 
омогућава потпуну посве-
ћеност раду. Теоретска 
предавања из биологије и 
хемије праћена су експери-
ментима које изводимо у 
модерним лабораторијама, 
што помаже бољем разуми-
јевању градива. Након ча-
сова слиједе ваннаставне 
активности. Бавим се пче-
ларством, скијањем, трча-

њем, пливањем, фотогра-
фијом, бадминтоном и пје-
вам у хору. Такође сам ка-
деткиња Краљевске 

авијације (Combined Cadet 
Force), а имала сам прилику 
и да учествујем на „Мате-
матичком изазову Уједиње-
ног Краљевства“.  

Сваке недјеље, Павиљон 
организује излете, и досад 
смо ишли на рафтинг, куг-
лање, картинг, посјетили 
Единбург и зоолошки врт.  

Схватам да школовање у 
Великој Британији није само 
учење, већ и дружење, сти-
цање искустава и упозна-
вање са свим што живот 
тамо може да пружи. Много 
сам захвална HMC пројек-

тима који су ми све ово омо-
гућили. Ова стипендија је 
заиста јединствена живот-
на прилика, па зато охраб-

рујем све вријед-
не ученике 
Гимназије да се 
пријаве и вјерују 
у себе. Постоји 
толико таленто-
ваних младих 
људи и спортис-
та у нашој Гимна-
зији и велика је 
штета да пропус-
те прилику која 
им се нуди. 

Захваљујући 
знању стеченом 
у Гимназији, 
учешћу на такми-
чењима и под-
ршци наставни-
ка, отворена су 
ми врата за сви-
јет. Овим путем 

желим да захвалим настав-
ницима из Гимназије и моје 
Основне школе „Салко Аљ-
ковић“, који су вјеровали у 
мене и гурали ме напријед. 

Мото моје школе гласи: 
„Juventutis Veho Fortunas“. 
Подсјећа нас да носимо бо-
гатство своје младости и ох-
рабрује нас да искористимо 
своје способности како бис-
мо отворили пут ка свијету. 
Сви наши снови су достиж-
ни, само треба да слиједимо 
страсти и амбиције. 

 
Селма Лујиновић

Вјера у љепоту својих снова 

СЕЛМА ЛУЈИНОВИЋ – ДОБИТНИЦА 
БРИТАНСКЕ СТИПЕНДИЈЕ 

— Захваљујући знању стеченом у Гимназији, учешћу на такмичењима и подршци наставника, отворена 
су ми врата за свијет. — Овим путем желим да захвалим наставницима из Гимназије и моје Основне 
школе „Салко Аљковић“, који су вјеровали у мене и гурали ме напријед

Нa мeђунaрoднo тaкми-
чeњe тaлeнтoвaних учeникa 
из инфoрмaтикe „ИНФOС 
2023“ мoгли су да се пријаве 
учeници oснoвних и срeд-
њих шкoлa из Србиje, Црнe 
Гoрe, Бoснe и Хeрцeгoвинe, 
Сјеверне Maкeдoниje и Слo-
вeниje. Oргaнизaтoри тaк-
мичeњa су Цeнтaр зa рaзвoj 
крeaтивнoсти „Цeзaр“ и Рe-
гионaлни цeнтaр зa тaлeнтe 
Бoр. Учeници кojи нису из 
Србиje тaкмичили су сe 
oнлajн. 

Taкмичeњe oбухвaтa ис-
тoриjaт рaчунaрствa и 
oснoвнe диjeлoвe рaчунaрa. 
Oдвиja сe у три нивoa – 
oкружном, рeпубличком и 

мeђунaрoдном. Учeници 
нaшe шкoлe кojи су сe квa-
лификoвaли зa мeђунaрoд-
ни нивo, oсвojивши првo 
мjeстo нa oкружнoм и рe-
публичкoм нивoу, пoстигли 
су сљeдeћe рeзултaтe: 
Oгњeн Врaнeш – I2 – првo 
мjeстo; Eмилиja Maрић – I1 
– првo мjeстo; Нaђa Jeлић 
– I1 – другo мjeстo. 
Meнтoркa учeницимa билa 
је професорица Mиркa Пo-
пaдић. Aлeксa Књeгињић – 
III2 освојио је такође првo 
мjeстo, а његова мeнтoркa 
је била професорица Слa-
ђaнa Књeгињић. 

Прилагођен текст са 
школског сајта

Информатички зналци 

ВEЛИКИ УСПJEХ 
ГИМНАЗИЈАЛАЦА 
НА ТАКМИЧЕЊУ 

„ИНФOС 2023“
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„Октобар је, почиње сезо-
на киша…“ или можда 
Здравко Чолић гријеши, 
можда је октоМбар? На са-
мом почетку октобра интер-
нет страница једне компа-
није најавила је актуелну 
мјесечну акцију продаје 
својих производа насло-
вом „октоМбарска акци-
ја“. Тај натпис је стајао 
дуго на њиховој страни-
ци, док им неко вјероват-
но није указао на про-
блем, па су натпис 
промијенили. 

Овај примјер, нажалост 
не једини, подсјетио ме 
је на нешто са чим се, вје-
рујем, све чешће сви сус-
рећемо. Читајући вијести 
на интернет порталима, 
објаве на различитим ин-
тернет страницама, ко-
ментаре читалаца, али и 
писане радове ученика, уко-
лико радимо у школи, пос-
тајемо свједоци све нижег 
нивоа елементарне писме-
ности. 

Рад у школи пружа од-
личне могућности промат-
рања стварности коју жи-
вимо. Понашање ученика 
на часовима, ван часова, 
начин на који комуницирају 
међу собом, начин на који 
се обраћају наставницима 
у званичним и незваничним 
разговорима, размјена миш-
љења на друштвеним мре-
жама, слика су стања у 
друштву, и наравно – пока-
затељ писмености. 

Неријетко примјетим да 
се и код нас, у Пљевљима, 
гдје се веома поносимо исп-
равношћу говора, деси пог-
решна промјена именица по 

падежима, па се питам да 
ли живимо у „ПљевљА” или 
у Пљевљима? Да ли нас 
„нештА“ муче падежи или 
смо ипак нешто напрасно 
престали да их користимо. 

Када некоме нешто „хвали“, 
а желио је рећи да му не-
достаје, не можемо похва-
лити његово познавање ма-
терњег језика, али можемо 
закључити да му фале ча-
сови допунске наставе из 
правописа и граматике. 

Ипак да не будем пре-
строга према ученицима, 
питам се колико често сви 
ми, пишући поруке латинич-
ним писмом, напишемо исп-
равно графему „Ђ“ (Đ)? Или 
је ипак лакше написати 
„Dj“? Па тако „đak“ буде 
„djak“, а „Đorđe“ „Djordje“. 
Знам, рећи ћемо да је лак-
ше, брже, немамо латинич-
ну тастатуру нашег језика... 
Али ако онда тако написану 
ријеч транскрибујемо ћири-
лицом, добијене ријечи ће 
бити „дјак“, „Дјордје“, а то 

нису ријечи које смо хтјели 
написати. Још један од 
мноштва примјера занема-
ривања правописних норми 
је и писање латиничних сло-
ва у „ошишаној“ форми, тј. 

писање латиничних слова 
без дијакритичких знакова, 
па тако у писаном облику 
имамо „kuca“ умјесто „kuća“, 
„sisanje“ умјесто „šišanje“, а 
„casa“ је у ствари „čaša“. На-
равно, сви ми разумијемо 
„шта је писац хтио да каже“, 
али ако би странац који учи 
наш језик прочитао ове ри-
јечи, вјерујем да би био „lost 
in translation“, изгубљен у 
преводу. 

Питам се да ли је убрза-
ност и све већа дигитали-
зација живота довела до 
пада функционалне писме-
ности. Ако се позовемо на 
резултате PISA тестирања, 
које тестира читалачку, ма-
тематичку и научну писме-
ност, али и иновативне об-
ласти, као што је тимско 
рјешавање проблема, од-

носно примјењивање усво-
јеног знања у стварном жи-
воту, видјећемо да су ре-
зултати црногорских 
ученика на ниском нивоу. 
Они се могу објаснити и већ 

поменутим лошим позна-
вањем и коришћењем 
правописних норми ма-
терњег језика. 

Нека нас не чуди ни то 
што ученици имају боље 
оцјене из енглеског од 
оцјена из матерњег јези-
ка. Окружени су тим је-
зиком кроз све медије 
које прате и уређаје које 
користе. Нека нас не 
чуди, али нека нас забри-
не јер нажалост неЗнају 
да не знају свој језик. 

Сагласићемо се да је 
једно књижевни, а друго 
говорни/народни језик, 
једно су строге норме пи-

сања, а друго живи говор, 
али обје варијанте треба да 
имају једну заједничку тач-
ку, а то је писменост, и пи-
сана и говорна. Да би се 
исправно служили матер-
њим језиком, ослонимо се 
често баш на књижевни је-
зик, јер добар познавалац 
књижевног језика још боље 
ће говорити народним јези-
ком. Доситеј Обрадовић је 
рекао: „Књиге, браћо моја, 
књиге, а не звона и прапор-
це.“ Послушајмо га. Одсуст-
во читања води осиромаше-
њу рјечника и заборављању 
љепоте нашег језика. Позо-
вимо у помоћ Његоша, Ан-
дрића, Селимовића, Лалића, 
Шантића, Диса, Антића... 

И док се трудимо да иде-
мо у корак с временом, под-
учавајући ученике медијској, 
информационој и финансиј-
ској писмености, не забо-
рављајмо да их стално под-
сјећамо да је елементарна 
писменост, умијеће правил-
ног коришћења матерњег је-
зика, ипак основ свих дру-
гих писмености. 

Ивана Клачар, 
професорица 

Важност ортоепије и ортографије 

О ПИСМЕНОСТИ 
Одсуство читања води осиромашењу рјечника и заборављању љепоте нашег језика

Штампањем књиге „То-
поними, чувари језика и 
историје“, Милорад Јокнић 
дао је вриједан прилог за-
вичајној ономастици. У 
књизи је сабрано преко 
2000 топонима различи-
тих по пори-
јеклу, време-
ну настанка, 
значењу и 
структури . 
Ово је први 
опширни ји 
рад из топо-
нимије у 
п љ е в а љ -
ском крају. 
Иако су се 
овом темом 
б а в и л и 
неки науч-
ни радни-
ци (лингвис-
ти, етимолози, филолози, 
ономастичари и представ-
ници других дисциплина), 
пљеваљски крај није ист-
ражен у оној мјери у којој 
то заслужује по богатству 
грађе за ову тему. У сво-
јим радовима Вукић Пуле-
вић, Новица Самарџић, 
Синиша Мишић, Гордана 
Томовић, Александар 
Лома, Аднан Чиргић, Ново 
Вујовић дали су солидан 
прилог истраживању ове 
теме којом се на подручју 
Пљеваља бавио Владета 
Цвијовић. 

Јокнић је прикупљене 
топониме систематизовао 
према просторним једини-
цама и дао у значајној мје-
ри објашњења и анализу 
значења појединих топо-
нима. 

Значајно је што је аутор 
запазио да је на подручју 
пљеваљског краја велики 
број апелатива постало 
топоним, односно неки 
географски објекти и дру-
ги појмови добили су име-
на на основу природних 
карактеристика (Долови, 
Продо, Рудине, Лаз, Стра-
на, Дубока долина, Глави-

ца), односно неки називи 
прелазе из апелативне у 
сферу топонима, односно 
из форме означавања 
прешле су у категорију 
именовања.  

Значајан број топонима 
пропраћен је причама из 

н а р о д н о г 
предања , 
што може 
да буде од 
значаја у ту-
мачењу поје-
диних нази-
ва (Бурићи, 
Понор, Бали-
бегово брдо, 
Пркос, Паши-
нац, Ђавоља 
в о д е н и ц а , 
Ч е р к е з о в 
мост, Сватовс-
ко гробље, Ђе-
вич камен и 

др.).  
Објављени топоними 

пружају солидну научну 
основу и материјал за про-
учавање разних географс-
ких објеката, а с тим у 
вези и историјских дога-
ђаја. То је богата грађа на 
бази које истраживање 
указује да топономастика 
и географија дијеле ист-
раживачку тему а њихова 
међусобна зависност пру-
жа важне чињенице о 
именованом објекту, ње-
говим природно-географс-
ким и друштвено-гео-
графским обиљежјима и 
доприноси прецизнијем 
тумачењу топонима. 

Грађа за овај обиман 
рад прикупљена је на те-
рену а значајан дио обра-
ђен је на основу располо-
живе литературе. 
Коришћено је више од пе-
десет књига и докумената 
из катастарске евиденци-
је. Корисне информације 
аутору су пружили бројни 
саговорници, њих триде-
сетак са простора пље-
ваљског краја.  

Р. Јакић

„Топоними чувари језика и историје“, 
аутор Милорад Јокнић 

ПРИЛОГ ЗАВИЧАЈНОЈ 
ОНОМАСТИЦИ

Традиционално и ове 
године, у сарадњи са 
Ученичким парламен-
том, волонтери наше 
школе успјешно су орга-
низовали и реализовали 
хуманитарну акцију „Гим-
назијски пакетић љуба-
ви“. Овим симболичним 
гестом пажње жељели 
смо малишанима из 
Дневног центра и „Зрач-
ка наде“ да покажемо 
колико нам значи њихов 
осмијех, загрљај, топла 
ријеч, подршка и љубав које нам свакод-
невно несебично пружају. Велику захвал-
ност упућујемо нашим ученицима, профе-
сорима и директорици школе који су 

максимално подржали ову акцију и на тај 
начин показали на дјелу своју хуманост и 
солидарност. 
Волонтерски клуб и Ученички парламент

Новогодишње радости 

ГИМНАЗИЈСКИ 
ПАКЕТИЋ ЉУБАВИ

Мр Љиљана Бајчетић, 
професорица историје, 
ангажована је као пред-
авач-сарадник на Факул-
тету за културу и тури-
зам – Универзитет Доња 
Горица, на предмету Ис-
торија Црне Горе. Пред-
авања похађају студенти 
прве године у зимском 
семестру. 

Још један професио-
нални успјех дошао је 
као резултат вишего-
дишњег усавршавања у 
области историје и кул-
туре, објављених струч-
них радова и значајног 
педагошког искуства. 
Ученици Гимназије, кроз 
предавања професорице 
Бајчетић, биће у прилици 
да добију додатну под-
ршку у припремама за 
наставак образовања. 

РГГ

Академски домети 

ПРОФЕСОРИЦА БАЈЧЕТИЋ 
ПРЕДАВАЧ‑САРАДНИК НА 

УНИВЕРЗИТЕТУ ДОЊА ГОРИЦА
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Танасије Пејатовић, први 
директор пљеваљске Гим-
назије, први је пљеваљски 
истакнути научни радник. 
Још као студент Велике 
школе у Београду помагао 
је својим професорима у 
истраживањима прошлос-
ти, а послије студија научну 
активност усмјерио је на 
прикупљање истраживачке 
грађе антропогеографског 
карактера. По сугестији ње-
говог професора Јована 
Цвијића, који је Пејатовића 
сматрао једним од најта-
лентованијих ученика, 
одабрао је „Средње Полим-
ље и Потарје“, објављено у 
„Српском етнографском 
зборнику“ САНУ, за свој 
професорски рад. Прили-
ком прикупљања грађе тра-
гао је за старим рукописним 
књигама и записима и слао 
их на коришћење свом про-
фесору Љубомиру Стоја -
новићу за његово дјело 
„Стари српски записи и на -
тписи“. 

Преписка Танасија Пеја-
товића са Љубомиром Сто-
јановићем садржи осам пи-
сама Пејатовића која је у 
свом раду „Археографски 
прилози“ (сепарат) обрадио 
др Љубомир Дурковић Јак-
шић, научни савјетник Уни-
верзитетске библиотеке у 
Београду. Сепарат је објав-
љен у издању Народне биб-
лиотеке Србије 1993. годи-
не. Писма су, према писању 
др Дурковића, настала од 
1900. до 1902. године, а на-
учнику Стојановићу упући-
вана су из Пљеваља и 
Скопља. Стојановић каже 
да му је Пејатовић из Пље-
ваља упутио око 300 записа 
из Манастира Света Троји-

ца и Новопазарског санџа-
ка, чиме је учинио изузетну 
услугу Стојановићу. – У том 
послу Пејатовић је показао 
широко знање и истражи-
вачки смисао у откривању 
значајних података корис-
них за научна и методолош-
ка истраживања, па се 
може рећи да је Пејатовић 
био вриједан сарадник Сто-
јановића у овом послу – кон-
статује др Дурковић. 

У једном писму Пејатовић 
скреће пажњу Стојановићу 
да је претходни истраживач 
– пописивач грађе у Манас-
тиру Косановић непотпуно 
урадио тај посао који је мо-
рао допуњавати и дјелимич-
но исправљати. 

– Врло је мали број доку-
мената који су написани 
старословенским језиком, 
али колико сам их нашао, 
сви су интересантне садр-
жине и важности, те сам их 
тачно преписивао. Најста-
рији од тих докумената 
(писма владика и завјешта-
ња појединаца), на српском, 
датирају с краја 16. вијека 
– пише Пејатовић у једном 
од писама упућених Стоја-
новићу. Ту су и преводи 
фермана за манастир Бању 
и Свету Тројицу између ко-
јих је вођен парнични пос-
тупак око имања, што Ко-
сановић није примијетио. 
Помињу се и други значајни 
преписи на које Пејатовић 
упућује пажњу научнику 
Стојановићу, сматрајући да 
је најљепши украс Шестод-
нев. 

Пејатовић је имао и кон-
такт са академиком Љубо-
миром Ковачевићем који је, 
такође, давао мишљење о 
тим рукописима. 

Према писању др Дурко-
вића, Пејатовићу су подјед-
нако интересантни не само 
Манастир Свете Тројице, 
већ и остали манастири: 
Бања, Свети Илија, Миле-
шева, Црква Светог Васи-
лија у Пријепољу, Бистрица, 
о чему је преписе слао свом 
професору и указивао му на 
велику умјетничку вријед-
ност фрескосликарства у 
поменутим црквеним зда-
њима. 

У другом писму Пејатовић 
обавјештава Стојановића 
да га је Ковачевић обави-
јестио о свом доласку у 
Пљевља и изражава чуђе-
ње да Стојановић о томе 

ништа није знао. Ковачевић 
пише Пејатовићу да стане 
са послом све док не при-
стигне у Пљевља. За исти 

посао био је заинтересован 
Миленко Вукићевић, мада 
је тај посао већ био завршио 
Пејатовић. Прелиставајући 
црквене књиге заједно са 
Вукићевићем, Пејатовић 
указује на важну ствар у 
једном рукописном житију, 
Житију кнеза Лазара, Јеле-
не Францускиње, 
Светог Саве и 
Стeфана Нема-
ње. У житију на 
крају вели да је 
писано у Светој 
Гори 1664. годи-
не, али према 
ономе како су 
написана поме-
нута житија, об-

јашњава Пејатовић у писму, 
изгледа да је оригинал мно-
го старији. Житије кнеза Ла-
зара је најдуже, српском ре-
дакцијом, врло лијепим 
стилом и врло симпатично 
написано, пише Пејатовић. 
Између осталог у том жити-
ју стоји, подсјећа Пејатовић, 
да је цар Урош умро природ-
ном смрћу. 

У писму које је Пејатовић 
упутио Стојановићу из 
Скопља 14. 10. 1900. годи-
не, он се интересовао какво 
ће мишљење о записима и 
цијелом материјалу дати 
академик Стојановић. У ис-
том писму Пејатовић се ин-
тересује за мишљење Сто-
јановића о родослову и 
његовој оригиналности, 
ваљда не знајући да ли је 
тачна верзија да је Урош 
Посљедњи отрован од свог 
слуге Дамјана и да ли је 
оригиналан запис о сродст-
ву Тјеломилове кћерке или 
пак сестре са хрватским 
краљем Крешимиром или 
Томиславом. 

У писму од 25. 7. 1901. го-

дине Пејатовић пише Сто-
јановићу: 

– Јучерашњи дан може се 
сматрати посљедњим у 
низу оних које сам провео 
у путовању ради прикупља-
ња записа и прегледања 
старих књига и рукописа. 
Моја се екскурзија, дакле, 

завршила. 
Међутим, погоршане 

друштвене прилике које су 
га пратиле при повратку из 
Скопља, осујетиле су неке 
његове планове истражи-
вања на подручју Рашке об-
ласти, на путу од Скопља, 
Митровице па све до При-
зрена, Сјенице и Новог Па-
зара, куда је имао намјеру 
да посјети цркве и манас-
тире и да допуни своја ист-
раживања новим записима. 
Морао је отићи у Пљевља и 
тражити препоруку од му-
тасарифа Сулејмана Хаки-
паше. Добио је тражену пре-
поруку и кренуо у Бијело 
Поље, па онда у Беране и 
Ђурђеве Ступове, али су на 
том простору настали неми-
ри и сукоби народа и влас-
ти. 

– У моју мисију – вели он, 
сумњали су и сами Срби, па 
ми је био недоступан улаз 
у цркве, али сам успио да, 
послије литургије, уђем и 
прегледам све расположиве 
црквене књиге и записе. 

– Сјећам се једне књиге 

да је писана у 15. вијеку. 
Сјећам се једног дужег за-
писа о пропасти Босне у 
коме се помиње Никољ Па-
зар и још некаква обласна 
географска имена за која 
до сада нијесам чуо. Ту је 
био један запис о погибији 
Јакшића војводе. Примије-
тио сам и неколико имена 
врло старих, са подужим за-
писима из 15. вијека и друге 
ствари. Ништа није помогло 
моје преклињање тих гроз-
них Срба како би они 
српству и науци пружили 
вриједну услугу када би ми 
допустили да све то детаљ-
није прегледам. Због тога, 
напустио сам Бијело Поље 
а у Беране ми је забрањено 
да идем. 

– Нећете ми вјеровати да 
сам плакао од муке. Погри-
јешили сте, Стојановићу, 
што ме нијесте лично пре-
поручили, или пак преко 
Академије, митрополиту 
Нићифору јер ништа ми није 
помогло што сам ја упутио 
молбу. Народ је неповјер-
љив и конзервативан. Мо-
жете му причати колико год 
хоћеш, али све је узалуд без 
препоруке митрополита – 
пише Пејатовић академику 
Стојановићу, уз изразе жа-
љења што му није дозвоље-
но да изврши увид у цркве-
не књиге и списе 
бјелопољског и беранског 
краја. (25. 7. 1901. године). 

У писму које је Пејатовић 
упутио Стојановићу 24. 10. 
1902. године Пејатовић 
пише да је разговарао са Л. 
Јовановићем, библиотека-
ром Народне библиотеке да 
он преко Министарства ино-
страних дјела посредује код 
Рашко-призренског митро-
полита Нићифора не би ли 
се некако прикупиле старе 
књиге по овдашњим црква-
ма и манастирима и за из-
вјесне откупе уступиле На-
родној библиотеци. 

– Требало је да ја пре-
узмем улогу посредника, ко-
ректора и процјењивача 
вриједности за штампу, али 
митрополиту се учинило као 
да ја хоћу да се бавим трго-
вином српским светињама 
– истиче у писму Пејатовић. 

Према оном што пише у 
писму, Танасије Пејатовић 
тражио је од митрополита 
да се у Манастиру Свете 
Тројице отвори једна биб-
лиотека гдје ће се сакупити 
књиге из свих околних 
цркава и манастира, при 
чему наставници тек отво-
рене гимназије могу да се 
ангажују у тој активности. 
Пејатовић није био задово-
љан агилношћу митрополи-
та. 

  Из истраживачког рада Танасија Пејатовића                                                  Пише:  Милорад Јокнић 

ПИСМА АКАДЕМИКУ 
ЉУБОМИРУ СТОЈАНОВИЋУ 

— Прелиставајући црквене књиге заједно са Вукићевићем, Пејатовић указује на важну ствар у једном рукописном житију, Житију 
кнеза Лазара, Јелене Францускиње, Светог Саве и Стeфана Немање. — У житију на крају вели да је писано у Светој Гори 1664. 
године, али према ономе како су написана поменута житија, објашњава Пејатовић у писму, изгледа да је оригинал много старији

Академик Љубомир Стојановић

СПЕЦИЈАЛНА НАГРАДА 
ВАСИЛИЈИ ЛЕКОВИЋ ОД 

ИНСТИТУТА „КОНФУЦИЈЕ“ 
Институт „Конфуције“ орга-

низовао је ликовни конкурс 
на тему „Кина“, на Универзи-
тету Црне Горе. На конкурсу 
је десет ученика наше школе 
представило своје радове. 

Међу 2535 пристиглих ра-
дова из чак 81 школе, рад 
наше Василије Лековић при-
вукао је посебну пажњу и на-
грађен је специјалним призна-
њем због аутентичности 
приче и стила. Менторка уче-
ници била је професорица 
Жаклина Мрдовић. 

Преузето са 
школског сајта

  Свијет као сликарско платно
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Сваке године, за Међуна-
родни дан жена, помало 
симболично, помало салон-
ски, а помало и суво рето-
рички, присјећамо се пожр-
твованих јунакиња у 
племенитој борби за женску 
равноправност. Том прили-
ком, из историјских, друшт-
вених, просвјетних и кул-
турних ризница, љубоморно 
и брижљиво, као скупоцјене 
и раритетне драгуље, из-
влачимо свијетла и часна 
имена Кларе Цеткин, Розе 
Луксембург, Розе Паркс, 
Симон де Бовоар, Долорес 
Ибарури и многих других. 
Но, као што то обично бива, 
некако увијек заборавимо 
да један крак никад усахлог 
трагања за драгуљима у 
борби за достојанство жене 
окренемо према себи, својој 
кући и својој историји. Нека 
овај текст буде скроман до-
принос да у тим дебатама, 
недоумицама, сабирањима 
и почастима не заборавимо 
путоказе изникле из влас-
титог бића. 

Принцеза Ксенија Пет-
ровић Његош није усредс-
ређено креирала политичке 
кампање као Клара Цеткин 
или Роза Луксембург, није 
презриво одбијала да се по-
винује нељудској сегрега-
цији као Роза Паркс, није 
исписивала антологијске и 
свевремене редове о жен-
ском полу као Симон де Бо-
воар и није се бескомпро-
мисно борила у рату против 
фашиста као Долорес Иба-
рури, чувена Ла Пасионари-
ја. Ништа од тога! Принцеза 
Ксенија је „само“ – у најма-
ње очекивано вријеме, и на 
најмање очекиваном мјесту, 
свом силином своје само-
свијести удахнула дах и дух 
Европе у горштачка прса, и 
онда када се за то плаћало 
јетком стигмом и друштве-
ном екскомуникацијом, ис-
пред лица тадашњег мрког 
и суровог патријархата, 
смионо, лепршаво, елеган-
тно и господствено запле-
сала валцер у коме даме би-
рају. 

Кроз посвету принцези 
Ксенији, овај текст је пос-
већен свим женама које су 
вјешто и интелигентно из-
налазиле једва видљиве пу-
котине модерности у гра-
нитним и монолитним 
стубовима инхерентно ми-
зогиних епоха у којима су 
живјеле. Држим да се овим 
женама не одаје омаж који 
заслужују јер оне су аутен-
тичне првакиње перпет-
уалне битке за права Њеног 
величанства – жене. Упркос 
бездушном цајтгајсту, у њи-
ховом непоколебљивом ста-
ву да су једнако вриједне у 
односу на мушкарце испре-
ло се и уобличило ткање за 
заставе на каснијим протес-
тима и штрајковима, искле-
сала су се горда слова за 
манифесте и стидљиво су 
се појавиле прве контуре 
славног „Нећу“ Розе Паркс. 

Могло би се с разлогом 
приговорити да је принцеза 

Ксенија самим рођењем 
била привилегована на 
свим пољима, те да јој је 
знатно био олакшан пут 
еманципације у тадашњим 
социолошким оквирима, 
али не треба никад скрај-
нути чињеницу да јој је као 
осмој „шћери“ и књагињици 
Петровића, династичким и 
цјелокупним кодексима 
предвиђени пут био сурово 
оивичен, и до бесмисла кон-
стантног понављања при-
прављен и утабан, и то мно-
го прије него што се родила. 
Књагињица је ипак храбро 
и отресито бирала друго и 
другачије.  

Док су њене сестре, како 
се то од њих и очекивало, 
удајом у владарске куће Ро-
манових, Савоја и Карађор-
ђевића, оцу своме, нашем 
краљу Николи, завјештале 
неформалну титулу „првог 
таста Европе“, принцеза 
Ксенија, дубоко личном од-
луком да се не удаје, равно 
у очи и без стрепње гледа-
јући дух времена, краљу Ни-
коли завјештала је једну 
другу неформалну титулу, 
чији ће се обриси јасно уо-
чавати тек много деценија 
касније – данас када може-
мо рећи да је и он сам био 
у погледу женског права на 
лични избор много испред 
свог времена, а што је па-
радоксално и болно – и ис-
пред нашег времена!  

Принцеза је била веома 
заинтересована за унутраш-
њу и спољну политику. 
Краљ Никола је веома 
држао до њеног мишљења 
и бритке интелигенције. 
Звао ју је „Велика“. Много 
би се могло, из угла данаш-
њег времена, научити од 
принцезе Ксеније. Једна 
жена не треба и не смије да 
изгуби своју идентитетску 
комплексност док се бори 
за женска права. Тачније, 
не треба никад да заборави 
да као жена може и мора 
једнако да узме учешћа у 
борби за права сваког пот-
лаченог појединца и да чува 
нетакнутом и лицемјерјем 
неупрљаном палету хума-
нистичких и напредних ври-
једности. Не може жена 
бити равноправна ако су 
други неравноправни по 
било ком основу. Неравно-
правност других поништава 
равноправност жене јер 
равноправност жене у сво-
јим темељима се супро-
тставља праву физички ја-
чег и огољено 
предоминантног.  

Принцезу су красили не 
само бесједнички и владар-
ски дар, ерудитско и полиг-
лотско образовање, већ и 
женско самопоуздање, тако 
авангардно за вријеме у чи-
јим етичко-естетским од-
редницама је била принуђе-
на да стоји и постоји. 
Штавише, са ове пристојне 
историјске дистанце изгле-
да као да је принцеза пуно-
ћу својих интелектуалних и 
духовних потенцијала про-
нашла управо у том и так-

вом времену, подастирући 
тако нама – женама овог 
доба закључак да нема ло-
ших и добрих времена – има 
само визионара 
и конформиста.  

Принцеза Ксе-
нија је женски 
истанчано и фи-
лозофски дубо-
ко промишљала 
о свом времену, 
настојала је да 
буде протаго-
нисткиња, тво-
ритељка и пре-
т х о д н и ц а , 
црпећи из моћ-
ног изворишта 
свог интелекта, 
даровитости и 
харизме енергије 
за оживотворе-
ње тежњи и 
идеала. Није са 
покорном бојаз-
ношћу проматра-
ла путовање „у 
средиште себе“, 
нити је окретала главу од 
спознаја о својој снази. При-
нцеза Ксенија данас би иро-
ничним осмијехом одговори-
ла на синтагму „слабији пол“. 
Принцеза Ксенија би у сва-
ком времену, па и у Мрачном 
добу, ироничним осмијехом 
одговорила на синтагму „сла-

бији пол“. Њена величина се 
огледа у томе што, без обзи-
ра на повлашћен положај и 
„златне кашике“ којима је 

јела, није постојала нити јед-
на ауторитативна институци-
ја, нити једна друштвена нор-
ма, нити један разгранат 
покрет, нити један посебан 
датум, који би јој помогли у 
жељи да остане вјерна сво-
јим изборима. Она је то учи-
нила сама! Свим својим пос-

тупцима заправо је показала 
да не хаје за предодређене 
улоге. 

Док данас, 2023. године, 

и даље са жалошћу гледамо 
како жене у неким земљама 
тек треба да изборе право 
да возе аутомобил, књаги-
њица Ксенија је била први 
женски возач на Балкану. 
Такође, као велика љуби-
тељка фотографије, својим 
рукама биљежила је живу 

историју за будућа покоље-
ња. Можда ове двије ставке 
из принцезине раскошне 
биографије и понајбоље, 

упечатљивом симбо-
ликом, говоре о том 
одбијању унапријед 
дефинисане улоге 
подређености. Фото-
графије настале из 
њеног пробирљивог 
ока својом убједљи-
вошћу поништавају 
дуговјековну ћутњу 
жене. У Ксенијином 
свијету жена ствара! 
Жена свједочи! Жена 
за неку будућу, још 
нерођену дјецу реле-
вантно исписује своје 
виђење и осјећање. 

У Ксенијином сви-
јету жена је прва! 
Жена из наше Црне 
Горе је прва! Прва на 
Балкану! Без ком-
плекса ниже вријед-
ности, без страха да 
не штрчи, без каме-

леонског сједињававања са 
околином, без болног по-
тискивања сопства! При-
нцеза Ксенија од Црне 
Горе! Краљица Ксенија од 
Црне Горе! Жена Ксенија 
од Црне Горе! 

Адела Дркић, 
професорица

Неугасла искра женског пркоса 

ПОСВЕТА ПРИНЦЕЗИ КСЕНИЈИ ОД ЦРНЕ ГОРЕ 
Посвећено свим женама којима пламен у очима не дозвољава да им се каже шта смију, а шта не смију да раде

Принцеза Ксенија Петровић Његош

У грмљавини свакоднев-
них обавеза и бури притис-
ка околине, налази се и је-
дан период тишине који 
одјекује гласније од поједи-
них узвика. То је волонте-
ризам.  

Као адолесценти, 
налазимо се у нез-
годној ситуацији. На 
дневном нивоу сус-
рећемо се са пита-
њима да ли смо из-
абрали занимање 
којим желимо да се 
бавимо и да ли раз-
мишљамо о будућ-
ности. Сматрам да 
ово није одлука која 
се доноси преко 
ноћи и да поред на-
ших жеља и окол-
ности у којима се 
налазимо, темељи 
знања и искуства 
које смо раније пос-
тавили играју зна-
чајну улогу у њихо-
вом доношењу.  

У мени се налази киптећа 
жеља за преношењем зна-
ња, те сматрам да је било 
који посао који се на томе 
заснива право мјесто за 
мене. У доношењу ове од-

луке помогли су ми сати и 
сати волонтерског рада које 
сам провела у контакту са 
људима различитих старос-
них група, упијајући знања 
и њихове савјете као сун-

ђер. И док би већина мојих 
вршњака најрадије слобод-
но вријеме проводила на те-
лефону, играјући игрице и 
сл, ја свој мир и сваки сло-
бодан тренутак посвећујем 
чињењу добрих дјела. Мно-

ги се усредсређују само на 
формални вид образовања, 
што их ограничава у томе 
да прошире видике и осјете 
чари неформалног стицања 
знања. 

За вријеме волонтирања 
сусрећете се са разним ти-
повима људи од којих вам 
се неки неће допасти, па 
можете помислити и да сте 
изгубили вријеме које сте 
могли провести са пријате-

љима. Tо могу бити неке од 
мана, али, ставивши све на 
вагу, предности је много 
више. Своје љетње дане ра-
дије бих провела учећи како 
да плетем, правећи друшт-

во бакама у Дому за 
старе или помажући 
да се очисти дио 
града, јер знања, 
вјештине и искуства 
која стичем на овај 
начин не може за-
мијенити ниједна 
сума новца. 

Никада не знамо 
када нам нека вјеш-
тина може затреба-
ти у будућности. До-
лазећи у контакт са 
мноштвом људи 
приликом волонти-
рања стичемо вјеш-
тину комуникације, 
која ће нам послу-
жити независно од 
тога коју професију 
одаберемо, а она је 

само једна од многих, те с 
тога сматрам да волонте-
ризам дефинитивно није 
губљење времена, јер уз 
њега сазријевамо као људи.  

Миљана 
Дромљак, III1 

Помагати је узвишено 

ВОЛОНТЕРИЗАМ – ПРОФЕСИОНАЛНО 
УСАВРШАВАЊЕ ИЛИ ГУБЉЕЊЕ ВРЕМЕНА 
Своје љетње дане радије бих провела учећи како да плетем, правећи друштво бакама у Дому за старе 
или помажући да се очисти дио града, јер знања, вјештине и искуства која стичем не може замијенити 
ниједна сума новца
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Људски ум, на рођењу 
празан као ово парче хар-
тије до прије којег тренутка, 
жуди за новим информаци-
јама, сазнањима и искуст-
вима. У суштини, може се 
рећи, он као и наш органи-
зам осјећа глад, а његова 
храна су умјетност и култу-

ра.  
Као адолесцент, уочио 

сам значај овог периода у 
нашим животима и његов 
утицај на наш даљи развој. 
Коначно психички и физич-
ки довољно развијени по-
чињемо да се градимо као 
личности. На ово гледам 

као на сазнајно раздобље у 
коме заиста схватамо сами 
себе и све оно што нас за-
нима, интригира или чини 
срећним. Кључни фактор у 
нашем развићу је управо 
култура. Она је извор свих 
наших идеја и инспирација. 
Подстиче нас да мислимо и 

стварамо, снабдијева нас 
широким спектром садржа-
ја, који уздиже нашу вријед-
ност.  

Битан фактор у свему 
овоме јесу прилике које су 
младима пружене. Као не-
информисане личности, 
лако упијамо сав садржај 
који нам је надохват руке. 
Многи медији у данашње 
вријеме потискују квалите-
тан садржај зарад својих 
личних циљева, што доводи 
до јако оскудне понуде чи-
талачког репертоара. Поне-
кад душа која чезне да буде 
што више културно образ-
ована, то не може постићи 
због интереса медија, који 
имају моћ да управљају про-
током садржаја који ће до 
нас стићи, мада не можемо 
искључити чињеницу да 
смо и ми једним дијелом од-
говорни за то. 

Полако исписане страни-
це испуњене су нечујним 
идејама и мислима, које су 
састављене у једну компо-
зицију. Можда није од ве-
ликог значаја, али на инди-
видуалном нивоу, резултат 
су културног садржаја ње-
говог аутора.  

Иако понекад ускраћени 
за разноврсност понуде, на 
крају смо ми они који бира-
мо у којој мјери ћемо бити 
образовани јер култура је 
све око нас.  

Рамиз Махмутовић, IV2

Мислим, дакле постојим 

МЛАДИ И МЕДИЈСКИ 
САДРЖАЈ ИЗ КУЛТУРЕ 
Многи медији у данашње вријеме потискују квалитетан садржај зарад својих личних 
циљева, што доводи до јако оскудне понуде читалачког репертоара

Др Нада Чоловић, специјалиста гине-
кологије и чланица Савјета родитеља, 
одржала је у четвртак, 6. априла 2023. 
године, предавање на тему „Репродук-
тивно здравље“, у склопу активности усм-
јерених ка већем укључивању родитеља 
у живот школе. 

Ова тематска цјелина пружа основна 
знања о психосексуалном развоју човјека, 
биолошком сазријевању, предусловима 
за одговорно полно понашање, мјерама 
превенције, обољењима која се преносе 
полним путем, методама заштите од не-
жељене трудноће и др. 

Школа је мјесто гдје се може и гдје тре-
ба говорити о овој теми и на тај начин от-
клонити заблуде, бриге, стид, одговорити 

на питања и разријешити недоумице. 
Подстичући разговор и истичући чиње-

нице, може се утицати на понашање, од-
носно избјегавање ризичних облика по-
нашања. То је један од најважнијих 
облика едукације. 

Млади на овај начин усвајају ставове о 
потреби одговорног понашања као основ-
ног предуслова репродуктивног здравља. 

Предавање је иницирао и организовао 
Тим за обезбјеђивање и унапређивање 
квалитета образовно-васпитног рада, који 
чине професорице Сања Голубовић, Мир-
ка Попадић, Тања Драгашевић, Адиса 
Малагић и педагошкиња Ивана Вукаши-
новић. 

Преузето са школског сајта 

Укључивање родитеља у живот школе 

ПРЕДАВАЊЕ О 
РЕПРОДУКТИВНОМ ЗДРАВЉУ 
Школа је мјесто гдје се може и гдје треба говорити о овој теми и на тај 
начин отклонити заблуде, бриге, стид, одговорити на питања и разријешити 
недоумице

Да ли сте икада примије-
тили како читање књиге 
може да вам уљепша дан, 
дâ одговоре на тражена пи-
тања, подстакне, мотивише 
и просто некако љековито 
да дјелује? Иако на први 
поглед чудно звучи, читање 
заиста јесте љековито. Да 
ли сте можда чули за биб-
лиотерапију? Ако сте само 
скептично одмахнули ру-
ком, вјероватно ни сами 
нисте свјесни колико је чи-
тање обликовало вашу лич-
ност и колико вам је помог-
ло у одређеном тренутку. 
Присјетите се шта су вам 
значиле све оне бајке, бас-
не, успаванке и сличне при-
че. Читање је увијек усмје-
рено ка дјетету, заувијек 
заробљеном у сваком од 
нас. 

Књиге као да су одувијек 
биле ту, око нас. Ненамет-
љиви пратиоци којима се 
враћате кад вас сви изнев-
јере, кад сте 
депримира-
ни и празни, 
кад трагате 
за одговори-
ма и смис-
лом. Један 
од водећих 
с в ј е т с к и х 
стручњака 
за ову об-
ласт, профе-
сор Офра 
Ајалон, психотерапеут из 
Израела, тврди да је љеко-
вита моћ књига, односно 
прича и пјесама, била поз-
ната и древним народима. 
Измишљали су их намјен-
ски, са циљем да охрабре, 
дају наду, пробуде љубав и 
снагу, па и застраше друго-
га. Незаобилазни стари 
Грци такође су вјеровали у 
љековиту моћ читања и 
зато је чест натпис на ула-
зима у старогрчке библио-
теке био „Љековито мјесто 
за душу“. 

Тек са почетком XX вије-
ка тај специфичан феномен 
је доведен у везу са идејом 
о промјени у мишљењу или 
понашању појединца. Биб-
лиотерапија се развила из 
књижарске традиције која 
је подразумијевала препо-
ручивање књига за поједи-
не области, теме и пробле-
ме. То је било вријеме 
свестраних, изузетно об-
разованих књижара, заљуб-
љеника у књигу. 

Библиотерапија ублажа-
ва учинке стреса, смирује 
ум, опушта превелику на-
петост, унутрашњи прити-
сак и анксиозност. Често се 
користи у групном социјал-
ном раду или групној тера-
пији гдје се показала усп-
јешном код особа свих 
узраста, као и код здравих 
људи, као средство личног 
раста и развоја. 

Библиотерапија се као 

помоћно терапеутско 
средство први пут појавила 
тридесетих година прошлог 
вијека, а након Другог 
свјетског рата прихваћена 
је у психологији и психија-
трији. Научну потврду до-
била је када су истражива-
ња показала како су се 
војници који су у болницама 
читали књиге брже опорав-
љали од оних који то нису 
чинили. Тада је установље-
но да књижевна дјела имају 
врло јако дејство на читао-
ца, чак јаче и од многих ме-
дикамената, а психијатри 
су пронашли начин како да 
то усмјере ка основном 
циљу сваке терапије – озд-
рављењу. Богато искуство 
које се стиче уживљавањем 
у ликове буди изузетно 
снажне емоције, подстиче 
машту и проширује видике. 

На темељу искуства са 
„ратним“ читаоцима, у сви-
јету су се развиле многе, 

мање или 
више фор-
малне, тера-
пеутске ме-
тоде у 
оквиру којих 
је за низ по-
ремећаја, на 
рецептима, 
умјесто чуве-
ног „проза-
ка“, било ис-
писано име 

Шекспира, Достојевског, 
Томаса Мана, Виктора Игоа 
и других класика. У завис-
ности од профила личности 
и врсте проблема, класи-
фиковани су и пожељни 
писци. У развоју и попула-
ризацији ове методе пред-
њаче Американци, али је 
лијечење литературом раз-
вијено и у Енглеској. На за-
паду је библиотерапија ин-
дивидуална метода гдје 
библиотерапеут, на основу 
узраста, карактеристикâ 
личности и сложености про-
блема „прописује“ прозу или 
поезију у одмјереним доза-
ма. Амерички психијатри у 
одређеним случајевима де-
пресије, неурозе, агресив-
ности или анксиозности ум-
јесто љекова савјетују 
књиге. 

Књига би сваком од нас, 
у свако доба, могла да буде 
моћан здравствени савез-
ник. Читање је идеална ал-
тернатива медикаментима, 
а при том нема лоших про-
пратних појава, сем ако се 
занесете у читању, па не-
испавани одете у школу 
или на посао. Али како 
ствари стоје, читање ће по 
свој прилици још дуго оста-
ти индивидуални терапе-
утски метод, а кућне апо-
теке ће заузимати више 
простора од библиотека. 

 
Љуба Чепић, 

библиотекарка

Књига као лијек 

ЧИТАЈ ДА 
БИ ЖИВИО! 

— Библиотерапија ублажава учинке стреса, смирује 
ум, опушта превелику напетост, унутрашњи притисак 
и анксиозност. — Често се користи у групном соци-
јалном раду или групној терапији гдје се показала 
успјешном код особа свих узраста, као и код здравих 
људи, као средство личног раста и развоја

Плакат рађен на часовима 
Медијске писмености
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Лишајеви су мистериозна 
бића. Захваљујући зајед-
ничком раду симбиота, ли-
шајеви су, такође, из-
држљива, истрајна и храбра 
створења и добри тимски 
играчи. Премда толерантни 
на своје симбиоте, ниска то-
леранција на загађење ваз-
духа чини их осјетљивим, 
но не одустају. Можемо 
рећи да су тврдоглави и да 
трују сами себе јер још уви-
јек нису развили способност 
да избаце СО2 и азот, што 
доводи до њиховог изуми-
рања. 

Лишајеве можемо да упо-
редимо са брачним паром 
из средњег вијека будући 
да олакшавају живот једно 
другом. Симбиоти лишајева 
живе складно, попут брач-
ног пара. Знамо да гљиве 
обезбјеђују воду, минералне 
материје и заштиту (горњи 
слој) и причвршћују лишај 
за подлогу. Алге или ција-
нобактерије врше фотосин-
тезу, те тако обезбјеђују 
хранљиве органске матери-
је. Наравно, алга или ција-
нобактерија могу да напус-
те заједницу без већих 
проблема, баш као што је 
средњовјековни мушкарац 
могао да напусти своју дра-
гу, док гљива не може исто 
да учини. То је један од раз-
лога зашто лишајеви при-
падају царству гљива.  

Лишајеви су повезани са 
подлогом. Међутим, људи 
их често повезују са биљ-
кама. Прво, због њихове 
браон-зеленкасте боје, а 
друго – њихово станиште 
може да завара, па се може 
помислити да су то зељасте 

биљке или маховине. Мо-
жемо их дефинисати и као 
прекриваче природе. Пок-
ривају голе, пусте подлоге, 
грију их и дају им живот. 

Осим на симбиоте, гљиве, 
алге или цијанобактерије, 
лишајеве можемо рашчла-
нити и на корасте, листасте 
и жбунасте. 

Лишајеви су спонтани 
биоиндикатори који дају го-
тово стопроцентно преци-
зан преглед концентрације 
загађења на одређеној те-
риторији. Заваљујући томе, 
правимо лишајске карте. 

Усинска киселина, изоло-
вана из исландског лишаја, 
ефикасан је антибиотик и 
антимикотик. Лијечи горње 
дисајне органе, инфекције 
коже и слузокоже. Натрију-
мове соли изоловане из 
усинске киселине користе 
се за производњу козметич-
ких лосиона и лијечење дер-
матитиса и других упала. 

Лишајеви, заједно са ма-
ховинама, штите сјеверну 
страну дрвећа. Они обога-
ћују и регенеришу подлоге 
и тиме омогућавају живот 
другим организмима. На тај 
начин изузетно помажу шу-
мама да се опораве послије 
пожара. 

Лишајеви могу да нам 
буду узори. Они су примјери 
бораца. Успијевају да опс-
тану и у најтежим условима. 
Храбро насељавају неплод-
не подлоге да би их учини-
ли плодним. Могу да пре-
живе и до хиљаду година у 
стању анабиозе (арктички 
лишајеви), не губећи вољу 
за животом. Такође, његују 
живот у заједници. Зарад 
објективности, поменућемо 
и њихове мане: лишајеви 
могу да настане кровове 
стамбених објеката и спо-
менике и да снажно утичу 
на њихову ерозију. 

Лејла Харбић, II3

Стваралачка моћ природе 

ЛИШАЈЕВИ – 
ТИМСКИ ИГРАЧИ 
— Лишајеви могу да нам буду узори. — Они су примјери бораца. 
— Успијевају да опстану и у најтежим условима. — Могу да преживе 
и до хиљаду година у стању анабиозе (арктички лишајеви), не гу-
бећи вољу за животом

Исландски лишај

Електрон је основна чес-
тица која је темељ за раз-
умијевање многих аспеката 
хемије и физике. Ово от-
криће је промијенило науку 
и технологију. Пут открића 
електрона дуго је трајао. 
Џон Томсон, заједно са сво-
јим сином Џорџом, одиграо 
је главну улогу у разумије-
вању овог малог, али суш-
тинског сегмента атомског 
свијета. 

Џозеф Џон Томсон био је 
британски физичар који је 
у 19. вијеку спровео рево-
луционарне експерименте 
који су довели до открића 
електрона. Користећи ка-
тодну цијев и магнетно 
поље, Томсон је 1897. годи-
не доказао постојање елек-
трона и утврдио њихову 
масу и електрични набој. 
Ово откриће фундаментал-
но је промијенило разуми-
јевање грађе атома. 

Томсонова истраживања 
била су толико значајна да 
му је 1906. године додије-
љена Нобелова награда за 
физику. Његово откриће 
електрона поставило је те-
меље за даља истражива-
ња у области нуклеарне фи-
зике, квантне механике и 
модерне електронике. 

Томсонов син Џорџ тако-
ђе је постао познати физи-
чар и много је помогао у 
развоју науке. Он је истра-
живао дифракцију електро-
на, што је омогућило про-
учавање структуре 
кристала и молекула. За 
свој допринос у овој облас-
ти, Џорџ Томсон је 1937. го-
дине добио Нобелову на-
граду за физику. 

Електрони су од суштин-
ског значаја у хемијским ве-
зама. Њихова способност 

да се дијеле између атома 
и формирају јонске и кова-
лентне везе кључна је за 
разумијевање начина на 
који атоми интерагују. Кроз 
електронску структуру ато-
ма хемичари могу пред-
виђати како ће се елементи 
понашати у реакцијама и 
како ће формирати раз-
личита једињења. Хемијске 
реакције пресудне за одр-
жавање живота, као што су 
фотосинтеза и ћелијско ди-
сање, базирају се на тран-
сферу електрона између 
органских молекула. 

Уз то, ове мале честице 
играју главну улогу у развоју 
струје и електронике. Стру-
ја, која се састоји од крета-
ња електрона, омогућава 
функционисање електри-
чних уређаја и система. Без 
разумијевања понашања 
електрона, многе од данаш-

њих технолошких иноваци-
ја, попут рачунара, мобил-
них телефона или електри-
чних возила, не би 
постојале. 

Електрони су били од ве-
лике важности и у проналас-
цима Николе Тесле. Теслина 
истраживања електриците-
та и електромагнетизма до-
принијела су развоју систе-
ма за пренос електричне 
енергије на велике удаље-
ности. Тесла је користио 
своје разумијевање електро-
на да развије трансформа-
тор и високонапонске уре-
ђаје, што је промијенило 
свијет електроенергетике. 

Електрони су темељ сав-
ременог свијета и континуи-
рано инспиришу нове гене-
рације истраживача и 
иноватора да тестирају гра-
нице њихових могућности. 

Нађа Станић, I1

Наука и микрокосмос 

ЕЛЕКТРОН: ОТКРИЋЕ, 
ЗНАЧАЈ И УЛОГА У РАЗВОЈУ 
НАУКЕ И ТЕХНОЛОГИЈЕ 

Без разумијевања понашања електрона, многе од данашњих технолошких 
иновација, попут рачунара, мобилних телефона или електричних возила, не 
би постојале

Човјек се непрестано суочава са препрекама док по-
кушава да се прилагоди природи и користи се науком 
за проналазак најбољег рјешења. 

Једно од најзначајнијих открића 19. вијека јесте процес 
пастеризације за који је заслужан француски научник 
Луј Пастер. Бавио се истраживањем у области микро-
биологије и хигијене, а његова открића су обухватала 
проучавање микроорганизама у различитим процесима. 

Пастер је примијетио да се микроорганизми, као што 
су бактерије и гљиве, могу размножавати у течностима 
попут вина и млијека. Ипак, схвативши да они ишчезавају 

када се течности загрију, развио је технику пастеризације, 
која се и данас широко примјењује. 

Oвај процес има битну улогу у производњи неких вак-
цина, као што су вакцине против грипa. Вируси се ослабе 
хемијским средствима или топлотом. Пастеризација униш-
тава њихову способност да изазову болест, али не мијења 
структуру вирусних протеина који подстичу имунолошки 
одговор. Поред тога, пастеризација има битну улогу у 
медицини приликом припреме инфузионих раствора. Ко-
ристи се за елиминисање микроорганизама који могу уз-
роковати инфекције када се раствор употријеби.  

Још један аспект пастеризације који не треба занема-
рити јесте чување намирница. Након пастеризације на 
температури између 60 – 85°C, намирнице се хладе и 
складиште. Осим што омогућава продужење рока трајања 
намирница, пастеризација такође олакшава њихов транс-
порт и складиштење. Нама остаје да идемо у корак с на-
уком. Користећи се својим знањем, поплочајмо пут 
стрпљењем и мудрошћу које ће нас водити у будућност. 

Емилија Марић, II1

Срећа прати спремне умове 

ЗНАЊЕ КАО ТЕМЕЉ 
БУДУЋНОСТИ 

– Наука не познаје земљу зато што знање припада човјечанству, и то је бакља која 
освјетљава цијели свијет – Луј Пастер

Луј Пастер
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Побједници на претходна 
два издања хакатона из јуна 
и септембра 2022. године, 
кроз регионални пројекат 
НВО „Eco-team“, као награду 
су освојили учешће на ре-
гионалној конференцији у 
Софији, одржаној од 4. до 
6. децембра 2022. године. 

Наши гимназијалци: Ог-
њен Лечић, Лука Минић, 
Јана Ђуровић, Ива Перуни-
чић, Тајра Ајановић, Ана Ка-
петановић и Лара Мазали-
ца, заједно са осталим 
тимовима, студентима УЦГ 
и професорицама – ментор-
кама Весном Кастратовић 
и Тањом Драгашевић, пос-
јетили су главни град Бугар-
ске. Конференција је омо-
гућила да се повежу млади 
из региона, па су наши уче-
ници имали прилику да се 
упознају, друже и размијене 
искуства са младим и пер-
спективним људима из 
Србије, Сјеверне Македо-
није и Бугарске. 

Путем пројеката и радио-
ница презентовали су своје 
идеје, учили о праведној 
транзицији, негативном ути-

цају климатских промјена и 
како га спријечити и зашти-
тити нашу планету. Такође, 
добили су савјете како да 
реализују своје пројекте и 
како на најбољи начин да их 
представе. Гимназијалци су 
доказали да се у нашој шко-
ли његују све компетенције. 
Овом приликом знање из 
екологије презентовано је на 

енглеском језику, а умногоме 
је помогло и знање из инфор-
матике, предузетништва, хе-
мије и других предмета. 

Осим тога, обишли су 
срце Софије и видјели зна-
чајне и познате грађевине 
као што су Катедрала Све-
тог Александра Невског, 
Бугарска академија наука, 
Национална галерија умјет-

ности, Палата правде, Бо-
жићна пијаца и Булевар Ви-
тоша. Сви су се вратили са 
новим искуством, још већим 
знањем и с много дивних ус-
помена. Остаје порука да 
на младима свијет остаје и 
да су они хероји који ће спа-
сити нашу будућност. 

Ива Перуничић, 
бивша ученица

Уради нешто „зелено“ данас 

РЕГИОНАЛНА 
КОНФЕРЕНЦИЈА У СОФИЈИ

Физичари су често суоче-
ни са загонетним појмовима 
који нас наводе да посум-
њамо у своје разумијевање 
свемира. Један од најза-
нимљивијих и најинтриган-
тнијих феномена у области 
физике јесте квантна ен-
тропија. Иако се може чи-
нити сложеним, овај фено-
мен има потенцијал да 
преобликује наш начин раз-
мишљања о свијету око нас. 

Квантна ентропија је кон-
цепт који произилази из 
гране физике познате као 
квантна механика. Овај 
концепт се врти око идеје 
да честице могу постати по-
везане на такав начин да 
стање једне тренутно утиче 
на стање друге, без обзира 
на удаљеност између њих. 
То је као да дијеле тајан-
ствену везу која измиче гра-
ницама времена и просто-
ра. 

Замислите двије честице 
– назовимо их честица А и 
честица Б. Када постану ен-
тропиране, њихове особи-
не, попут спинова или по-
ларизације, постају 
повезане. Овдје је фасци-
нантно то што ако измјери-
те спин честице А и утвр-
дите да је горе, тренутно 
знате да је спин честице Б 
доље, и обрнуто. Ова коре-

лација дешава се брже од 
брзине свјетлости, остав-
љајући научнике у чуду. 

Феномен је познат и као 
„застрашујућа радња на да-
љину“, како је то сјајно опи-
сао славни Алберт Ај-
нштајн. Иако се може 
чинити парадоксалним, 
бројни експерименти потвр-
дили су постојање квантне 
ентропије. Истраживачи су 
користили ентропиране 
честице за стварање сигур-
них комуникационих канала 
и развој моћних квантних 
рачунара који би могли ре-
волуционарно унаприједити 
свијет рачунарства. 

Свијет квантне ентропије 
отвара бројне могућности, 
а неке од њих још увијек су 
обавијене мистеријом. Та-
кође, поставља изазов пред 
наше свакодневно разуми-
јевање физичког свијета и 
позива нас да истражимо 
дубље и до краја неразјаш-
њене сфере квантне физи-
ке. У свијету физике, кван-
тна ентропија стоји као 
подсјећање да увијек има 
много феномена који чекају 
да буду откривени и да је 
свемир игралиште интри-
гантних загонетки које че-
кају да буду ријешене. 

Алекса Књегињић и 
Раде Ђондовић, IV2

Физика – темељна наука 

МАГИЈА КВАНТНЕ 
ЕНТРОПИЈЕ 

Честице дијеле тајанствену везу која измиче гра-
ницама времена и простора

Првo књижeвнo тaкмичe-
њe oвe сeзoнe , „Aфир ми -
шимo млaдe књижeвнe 
ствaрaoцe дo 18 гoдинa“, 
кoje je oргaнизoвaлa 
Интeр нa циoнaлнa 
културнa aсo -
циjaциja „ИКA“, 
oдржaнo je 24. 
мaртa 2023. 
године у Цeн-
тру зa култу-
ру у Пљeвљи-
мa. Нaши 
учeници су нa 
oвoм тaкмичeњу 
oствaрили вeoмa зa-
пaжeнe рeзултaтe. 

Првo мjeстo зa интeрпрe-
тaциjу aутoрскe пoeзиje 
oсвojилa je Taњa Лaкeтић, 
учeницa трeћeг рaзрeдa. 

Њeнa мeнтoркa je била прo-
фeсoрицa Нaдa Рoндoвић. 

Другo мjeстo зa aутoрску 
пoeзиjу у кaтeгoриjи oд 

14 дo 18 гoдинa 
oсвojиo je Никo-

лaj Чaбaркaпa, 
у ч e н и к 
ч e т в р т o г 
р a з р e д a . 
Meн  тoр  кa 
учeнику je 
била прoфe-

сoрицa Нaтa-
шa Цмиљaнић. 
В o дит e љк a 

прoгрaмa билa je 
Ивaнa Вojинoвић, учeни-

цa чeтвртoг рaзрeдa нaшe 
шкoлe. 

Преузето са 
школског сајта 

У петак, 29. септембра 
2023. године, ученици одје-
љења II2 посјетили су, за-
једно са професорицом ин-
форматике и својим 
одјељењским старјешином 
Мирком Попадић, Сајам на-
уке и иновација у Америч-
ком углу у Пљевљима. 

Ученици су 
имали прили-
ку да управ-
љају роботи-
ма, цртају 3D 
оловкама и 
упознају се са 
радом 3D 
ш т а м п а ч а . 
Захваљујући 
интерактив-
ном глобусу 
могли су да 
провјере своје 
знање из гео-
графије. По-
себну пажњу 
им је привукла 
VR технологи-
ја. Обновили 
су и знање из 
физике пос-
редством различитих елек-
тро сетова и свирајући ме-
лодије помоћу банана 
повезаних на лаптоп одго-
варајућим конекторима. 

Један од организатора 
овог догађаја, поред Минис-
тарства науке и технолош-
ког развоја, било је и удру-
жење „Корак са науком“, 
чији је један од оснивача 
наш бивши ученик Милош 
Јеловац. Милош је електро-
инжењер и асистент је на 

Електротехничком факул-
тету у Подгорици. Ученици 
и професорица имали су 
част да одслушају његово 
предавање из астрономије. 

Млади инжењер је обави-
јестио ученике да послије 
20 часова могу посматрати 
кроз савремени оптички те-
лескоп, који је постављен 
испред Америчког угла, и 
да ће наредног дана бити 
организован одлазак на Че-
мерно, како би посматрање 

удаљених астрономских об-
јеката имало бољи ефекат. 
Одлазак на Чемерно је ме-
ђувремену и реализован, па 
је један број наших ученика 

имао прилику да доживи то 
фасцинантно искуство. 

Посебан осјећај поноса из-
азива чињеница да су и во-
лонтери који су помогли да 
се организује овај догађај 
већином садашњи или бив-
ши ученици Гимназије. Наша 
драга Весна је као и увијек 

била одличан 
домаћин и 
овим путем јој 
захваљујемо 
на топлој доб-
родошлици . 
Осмијеси на 
лицима дјеце 
показују да су 
лијепо и ква-
литетно про-
вели два 
школска часа. 
На крају смо 
направили за-
једничку фо-
тографију са 
организатори-
ма и ученици-
ма Средње 
стручне школе 
и отишли кући 

богатији у знању, идејама, 
али и незаборавним трену-
цима дружења. 

Мирка Попадић, 
професорица 

У корак с науком 

ГИМНАЗИЈАЛЦИ НА САЈМУ 
НАУКЕ И ИНОВАЦИЈА У 

АМЕРИЧКОМ УГЛУ У ПЉЕВЉИМА 
Један од организатора овог догађаја, поред Министарства науке и технолошког развоја, било је и удружење 
„Корак са науком“, чији је један од оснивача наш бивши ученик Милош Јеловац

Оловка пише срцем 

KЊИЖEВНO ТAКМИЧEЊE 
„AФИРМИШИМO МЛAДE 
КЊИЖEВНE СТВAРAOЦE 

ДO 18 ГOДИНA“
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A Poem 
As I’m lying on the beach 
Waiting for each star to appear 
The sun disappears. 
Please, sun, rise again 
Please, butterflies of excitement, come out again, 
Please, let me be connected again. 
With sunset, with mind, 
Oh, be my pride, my joy, my stars 
my Jupiter, my Mars. 
 

Софиа Голубовић, 
Ивана Живковић

A Poem 
Hot summer night, 
I see you standing under the moonlight. 
Waves are touching your legs, 
And I ask you to dance. 
You said yes, 
And I take your hands. 
I look into your ocean blue eyes, 
Staying with you till sunrise. 
 

Ана Гледовић, 
Јана Леовац

A Poem 
Summer happiness, beaches embrace, 
Sunset paints a peaceful face, 
Moonlights glow, late night walks, 
In this beauty, nature talks 

 
Милан Петровић, 

Арсеније Перуничић

A Poem 

I’m on the beach, 
the waves touch my life 
peace is in my mind 
like in Disney movies. 
 
Holiday is getting better, 
when I remember my farm, 
then soul feels warm. 
 
It’s time to go home, 
I gaze in the water 
and blue colour reminds me 
of my dear. 
 

Јелена Јапунџић, 
Зорана Попадић

A Poem 

Summer's over, but it's okay, 
Memories of fun will always stay. 
Autumn's here with colours bright, 
Though summer's gone, we'll be all right. 
 

Џемила Турсумовић, 
Петар Живковић

A Poem 
Hot Californian nights, 
Mid July, 
When you and I were dancing in moonlight. 
Smell of sand and crashing waves, 
Crazy parties in LA. 
My heart is a rodeo when our song is on radio. 
Sitting by the fire, 
Love is our desire. 
 

Нађа Станић, 
Ана Грујић

A Poem 

Footprints in the sand, fleeting trace 
Time and tides in a tender embrace, 
At the beach, where troubles fade away, 
In the beauty of the seaside I’ll forever stay. 
 

Зана Чакар, 
Матија Лакетић

Поезија надахнута музиком 

СА ЧАСА ЕНГЛЕСКОГ 
ЈЕЗИКА У ОДЈЕЉЕЊУ I1

Свјетски дан књиге и ауторских права 
обиљежава се 23. априла, на дан када су 
преминули чувени писци Вилијам Шекспир 
и Мигел де Сервантес. Наша школа сваке 
године обиљежава овај датум, па смо овог 
пута припремили час књижевности инте-
рактивног типа, који смо одржали на Тргу 
13. јул, у петак, 5. маја 2023. године, кад су 
се стекли повољни временски услови. Идеја 
је била да се окупимо на отвореном, омо-
гућавајући свим заинтересованим да се при-
друже. Тиме смо уприличили посебан пок-
лон нашим суграђанима, у знак захвалности 
за подршку коју нам годинама пружају.  

На иницијативу и уз свесрдну помоћ наше 
директорице, час су припремиле профе-
сорице црногорског-српског, босанског, 
хрватског језика и књижевности, страних 
језика и информатике, као и библиотекар-
ка. У припреми и реализацији учествовали 
су ученици свих одјељења. Дати су раз-
нолики прикази антологијских дјела наше 
и свјетске књижевности, а свако одјељење 
је имало сопствени штанд и књижевни за-
датак. Са суграђанима смо разговарали о 
дјелима, размјењивали знања и идеје, ту-
мачили одломке и стихове. Презентовали 
смо различите књижевне родове, правце 

и периоде, од Софокла до Боба Дилана.  
Наши ученици су и овог пута били дос-

тојни представници своје школе, постижући 
још једну побједу свјетлости мишљења у 
борби против мрака незнања. Показали су 
да је у овом времену брзог живљења, ог-
ромног прилива свакојаких (дез)информа-
ција и отуђености изазване дигитализаци-
јом комуникације, књига једини истински 
ослонац. Њој се морамо враћати да бисмо 
сачували и себе и друге, да бисмо научили 
да мислимо, расуђујемо и просуђујемо, да 
би нам љубав према човјечанству била им-
ператив живљења. Својом ведрином, ем-
патијом и бистрином, ђаци Гимназије учи-
нили су овај дан незаборавним, држећи 
лекцију о знању, човјечности, емпатији и 
заједништву и показујући да „ко је савијен 
над књигом, тај усправно хода“. 

Посебну захвалност дугујемо родитељима 
ученика који су ове године помогли у при-
преми догађаја, Центру за културу Општине 
Пљевља, госпођи Олгици Оташевић и на-
шем домару Игору Јечменици, јер без њи-
хове помоћи цијела ова прича не би имала 
ни приближан сјај. Читаву манифестацију 
је пропратила и забиљежила РТВ Пљевља. 

Прилагођен текст са школског сајта

Током првог класифика-
ционог периода прошле 
наставне године професо-
рица Невена Томић изло-
жила нам је замисао о 
представи коју бисмо изве-
ли у јуну, пред крај четвр-
тог класификационог пе-
риода. Тема је била 
представљање музике 20. 
и 21. вијека у аспекту 
друштвених промјена. 
Били смо свјесни да ће 
реализација ове пред-
ставе бити врло изазов-
на, међутим свима се 
идеја изузетно свидјела 
и одлучили смо да при-
хватимо изазов, знајући 
да ће то уједно бити и врло 
вриједно искуство. 

Представа је организова-
на у склопу додатне наста-
ве и секције енглеског јези-
ка, међутим, могућност да 
се придруже имали су сви 
заинтересовани ученици 
наше школе, тако да је 
учесника било и више него 
довољно. 

У првој фази, бавили смо 

се писањем сценарија и про-
налажењем пјесама и стихо-
ва. Затим смо формирали 
хор и равноправно подије-

лили улоге. 

Када смо кренули са 
првим пробама и увјежбава-
њима, нисмо се сви међусоб-
но познавали и већина је 
имала трему, али смо се вре-
меном опустили. Убрзо су 
пробе свима постале омиље-
ни дио припрема јер смо на 
њима, осим озбиљног рада, 
увијек проналазили времена 
за шале и дружење. Пред-

става је, поред едукативног 
и забавног карактера, била 
и савршена прилика да из-
градимо нова пријатељства 
и заједно створимо лијепе 

тренутке. Било је дивно 
гледати како таленат 
долази до изражаја у 
различитим облицима, а 
ученици се међусобно 
мотивишу и храбре једни 
друге, стварајући снажан 
тимски дух. 

Када смо коначно за-
вршили све припреме, уз 
подршку Центра за култу-
ру, који нам је помогао при 
озвучењу, представу смо 
извели 6. јуна 2023. године, 
у дворишту Гимназије. Тре-
му је надјачала жеља да што 
боље демонстрирамо плодо-
ве свог дуготрајног труда и 
рада, и све се одиграло како 
смо и замислили. Читав до-
гађај забиљежила је РТВ 
Пљевља. 

На крају, сви смо били по-
носни на оно што смо ври-
једним радом створили. 

Теодора Дробњак, II3

Кад ријечи недостају, музика говори 

PLAY ‘EM ALL 
Узбудљиво вече, испуњено талентом и љубављу према музици

Магија књиге 

СВЈЕТСКИ ДАН КЊИГЕ 
И АУТОРСКИХ ПРАВА 

Ко је савијен над књигом, тај усправно хода
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У четвртак, 23. фебруара 
2023. године, Свечанa салa 
Гимназије била је премала 
да прими све оне који су же-
љели да завире у свијет 
руске поезије и романсе. 
Одржан је богат поетско-
музички програм под нази-
вом „Сердце в тайной ра-
дости жаждет вам сказать“, 
у оквиру којег је уприличено 
и прво школско такмичење 
у говорењу стихова на рус-
ком језику.  

Стихове познатих руских 
пјесника говорило је десет 
ученика, матураната наше 
школе, чији су рецитаторски 
таленат, искрена емоција и 
посвећена љубав према суб-
лимираном умјетничком из-
разу оставили снажан ути-
сак на све присутне. Ти 
ученици су: Ивана Војино-
вић, Андријана Мрдак, Ан-
дрија Мијатовић, Андреа 
Маринковић, Марија Пеја-
товић, Лука Зечевић, Ива 
Перуничић, Невена Чабар-
капа, Угљеша Чоловић и 
Емра Ајановић.  

Жирију, који су сачиња-
вале професорице руског 
језика Јованка Бошковић, 
Мирјана Мрдак и Љиљана 
Вукашиновић, припао је из-
разито тежак задатак да, 
одлучујући о нијансама, 
одаберу најбоље. 

У складу са јасно одређе-
ним критеријумима, прво 
мјесто освојила је Ивана Во-
јиновић, која је говорила 
стихове Сергеја Јесењина 

„Ты меня не любишь, не жа-
леешь“, а друго мјесто је 
припало Невени Чабаркапи 
за Пушкиново „Письмо Та-
тьяны к Онегину“. Ива Пе-
руничић заузела је треће 
мјесто за стихове Марине 
Цветајеве „Мне нравится, 
что вы…“.  

Секретаријат за друшт-
вене дјелатности, са госпођ-
ом Емином Салиховић на 
челу, и овај пут је подржао 
рад, знање и даровитост 
гимназијалаца, награђујући 
Ивану, Невену и Иву при-
годним књигама, које им је 
уручио Емир Пилав, само-
стални савјетник за рад и 
образовање у локалној уп-
рави. Награде за првопла-
сиране припремила је и про-
фесорица Наташа, и то 

збирке пјесама Александра 
Блока и Ане Ахматове на 
руском језику.  

Музички дио програма бес-
прекорно су припремили уче-
ници Амин Харбић и Омар 
Струјић, а у томе су им несе-
бично и свесрдно помогли 
професор Немања Потпарић 
и Јасмин Појатић, бивши уче-
ник наше Гимназије. Присут-
ни су имали прилику да се 
увјере и у раскошна ликовна 
умијећа гимназијалаца, који 
су за овај посебан дан изра-
дили портрете руских пјес-
ника. Након такмичарског 
дијела, гости су могли да се 
послуже палачинкама и ос-
талим укусним пецивима, 
припремљеним у част Мас-
љенице, традиционалног 
руског празника.  

Кроз цјелокупан програм 
веома надахнуто су нас во-
диле Драгана Мрдак и Ми-
лица Прерадовић. За тех-
ничку подршку су биле 
задужене Валентина Ало-
рић и професорица Љиља-
на Раневски, а Ена Табако-
вић и Маша Драгаш за 
дизајн пропратног матери-
јала и ентеријера.  

Сви учесници добили су 
захвалнице, а награђени 
ученици дипломе. Захваљу-
јемо директорици Бојани 
Грујић на подршци. Ментор-
ка ученицима, организатор-
ка и координаторка програ-
ма била је професорица 
руског језика Наташа Цми-
љанић.  

Драгана Мрдак, 
бивша ученица

У Свечаној сали Гимнази-
је, у понедјељак, 4. септем-
бра 2023. године, уприличен 
је пријем за ученике првог 
разреда. Нове гимназијалце 
пригодним ријечима позд-
равила је директорица Бо-
јана Грујић и притом нагла-
сила: „Овај дан је почетак 
јединственог путовања, чију 
ћете љепоту и садржајност 
ви сами суверено одређи-
вати. Стичите вриједно и 
неуморно знања и вјештине 
под пажљивим покровитељ-
ством својих наставника. 
Такмичите се и освајајте на-
граде, постижите голове, 
кошеве и исписујте златне 
странице, вођени енергијом 
свог младалачког полета, 
али никад не заборављајте 
на фер-плеј. Прво чојство, 
па онда јунаштво! Упознајте 
се, дружите се и с нарочи-
том љубављу и бригом оп-
ходите се једни према дру-
гима. У име ваших 
одјељењских старјешина, у 
име ваших наставника, у 
име ваших старијих другара 
и у своје лично име, ја вам 
честитам и желим вам нај-
топлију и најсрдачнију доб-
родошлицу.“ 

Наше прошлогодишње 
матуранткиње Валентина 
Алорић и Марија Пејатовић 
у надахнутим обраћањима 
пренијеле су првацима сво-
је утиске о гимназијском 
школовању, истичући неза-
обилазан значај квалитет-
ног образовања за успјех и 
појединца и друштва. 

Нови гимназијалци имали 
су прилику да погледају и 
филм „Етос наше школе ви-
ђен очима ученика“, који је 
премијерно емитован за 
121. годишњицу постојања 
и рада Гимназије, а који су 
заједно са ученицима ос-
мислиле и креирале профе-
сорице Невена Томић, 
Сања Голубовић, Љиљана 
Раневски и библиотекарка 
Љуба Чепић. 

Након свечаног пријема, 
одјељењске старјешине 
првог разреда – Весна Каст-
ратовић, Сања Голубовић и 
Љубисав Боричић извршиле 
су прозивку ученика. 

Техничку подршку прили-
ком емитовања филма пру-
жио је ученик одјељења IV1 
Лазар Пуповић. 

Прилагођен текст са 
школског сајта

Почетак јединственог путовања 

СВЕЧАНИ ПРИЈЕМ 
ЗА УЧЕНИКЕ 

ПРВОГ РАЗРЕДА 
– Такмичите се и освајајте награде, постижите го-
лове, кошеве и исписујте златне странице, вођени 
енергијом свог младалачког полета, али никад не 
заборављајте на фер-плеј. Прво чојство, па онда ју-
наштво – нагласила је директорица Грујић

Загрљај емоције, мисли и ријечи 

ДАН ИСПУЊЕН РУСКОМ 
ПОЕЗИЈОМ И РОМАНСОМ 
Стихове познатих руских пјесника говорило је десет ученика, матураната наше школе, 
чији су рецитаторски таленат, искрена емоција и посвећена љубав према сублимираном 
умјетничком изразу оставили снажан утисак на све присутне

Час историје професорице Љи-
љане Бајчетић, у петак, 29. сеп-
тембра 2023. године, био је веома 
необичан. Ученици одјељења III2 
имали су изузетну прилику да 
слушају живе историјске лекције 
од потомака војника партизанске 
дивизије „Гарибалди“. Већ неко-
лико година они долазе у Пљев-
ља и у Гимназију, код професо-
рице Бајчетић. Она их је упознала 
са историјатом школе и уприли-
чила сусрет са ученицима. 

Час је био посвећен теми анти-
фашизма. Професорица је гово-
рила о улози и значају дивизије 
„Гарибалди“, о заједничкој борби 
са југословенским партизанима 
за ослобођење Црне Горе и Ју-
гославије. Од 2. децембра 1943. 
године, када је формирана, до од-
ласка дивизије у Италију, у марту 

1945. године, погинуло је и нес-
тало близу седам хиљада њених 
припадника. Историјске податке 
допунила је истинитим причама 
тадашњих становника Пљеваља 
о познанствима, узајамној соли-
дарности и борби против зајед-
ничког непријатеља. 

Ученици су имали прилику да 
гостима постављају питања. Ин-
тересовали су се за приче њихо-
вих очева и рођака из рата, за 
искуства и сјећања. Наш гост Ро-
зарио, који води удружење ан-
тифашиста у Катанији, на Сици-
лији, а чија је мајка партизанка 
из Словеније, причао је о својој 
породици, професорица Луција 
о неким сјећањима свог оца. При-
дружили су се и други, подстак-
нути интересовањем ученика. 
Свједочења су била веома емо-

тивна. Атмосфера са пуно пош-
товања и саосјећања доприније-
ла је да час траје много дуже. На 
растанку је било топлих поздрава 
и осмијеха. „Гарибалдинци“ су 
били импресионирани традици-
јом школе, знањем и понашањем 

ученика, захвални професорици 
што их је примила и што своје 
ученике подучава правим ври-
једностима. Младост и приче 
људи из другог времена и прос-
тора преплели су се у „мрежу сје-
ћања која ће их заувијек невид-

љиво спајати“, како је ову посјету 
прокоментарисао један од пос-
јетилаца. 

Формирање партизанске диви-
зије „Гарибалди“, 1943. године, у 
Пљевљима, и откривање споме-
ника у селу Мрзовићи, 1983. го-
дине, представљају веома важне 
датуме у антифашистичкој про-
шлости Црне Горе. Његовање сје-
ћања и обиљежавање ових дога-
ђаја говоре о нашим 
вриједностима јер ми смо оно 
чега се сјећамо. Овај час историје 
био је допринос његовању култу-
ре сјећања код младих, јер је то 
једина сигурна одбрана од мрач-
них идеологија. 

„Фашизам је питак, фашизам 
је плитак, одговор на њега мора 
бити бритак.“ 

Мр Љиљана Бајчетић 

Жива историја 

ПОТОМЦИ „ГАРИБАЛДИНАЦА“ У 
ГИМНАЗИЈИ – „АНТИФАШИЗАМ СЕ ЖИВИ“ 

— Формирање партизанске дивизије „Гарибалди“, 1943. године, у Пљевљима, и откривање споменика у селу Мрзовићи, 1983. године, представљају веома 
важне датуме у антифашистичкој прошлости Црне Горе. — Његовање сјећања и обиљежавање ових догађаја говоре о нашим вриједностима јер ми смо 
оно чега се сјећамо
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Емоционална интелиген-
ција представља склоп спе-
цифичних способности као 
што су: саморазумијевање, 
самоконтрола, самоувјере-
ност, емпатија, осјетљивост 
за проблеме и потребе дру-
гих, рјешавање међуљудс-
ких сукоба и успостављање 
складних друштвених одно-
са. Емоционална интелиген-
ција утиче на многе аспекте 
свакодневног живота, као 
што је начин на који се по-
нашамо и комуницирамо са 
другима. Разумијевањем 
емоција успостављају се 
здравији односи, постиже 
већи успјех на послу и води 
се испуњенији живот. То 
нас доводи до душевног 
мира, који је веома важан 
за нашу психичку стабил-
ност и покретљивост. 

Емпатија се дефинише 
као способност разумијева-
ња емоција других људи и 
примјереног реаговања на 
њих. Имати емпатију према 
неком значи да се можемо 
„ставити у његове ципеле“. 

Александра 
Мрдаковић, III2 

 
Према Данијелу Голману 

емоционална интелигенција 
је способност да се перци-
пирају и интегришу емоције 
да би се олакшало размиш-
љање. Емоционална инте-
лигенција значи разумјети 
и регулисати емоције у 
сврху личног раста. Способ-
ни смо да контролишемо 
своја импулсивна осјећања 
и понашање и да се прила-
годимо околностима. У ста-
њу смо да препознамо своје 
емоције, како оне утичу на 
наше мисли и понашање. 
Разумијемо емоције и пот-
ребе других људи, препоз-
најемо динамику моћи у гру-
пи. Знамо како да 
развијемо и одржавамо 
добре односе. 

Нису најуспешнији и на-
јиспуњенији људи они који 
имају висок квоцијент инте-
лигенције. Сигурно познаје-
мо неког ко је високоинте-
лигентан, али неуспјешан у 
послу и у друштвеним од-
носима. Висок квоцијент ин-
телигенције помоћи ће нам 
да упишемо школу, али емо-
ционална интелигенција је 
та која управља стресом 
када се суочавамо са за-
вршним испитима. Оне нај-
боље функционишу у тан-
дему. Емоционална 
интелигенција има већи ути-
цај на успјех, доводи до 
здравих односа са другима, 
а емоционално здравље 
утиче на наше физичко 
здравље. 

Данашње генерације од-
ликују се ниском емоцио-
налном интелигенцијом, ни-
жом у односу на старије 
генерације. Студије показују 
да се људи осјећају усам-
љеније него икад. Такође 
показују да је „GenZ“ након 
пандемије доживјела бру-
талан поремећај осјећаја за 

заједницу. Веома је важно 
да се емоционална интели-
генција подучава током ци-
јелог живота јер наши први 
узори су родитељи. Уколи-
ко тога нису свјесни, њихо-
ве исхитрене реакције би-

вају апсорбоване од стране 
дјеце. Недостатак комуни-
кације у породици један је 
од главних фактора ниске 
емоционалне интелигенције 
међу млађим генерацијама. 

Главна карактеристика 
модерног доба јесте техно-
логија с којом се млађе ге-
нерације свакодневно сус-
рећу. Прекомјерна употреба 
технологије угрожава њи-
хову емоционалну интели-
генцију, независност, спо-
собност да сами пронађу 
рјешење и да управљају 
стресом. Исте посљедице 
оставља и модерна породи-
ца, њена потреба да испу-
њава жеље и потребе дјеце 
без обзира на понашање. 
Све више је родитеља који 
не дозвољавају својој дјеци 
да ризикују и не желе да до-
живе неуспјех. На тај начин 
млађе генерације не сагле-
давају ситуацију објективно 
и увијек су им примарне њи-
хове жеље и потребе. Стога 
се међу младима јавља пот-
пуна незаинтересованост и 
недостатак емпатије, и то 
не само према другим љу-
дима, већ често и према 
ближим члановима породи-
це. Емпатија се стиче. Али 
уколико је разговор између 
дјетета и родитеља током 
дана сведен на 15 минута, 
и то разговор о типичним 
свакодневним дешавањи-
ма, нема мјеста за напред-
ак. Дјецу све више васпита-
вају медији и њихово 
окружење. Друштво нових 
генерација постаће емоцио-
нално закржљало, без ли-
дерских способности, без 
скромности и без стрпље-
ња. 

Емина Златанић, III2 
 
Сваки родитељ својој дје-

ци жели да обезбиједи што 
боље услове за живот. Како 

не би оптерећивали дјецу 
проблемима, они често не 
разговарају о породичним 
финансијама. Већина адо-
лесцената жели да се укло-
пи у друштво, па се труди 
да испрати наметнуте 

друштвене трендове. Један 
од трендова који је захва-
тио нашу генерацију јесте 
луксузна прослава 18. ро-
ђендана. 

Прослава 18. рођендана 
традиционално се сматра 

прелазом у одраслост и пу-
нољетство. Тај прелаз често 
је обиљежен великим заба-
вама, луксузним поклонима, 
слављењем с пријатељима 
и породицом. Те велике 
прославе често имају лош 

утицај на младе, доносећи 
низ проблема. Често су ску-
пе, како за самог славље-
ника, тако и за његове ро-
дитеље. Родитељи често 
издвајају значајне суме нов-
ца за луксузне забаве, пок-

лоне и друге трошкове у 
вези са прославом. Ово 
може створити финансијски 
притисак на породицу и на-
учити младе да очекују лук-
сузне ствари без размиш-
љања о економској 

реалности. Када млади пос-
тану навикнути на велике 
прославе и луксузне покло-
не, то може довести до раз-
мажености и несамостал-
ности. Такође, млади могу 
створити погрешну слику о 

томе шта је љубав и како 
се она манифестује. 

У данашњем свијету све 
више родитеља показује те-
денцију прекомјерне зашти-
те своје дјеце. Овај тренд 
се манифестује кроз претје-
рано мијешање родитеља у 
ситне проблеме своје дјеце 
са другарима, наставници-
ма и сл. Посљедице таквог 
родитељског приступа могу 
бити веома проблематичне. 
Процес сазријевања доноси 
многе проблеме и дјеца мо-
рају научити да се носе са 
њима и рјешавају их само-
стално. Често у цртаним 
филмовима постоје добре 
виле, чаробњаци, који јед-
ним потезом штапића ост-
варују жеље. Родитељи 
стварају слику о томе како 
је живот бајка у којој ће све 
жеље њихове дјеце бити 
испуњене. Када родитељи 
непрестано интервенишу 
како би заштитили дјецу од 
свих животних невоља, дје-
ца не добијају прилику да 
науче како да се носе са 
стресом, конфликтима и 
разочарањима. То доводи 
до емотивне незрелости јер 
дјеца постају неспремна да 
се суоче са стварношћу од-
раслог живота, која је често 
пуна изазова и неуспјеха. 
Ту настаје прави проблем. 

Лара Мазалица, III1

Срце као центар интелигенције 

ЕМОЦИОНАЛНА ИНТЕЛИГЕНЦИЈА И 
ОДСУСТВО ЕМПАТИЈЕ КОД МЛАДИХ

Студент сам мастер сту-
дија на Одсјеку за францус-
ки језик и књижевност на 
Филолошком факултету у 
Никшићу. С поносом могу да 
кажем да сам био ученик 
Пљеваљске гимназије, која 
ми је изградила чврсте те-
меље за даље образовање. 
Професори су увијек били 
ту да нас упуте и инспири-
шу, и управо сам у Гимнази-
ји, уз помоћ своје драге про-
фесорице Аделе, открио и 
развио љубав према фран-
цуском језику, чиме сам кас-
није одлучио и да се бавим. 
Изузетно ми се допала њена 
преданост, занимљив и 
свеобухватан приступ часо-
вима и однос који је имала 
према ученицима. Подстак-
ла ме је да се заинтересујем 
за језик и културу, а касније 
и за професију наставника, 
чему данас тежим.  

Исто могу да кажем и за 
остале професоре, који су 
са нама несебично дијелили 

своја професионална, а и 
животна знања. Оно што се 
мени посебно допало, јесте 
што циљ није био површно 
оцјењивање ученика, већ 

темељно усвајање градива. 
Не могу довољно да нагла-
сим колико је улога настав-
ника битна при избору за-
нимања и сматрам да се 

ученици наше Гимназије за-
иста могу ослонити на своје 
наставнике. С обзиром на 
то да је у Гимназији програм 
обиман и систематичан, то-

ком четворогодишњег шко-
ловања нама – ученицима 
понекад се чинило да се 
превише темељно обрађују 
одређене тематске цјелине, 

као и да се фокус ставља 
на усвајање знања која нам 
при даљем школовању неће 
бити од толике користи. 
Међутим, из садашње пер-
спективе могу да кажем да 
је такав принцип рада, иако 
је некада било напорно све 
постићи, имао и те како 
благотворан утицај на даљи 
ток мог школовања и сти-
цање академских знања. 
Захвалан сам Гимназији на 
јако доброј припреми за 
захтјевне студије које ми 
омогућују да досежем своје 
професионалне амбиције. 

Као посебну награду за 
труд у Гимназији и на факул-
тету издвојио бих свој бора-
вак на универзитету Sophia 
Antipolis у Ници, преко сти-
пендије Erasmus+, у трајању 
од једног семестра. То ис-
куство је значајно унаприје-
дило моје знање из језика и 
културе, љубави коју гајим 
још од гимназијских дана. 

Марко Вранеш

Љубав према учењу 

МАРКО ВРАНЕШ – СТУДЕНТ МАСТЕР 
СТУДИЈА НА ФИЛОЛОШКОМ 
ФАКУЛТЕТУ У НИКШИЋУ 

Као посебну награду за труд у Гимназији и на факултету издвојио бих свој боравак на универзитету Sophia 
Antipolis у Ници, преко стипендије Erasmus+, у трајању од једног семестра



novembar 20 .23 17

Симон де Бовоар није била само фило-
зофкиња, већ и глас генерације која је 
храбро устала против неправде. Њена 
храброст, интелигенција и преданост су 
насљеђe које нас подсјећа да је свако од 
нас способан да буде архитекта своје сло-
боде. 

Замислите свијет у којем су жене тре-
тиране као мање ври-

једне од мушкара-
ца, гдје су им шансе за образовање и успјех 
ограничене само зато што су женског пола. 
Сада замислите храбру жену која се су-
протставила таквим нормама, постала јед-
на од најутицајнијих филозофкиња 20. ви-
јека и оставила дубок траг у борби за 
женска права. 

Упознајте Симон де Бовоар, жену која 
не само да је живјела у таквом свијету, већ 
га је и трансформисала. Рођена 9. јануара 
1908. године у Паризу, Симон је расла у 
вријеме када су друштвени стандарди 
чврсто држали жене унутар традиционал-
них улога. Међутим, већ у младости, пока-

зала је изузетан таленат за учење и писа-
ње. Њено интелектуално уздизање досегло 
је врхунац када је уписала Сорбону, гдје 
је упознала човјека чије ће име постати 
нераздвојно од њеног – Жана Пола Сартра. 
Симон и Сартр нису само дијелили љубав-
ну везу, већ и дубоко пријатељство и фи-
лозофске идеје. Њих двоје постали су ос-
нивачи егзистенцијалистичког покрета, 
истражујући концепте слободе, одговор-
ности и аутономије.  

Симон је сама постала позната по својој 
књизи „Други пол“, гдје је аргументовала 
да су жене друштвено конструисане као 
„други пол“ у односу на мушкарце, што их 
чини подређеним и ограничава их у ост-
варивању своје слободе. Њено дјело није 
било само филозофско, већ је обухватало 
и романе и есеје. У једном од својих нај-
познатијих дјела – „Мандарини“ истражује 
комплексност људских односа и слободе. 
Начин на који је писала био је провокати-
ван и храбар, позивајући читаоце на раз-
мишљање о својим увјерењима и друшт-
веним нормама. Симон де Бовоар није била 
само теоретичарка, већ и активисткиња. 
Ангажовала се у борби за женска права, 
борећи се против дискриминације и зала-
жући се за правну и друштвену једнакост. 
Њено залагање је оставило трајан утицај 
на феминистички покрет. Интересантно је 
да је Симон била страствена путница. 
Њене авантуре широм свијета пружиле су 
јој увид у различите културе и допринијеле 
су њеном широком погледу на свијет.  

Симон де Бовоар је својим животом и 
дјелом изазивала бурне реакције публике. 
Њена револуционарна књига „Други пол“ 
изазвала је бијес уважених професора, 
који су је растргли, док је Албер Ками 
тврдио да је претворила Французе у пред-
мет презира. Осим тога, храбро је подржа-
вала права жена на легалне побачаје, до-
датно узбуркавајући католичку Француску.  

Када је њена животна љубав, Жан Пол 
Сартр, преминуо 15. априла 1980. године, 
Симон је забиљежила болну стварност у 
својој књизи „Збогом“. Без обзира на аго-
нију, Симон је храбро остала уз њега до 
самог јутра, лежећи покрај тијела мушкарца 
који јој је био главна животна љубав. Но, 
након сахране, Симон се суочила с влас-
титом кризом, потонувши у тугу. Али и по-
ред тога, Симон је храбро наставила да 
пише, а њена књига „Збогом“ завршава се 
ријечима које одражавају тугу: „Његова 
смрт нас је раставила. Моја смрт нас неће 
спојити.“  

Симон де Бовоар се повукла из јавности 
након Сартрове смрти. Тишина која ју је 
окруживала постала је готово неподнош-
љива. Преминула је 14. априла 1986. го-
дине у једној париској болници, тачно шест 
година након Сартрове смрти. Иако је 
одавно преминула, њен дух и идеје и даље 
живе. 

Њено насљеђе инспирација је за све, а 
посебно за нас средњошколце који се бо-
римо да пронађемо свој пут у свијету који 
често намеће ограничења. Она нас подсје-
ћа да слобода није само привилегија, већ 
и одговорност, и да је свако од нас спосо-
бан да мијења свијет ако се усуди да сања 
и дјелује. Симон де Бовоар није била само 
филозофкиња, већ и глас генерације која 
је храбро устала против неправде. Њена 
храброст, интелигенција и преданост су 
насљеђе које нас подсјећа да је свако од 
нас способан да буде архитекта своје сло-
боде. 

Цитати Симон де Бовоар: 
„Женa се не рађа, женом се постаје.“ 
„Увијек сам осјећала потребу да подије-

лим своју причу... Прво питање које сам 
поставила било је: Шта то значи бити 
жена? Мислила сам да ћу одмах добити 
одговор. Али вриједило је заронити дубље 
у ову тему и схватити да је овај свијет ство-
рен за мушкарце...“ 

„Голотиња почиње од лица, бесрамност 
од ријечи.“ 

Миљана Дромљак, III1

Simone de Beauvoir n'était pas seulement 
une philosophe, mais aussi la voix d'une gé-
nération qui s'est courageusement élevée 
contre l'injustice. Sa bravoure, son intelligence 
et son dévouement sont un héritage qui nous 
rappelle que chacun de nous est capable d'être 
l'architecte de sa propre liberté. 

Imaginez un monde où les femmes sont trai-
tées comme inférieures aux hommes, où leurs 
chances d'éducation et de succès sont limitées 
simplement en raison de leur sexe. Maintenant, 
imaginez une femme courageuse qui s'oppose 
à telles normes, devenant l'une des philo-
sophes les plus influentes du XXe siècle et 
laissant une empreinte profonde dans la lutte 
pour les droits des femmes. 

Rencontrez Simone de Beauvoir, une femme 
qui n’a que vécu dans un tel monde, mais l'a 
également transformé. Née le 9 janvier 1908 
à Paris, Simone a grandi à une époque où les 
normes sociales maintenaient fermement les 
femmes dans les rôles traditionnels. Cepen-
dant, dès sa jeunesse, elle a montré un talent 
exceptionnel pour l'apprentissage et l'écriture. 
Son ascension intellectuelle a atteint son apo-
gée lorsqu'elle a intégré la Sorbonne, où elle 
a rencontré l'homme dont le nom deviendrait 
indissociable du sien ‒ Jean-Paul Sartre. Si-
mone et Sartre ne partageaient pas seulement 
une relation amoureuse, mais aussi une amitié 
profonde et des idées philosophiques. Ils sont 
devenus les fondateurs du mouvement exis-
tentialiste, explorant les concepts de liberté, 
de responsabilité et d'autonomie. 

Simone est elle-même devenue célèbre grâ-
ce à son livre « Le Deuxième Sexe », où elle 
argumentait que les femmes étaient sociale-
ment construites comme « l'autre sexe » par 
rapport aux hommes, les rendant subalternes 
et limitant leur accès à la liberté. Son œuvre 
n'était pas seulement philosophique, elle en-
globait aussi des romans et des essais. L'une 
de ses œuvres les plus célèbres, « Les Man-
darins », explore la complexité des relations 
humaines et de la liberté. Sa manière d'écrire 
était provocante et audacieuse, invitant les 
lecteurs à réfléchir à leurs convictions et aux 
normes sociales. Simone de Beauvoir n'était 
pas seulement théoricienne, mais aussi mili-
tante des droits des femmes. Elle s'est enga-
gée dans la lutte pour les droits des femmes, 
luttant contre la discrimination et plaidant pour 
l'égalité juridique et sociale. Son engagement 
a laissé une empreinte durable sur le mouve-
ment féministe. Il est intéressant de noter que 
Simone de Beauvoir était une voyageuse pas-
sionnée. Ses aventures à travers le monde lui 
ont donné un aperçu de différentes cultures 
et ont contribué à élargir sa vision du monde.  

Simone de Beauvoir a incité bien des réac-
tions chez le public. Son livre révolutionnaire 
« Le Deuxième Sexe » a suscité la colère des 
professeurs respectés qui l'ont déchiré, tandis 
qu'Albert Camus prétendait qu'elle avait trans-
formé les Français en objet de mépris. De 
plus, elle a courageusement soutenu les droits 
des femmes à l'avortement, agitant davantage 
la France catholique. 

Lorsque l’amour de sa vie, Jean-Paul Sartre, 
est décédé le 15 avril 1980, Simone a trans-
formé sa réalité douloureuse dans les mots 
dans son livre « Adieu ». Malgré l'agonie, Si-
mone est restée courageusement à ses côtés 
jusqu'au matin, allongée à côté du corps de 
l'homme qui était l'amour de sa vie. Cependant, 
après les funérailles, Simone a affronté sa 
propre crise, elle a sombré dans le chagrin. 
Malgré tout, Simone a continué à écrire fière-
ment et son livre « Adieu » se termine par des 
mots reflétant sa tristesse: «Sa mort nous a 
séparés. Ma mort ne nous réunira pas.» 

Simone de Beauvoir, après la mort de Sartre, 
s'est retirée de la vie publique. Le silence qui 
l'entourait est devenu presque insupportable. 
Elle est décédée le 14 avril 1986 dans un hô-
pital parisien, exactement six ans après la 
perte de Jean-Paul Sartre. Bien qu’elle soit 
décédée depuis longtemps, son esprit et ses 
idées continuent de vivre. 

Son héritage est une source d'inspiration pour 
tous, et surtout pour nous, lycéennes, qui luttons 
pour trouver notre chemin dans un monde qui 

impose souvent des limitations. Elle nous rappelle 
que la liberté n'est pas seulement un privilège, 
mais aussi une responsabilité, et que chacun de 
nous est capable de changer le monde s'il ose 
rêver et agir. Simone de Beauvoir n'était pas 
seulement une philosophe, mais aussi la voix 

d'une génération qui s'est coura-

geusement 
élevée contre l'injustice. Sa bravoure, son 
intelligence et son dévouement sont un héritage 
qui nous rappelle que chacun de nous est ca-
pable d'être l'architecte de sa propre liberté. 

Les citations de Simone de Beauvoir : 
« On ne naît pas femme, on le devient. » 
« J'ai toujours ressenti le besoin de partager 

mon histoire... La première question que je 
me suis posée était : Que signifie être une 
femme ? Je pensais que j'aurais immédiate-
ment une réponse. Mais cela valait la peine 
de plonger plus profondément dans ce sujet 
et de comprendre que ce monde est créé pour 
les hommes... » 

«La nudité commence par le visage, l'impu-
deur par les mots.»

Сартр и Бовоар

Liberté, égalité, sororité 

SIMONE DE BEAUVOIR: 
ICÔNE DE LA LIBERTÉ

Слобода, једнакост, сестринство 

СИМОН ДЕ БОВОАР 
‒ ИКОНА СЛОБОДЕ

У Петровцу је од 26. до 
28. маја 2023. године, се-
дам екипа тимски и ври-
једно радило на развијању 
идеја, иновативности, ефи-
касности, економичности 
и маркетинга у оквиру ха-
катона „Трансформиши 
се“. 

Према одлуци стручног 
жирија, прво мјесто осво-
јила је екипа коју су чинили 
ученици Гимназије „Тана-
сије Пејатовић“. 

Првопласирана екипа 
„Donkeyland“ у саставу: Ог-
њен Вранеш, Тамара Грбо-
вић, Данко Бошковић, Ања 
Калпачина, Лара Мазали-
ца и Лазар Томић осмис-
лила је идеју о етно селу у 
околини Пљеваља којом је 
промовисала здраве сти-
лове живота, боравак у 
природи, шетњу и здраву 
исхрану. 

Као награду, првопласи-
рана екипа је остварила, 
заједно са побједницима 

трећег хакатона, учешће 
на регионалној конферен-
цији у Охриду, од 14. до 17. 
јуна 2023. године, гдје су 
били представници Црне 
Горе, са менторкама Та-
њом Драгашевић и Весном 
Кастратовић. 

Друго мјесто освојио је 
тим са идејом „Healthy 
roots“ саднице, коју је пред-
ставила ученица наше 
школе Ана Деспотовић. 
Она је умијећем свог јавног 
наступа одушевила жири. 

Сергеј Лаушевић је пред-
ставио трећепласирани 
тим „Healthy point“ и идеју 
производње и продаје до-
маћих производа и такође 
побрао похвале жирија за 
успјешну презентацију. 

Поред знања које су по-
казали, сви остали учес-
ници хакатона из наше 
школе представили су сво-
ју школу, професоре и себе 
на најбољи могући начин. 

Прилагођен текст 
са школског сајта

У најбољем маниру еко-школе 

ПОБЈЕДНИЦИ ХАКАТОНА 
„ТРАНСФОРМИШИ СЕ“
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Још од дјетињства сам се 
интересовала за „STEM“ 
систем образовања (наука, 
технологија, инжењерство, 
математика). О љетњем 
програму „TechGirls“, орга-
низованом од стране „Lega-
cy International“, под спон-
зорством америчког Стeјт 
департмента, сазнала сам 
преко друштвених мрежа 
Америчке амбасаде и Аме-
ричког угла у Пљевљима. 
Пријавом за овај програм 
отворила су ми се врата за 
нове путеве у животу. Ука-
зала ми се прилика да се 
упознам са дјевојчицама са 
свих страна свијета, да раз-
говарам о култури, обича-
јима и традицији своје зем-
ље, сазнам нешто више о 
историји њихових земаља, 
размјењујем мишљења са 
другима, упознам се са на-
чином школовања у САД и 
америчким системом учења 
и приступом науци и техно-
логији.  

Програм је реализован у 
јулу 2023. године и трајао 
је нешто више од три нед-
јеље. Био је састављен од 
три главна дијела: посјета 
Вашингтону, боравак на 
Америчком универзитету 
„Virginia Tech“ у Блексбургу, 
држава Вирџинија, и у Син-
синатију, држава Охајо. 
Пошто сам била једна од 
најмлађих учесница програ-
ма, мислила сам да ће ми 
бити тешко да се навикнем 
на нову средину и упознам 
нове пријатеље, али захва-
љујући познавању енглеског 
језика и сличним интересо-
вањима, разлика у година-
ма се није примјећивала. 

Сам боравак на универ-
зитету био је подијељен по 
курсевима: EMMI ‒ курс за 
молекуларно моделовање, 
ASUM ‒ курс електричног 
инжењерства, Rivers ‒ курс 
у вези за екологијом, про-
учавањем ријека и њиховом 
функционисањем, који сам 
и похађала, и Rhythm ‒ курс 
за програмирање музике. 
Кроз сарадњу са изврсним 

професорима – Кајлом 
Стормом, Кристин Чилтон 
и њиховим асистентима, 
као и студентима завршних 
година универзитета „Vir-
ginia Tech“, стекла сам доста 
знања о биологији, геогра-
фији, екологији и схватила 
колико се заправо школо-
вање у САД разликује од 
нашег. Универзитетски про-

фесори који су држали 
предавања и практичну нас-
таву отворени су за сарад-
њу са ученицима, присту-
пачни су и своје огромно 
знање и искуство, са лако-
ћом и љубављу, преносе на 
ученике. Један дио часова 
одржавао се на универзи-
тету, у учионици, уз презен-
тације, док је други дио био 
заснован на пројектима које 
смо радили у лабораторији 
и на терену, поред ријека. 
Прилика да оно што смо на-
учили у учионици видимо у 
стварном животу помогла 
ми је да схватим колико су 
значајне ствари о којима 
смо учили.  

Као представница дијела 
регије Европе и Евроазије, 
отпутовала сам у Синсина-
ти, гдје сам провела четири 
прелијепа дана. Овај дио 

програма био је заснован на 
боравку у америчкој поро-
дици и посјети различитим 
организацијама. Циљ је био 
да осјетимо живот типичне 
америчке породице и да ви-
димо како изгледа један 
њихов обичан дан на пос-
лу. 

Моја организација је била 
фокусирана на одржавање 
и обнављање природе. Од 
школовања, преко практич-
ног рада, до начина кориш-
ћења слободног времена, 
примијетила сам разлику 
између њиховог и нашег жи-
вота. Изненађена сам коли-
ко просјечна америчка по-
родица проводи времена у 
природи и на фарми, у дру-
жењу са својом дјецом и 
пријатељима. Учествовала 
сам у различитим облицима 
волонтерског рада, као што 
је банка хране. 

Завршни дио програма, а 
мој омиљени дио, била је 
посјета Вашингтону. Посје-
тила сам „NASA Goddard 
Space Flight Center“, музеј 
америчке историје, музеј 
„Smithsonian National Air and 
Space“, Бијелу кућу, Капи-
тол и видјела невјероватне 
споменике посвећене Абра-
хаму Линколну, Томасу Џе-
ферсону и Мартину Лутеру 
Кингу. На крају програма 
указала ми се могућност да 
разговарам са америчким 
сенаторима у згради Стeјт 
департмента. Имала сам 
прилику да поставим многа 
питања која су се односила 
на развој њихове земље. 
Том приликом сазнала сам 
да су у Америци образова-
ње и знање једини квалитет 
који човјека опредјељује за 
успјех.  

У програму су учествова-
ле још двије дјевојчице из 
Црне Горе, а право пријаве 
су имале све заинтересова-
не дјевојчице узраста од 15 
до 17 година. Склопила сам 
многа пријатељства која и 
даље одржавам. Пријатељ-
ство је највеће богатство 
које треба чувати и његова-

ти. Знање које сам стекла 
на програму „TechGirls“ же-
лим да ширим и дијелим са 
другима. Послије завршеног 
програма имам обавезу да 
урадим пројекат који се од-
носи на пружање помоћи 
локалном становништву. 
Заједно са двије дјевојчице 
из Бразила и Боливије ор-
ганизоваћу такмичење, ко-
јим ћемо, надам се, заинте-
ресовати више тинејџера за 
„STEM“. Такмичење ће бити 
састављено од два круга, 
локалног и интернационал-
ног, на коме ће побједници 

имати прилику да прошире 
своју мрежу пријатеља. Реа-
лизација пројекта би треба-
ло да буде завршена до ја-
нуара 2024. године. 

Сматрам да свако треба 
да улаже у своје знање, вје-
рује у себе и своје снове јер 
вриједимо онолико колико 
знамо. Прије него што сам 
отишла у САД, мислила сам 
да је наше образовање пре-
више теоријско и да су 
наши програми за основну 
школу преопширни. У САД 
сам схватила да ми је тео-
ријско знање које сам до 

сада стекла у основној шко-
ли и те како користило, да 
ми је омогућило да брже и 
боље дођем до одређених 
резултата у радовима које 
сам презентовала на уни-
верзитету „Virginia Tech“, као 
и да се брже и боље снађем 
у новим ситуацијама и окол-
ностима. Закључила сам да 
имамо јако добре наставни-
ке и да до успјеха, како у 
школи, тако и у животу, мо-
жемо доћи једино дисцип-
линованим и посвећеним 
радом. 

Софиа Голубовић, I1

Знање као лични раст 

БОРАВАК У АМЕРИЦИ КАО 
НЕЗАБОРАВНО ИСКУСТВО 

— У САД сам схватила да ми је теоријско знање које сам до сада стекла у основној школи и те како користило, да ми је омогућило да 
брже и боље дођем до одређених резултата, као и да се брже и боље снађем у новим ситуацијама и околностима. — Закључила сам да 
имамо јако добре наставнике и да до успјеха, како у школи, тако и у животу, можемо доћи једино дисциплинованим и посвећеним радом

Поводом 2. априла – Међународног дана 
особа са аутизмом, чланови Волонтерског 
клуба и Ученичког парламента Гимназије 
учествовали су у бројним активностима које 
су организовали ЈУ Дневни центар за дјецу 
са сметњама у развоју и лица са инвалиди-
тетом Пљевља, НВУ „Зрачак наде“ и Сек-
ретаријат за друштвене дјелатности Опш-
тине Пљевља. Обојили су свијет у плаво. 

У понедјељак, 3. априла 2023. године, 
уприличена је шетња градом и пуштање 
плавих балона на Тргу 13. јул. У шетњи је 
учествовало око 400 особа, и то: дјеца из 
Дневног центра и „Зрачка наде“, њихови 
родитељи и запослени, волонтери, дјеца 
из вртића „Еко бајка“ са васпитачицама, 
ученици основних и средњих школа са нас-
тавницима, чланови ФК Брезница, као и 
представници локалних институција.  

Гимназијалци који су на овај, најљепши 
могући, начин дали допринос развоју ин-
клузивног друштва су: Ена Катана, Соња 
Ристановић, Сара Цвијовић, Невена Тање-
вић, Ивона Војиновић, Амела Кадић, Селма 
Лојо, Тамара Чоловић, Јана Томчић, Весна 
Јовић, Андреа Бајчета, Лазар Пуповић, 
Сара Вуковић, Рамиз Махмутовић, Никола 
Пуповић, Валентина Алорић и Марко Дам-
јановић. У томе су им свесрдно менторски 
помагале педагошкиња Ивана Вукашино-
вић и професорица Адиса Малагић. 

Учесници манифестације су поручили да 
је задатак друштва у цјелини да дјеци са 
аутизмом пружи шансу за напредак и прос-
тор да остваре све своје потенцијале. На 
Тргу 13. јул постављен је и рам за фото-
графисање са порукама подршке. 

Прилагођен текст 
са школског сајта

Склопићу руке и мислити плаво 

ГИМНАЗИЈАЛЦИ ОБОЈИЛИ 
СВИЈЕТ У ПЛАВО 

Подржи, прихвати, укључи!

Сoфиja Mилић, Сузaнa Maзaлицa и Вa-
лeнтинa Aлoрић, мaтурaнткињe Гимнaзиje 
и члaницe пoбjeдничкoг тимa нa SIA тaк-
мичeњу, oд 15. дo 19. нoвeмбрa 2022. го-
дине бoрaвилe су нa мeђунaрoднoм SIA 
сaмиту у Бeчу. Oнe су прeдстaвљaлe дe-
лeгaциjу Црнe Гoрe нa oвoм прeстижнoм 
дoгaђajу, зajeднo сa двиje нaциoнaлнe 
кooрдинaтoркe SIA прoгрaмa и члановима 
друга двa пoбjeдничкa тимa. 

Имплeмeнтaциjoм oвoг прojeктa Црнa 
Гoрa сe пoвeзaлa сa 18 зeмaљa сa три кoн-
тинeнтa, oмoгућивши млaдимa дa буду диo 
jeднe глoбaлнe, инoвaтивнe зajeдницe. 

Пoрeд рaднoг диjeлa, кojи сe сaстojao 
oд зaнимљивих рaдиoницa у ERSTE кaм-
пусу, oвo путoвaњe су oбиљeжили и 
oбилaсци културнo-истoриjских знaмeни-
тoсти Бeчa. Сoфиja, Сузaнa и Вaлeнтинa 
приjaтнo су изнeнaђeнe чињeницoм дa сe 
у Бeчу, „кaпиjи Истoчнe Eврoпe“, нe нa-
плaћуjу улaзницe у културнo-истoриjскe 
oбjeктe oсoбaмa млaђим oд 19 гoдинa. Вo-
љeлe би дa oвa лиjeпa прaксa зaживи и у 
нaшoj зeмљи. 

Пoштo je бeсплaтнo путoвaњe имaлa 
сaмo jeднa члaницa тимa, зa oстaлe двиje 
члaницe путoвaњe je спoнзoрисao Сeкрe-

тaриjaт зa друштвeнe дjeлaтнoсти 
Oпштинe Пљeвљa, кoмe срдaчнo зaхвa-
љуjeмo зa бригу и пoдршку млaдимa. Вe-
лику зaхвaлнoст зaслужуje и прoфeсoрицa 
Aдисa Maлaгић, кoja je билa мeнтoркa учe-
ницaмa, кao и директорица Гимназије Бо-
јана Грујић, зa сву пoмoћ и пoдршку. Билo 
je тo пeт нeзaбoрaвних дaнa кaдa „путo-
вaти знaчи живjeти“. 

Сoфиja Mилић, бивша ученица

У царској Вијени 

УЧEШЋЕ НA SIA СAМИТУ У БEЧУ



novembar 20 .23 19

Европски дан језика 
представља прославу језич-
ке и културне разноликости 
Европе. Овај дан нам је ва-
жан јер промовише разуми-
јевање и поштовање других 
језика и култура. Такође 
нас подсјећа колико је важ-
но учити језике будући да 
на тај начин развијамо ко-
муникацијске вјештине и 
ширимо сопствене видике. 

У нашој школи, Европски 
дан језика – 26. септембар 
традиционално се обиље-

жава сваке године, те смо 
и овај пут, заједно са про-
фесорицом руског језика 
Наташом Цмиљанић, раз-
новрсним програмом про-
славили овај веома значајан 
датум. Професорица Ната-
ша нас је ангажовала и мо-
тивисала да искажемо сву 
своју креативност и тален-
те, па су скоро сви њени 
ученици учествовали и 
дали свој допринос. 

Ученици одјељења I1 на-
сликали су портрете руских 

књижевника и направили 
паное посвећене Дану јези-
ка. У одјељењу I2 говорили 
су стихове на руском језику, 
а једна ученица је отпјевала 
пјесму уз клавир. Пјесмом 
је овај дан обиљежен и у од-
јељењу II2, а ученик из од-
јељења II3 припремио је пре-
зентацију и предавање. У 
одјељењу III1 такође је 
спремљена презентација, и 
то на руском, енглеском и 
нашем језику. Ученици од-
јељења III2 написали су ци-
тате на латинском, грчком, 
руском, енглеском, фран-

цуском и нашем језику које 
су подијелили професорима 
и ученицима. Насликали су 
и предивне слике са руским 
мотивима и направили пано 
са преводима Пушкинових 
стихова на седам европских 
језика, дајући тако снажну 
подршку језичкој разноли-
кости. У одјељењу III3 једна 
ученица је својим другарима 
припремила квиз питања на 
која су остали одговарали 
у групама, док је одјељење 
IV2 уз гитару пјевало руске 
пјесме. 

Прослава Европског дана 

језика била је веома успјеш-
на. Гимназијалци су на мно-
гобројне начине показали 
своју креативност и љубав 
према различитим култура-

ма и тиме нас подсјетили 
на важност не само учења 
страних језика, већ и раз-
умијевања других људи. 

Ивана Крвавац, III2

Ученици Гимназије: Ена 
Катана, Миљана Перуничић, 
Тамара Грбовић, Данко Бош-
ковић, Лазар Томић, Лара 
Мазалица, Огњен Вранеш, 
Дуња Драгашевић, Ања Кал-
пачина и Лејла Харбић, за-
једно са професорицама Та-
њом Драгашевић и Весном 
Кастратовић, од 14. до 17. 
јуна 2023. године били су на 
едукативно-наградном путо-
вању у Охриду, у Сјеверној 
Македонији. 

Учествовали су на регио-
налној конференцији у окви-
ру пројекта „Panda Labs Ju-
nior for Just Transition“, са 
ученицима и професорима 
из Србије, Бугарске и Сјевер-
не Македоније. 

Уживали су у интерактив-
ном раду, оснажили свој еко-
лошки дух и подстакли раз-
мишљања о томе како своје 
локалне заједнице учинити не-
зависним од експлоатације и 

коришћења фосилних горива. 
Организовано су посјетили 

Рударско-енергетски комби-
нат „Осломеј“, подружницу 
АД Електране у Македонији, 
који се налази у самој Ки-
чевској котлини, у близини 
града Кичева. Ту су видјели 
примјер примјенљиве правед-
не транзиције, соларну елект-
рану капацитета 10 мегавата, 
изграђену на бившем угље-
нокопу у истоименом термо-
електронском постројењу. 

Културна размјена и заба-
ва нису биле занемарене. 
Обилазак Охрида и заним-
љиве приче остаће вјечно 

урезане у памћењу младих 
гимназијалаца. 

Такође, 7. јула 2023. годи-
не, гимназијалци су учество-
вали на округлом столу „Ос-
наживање предузетничког 
духа и веће инклузивности 
младих“, који је организован 
у Пљевљима. 

Догађај је послужио пред-
стављању идеја младих који 
су учествовали на два пре-
тходно завршена хакатона и 
сагледавању активности над-
лежних институција на раз-
воју предузетништва и креи-
рању омладинских политика. 

Лејла Харбић, II3

Уједињени у различитостима 

ГИМНАЗИЈАЛЦИ И ПРОФЕСОРИЦА НАТАША 
ЦМИЉАНИЋ ОБИЉЕЖИЛИ ЕВРОПСКИ ДАН ЈЕЗИКА 
Професорица Наташа нас је ангажовала и мотивисала да искажемо сву своју креативност и таленте, па су скоро сви њени ученици учествовали и дали свој допринос

Елена Вемић, Миљана 
Дромљак и Лара Мазали-
ца, са својом компанијом 
„Zalij.me“, освојиле су треће 
мјесто на националном 
такмичењу ученичких ком-
панија Црне Горе, а тиме 
и наградно путовање у Бе-
оград и част да као гошће, 
са менторком Адисом Ма-
лагић, присуствују нацио-
налном такмичењу ученич-
ких компанија у Србији. 
Ово су њихови утисци и ис-
куства: 

– У Београду смо бора-
виле од 21. до 23. маја и 
имале смо прилику да 
упознамо велики број мла-
дих иноватора, саслушамо 
њихове идеје и посјетимо 
њихове штандове.  

Сматрамо да је ово било 
незаборавно искуство које 
ће нам користити у даљем 
раду и развоју компаније, 
а памтићемо га по заним-
љивим дружењима и тим 

билдинг активностима, но-
вим пријатељима, знању 
које смо стекле и нашем 
драгом пријатељу Хорацију, 
који је оставио неизбрисив 
траг у нашим сјећањима. 

Посебно бисмо захвали-
ле професорици Адиси Ма-

лагић, подједнако заслуж-
ној за наш успјех. Профе-
сорица је путовање учини-
ла још занимљивијим. 
Надамо се да ћемо и на-
редних година наставити 
са низањем успјеха. 

Миљана Дромљак, III1

Искуство које се памти 

НАГРАДНО ПУТОВАЊЕ 
У БЕОГРАД

Радно и наградно путовање 

ЕДУКАТИВНО‑НАГРАДНО 
ПУТОВАЊЕ У ОХРИД 

Регионална конференција у оквиру пројекта „Panda Labs Junior for Just Transition“



novembar 20 .2320

Захваљујући Синдикалној 
организацији ЈУ Гимназије 
„Танасије Пејатовић“ Пљев-
ља организован је излет за 
запослене наше школе на 
релацији Пљевља – Будим-
пешта – Нови Сад – Субо-
тица. Излет је трајао од 20. 
до 24. јуна 2023. године. 

У главни град Мађарске 
стигли смо у пријеподнев-
ним часовима 21. јуна. Ус-
лиједило је панорамско раз-
гледање града и обилазак 
Базилике Светог Иштвана. 
Базилика Светог Иштвана 
(Стефана) једна је од три 
највеће цркве у Европи и 
чува највећу мађарску ре-
ликвију – десну руку првог 
мађарског краља. Са врха 

куполе уживали смо у оча-
равајућем погледу на град. 

У близини цркве налази 
се статуа дебелог полицај-
ца. Легенда каже – ако му 
протрљате стомак, никад 
се нећете удебљати. Про-
шетали смо и улицом Ваци, 
чувеном пјешачком зоном 
Будимпеште, начичканом 
радњама и разноврсном 
угоститељском понудом. 

Наредног дана, 22. јуна, у 
пратњи локалног водича, 
обишли смо булевар Андра-
ши који се на свом завршетку 
крунише Тргом хероја. Буле-
вар Андраши је будимпеш-
тански Шанзелизе, а Трг хе-
роја представља жариште не 
само актуелног политичко-

друштвеног живота у Мађар-
ској, већ је и гранитни свједок 
крупних и преломних исто-
ријских догађаја који заувијек 
детерминишу пут једне наци-
је и државе. У средишту трга 
налази се Споменик милени-
јуму окружен статуама нај-
важнијих личности из мађар-
ске историје. На овом мјесту, 
1989. године, обављена је ис-
торијска поновна сахрана ре-
хабилитованог премијера Им-
реа Нађа, хероја мађарске 
борбе за излазак из „источ-
ног лагера“, кога су совјетске 
власти погубиле. 

Касније тог дана, обишли 
смо Будимски дворац, чији 
најстарији дијелови потичу 
још из ХIII вијека. У дворцу 

се налазе музеј и галерија. 
Најупечатљивији дио овог 
аристократског гнијезда јес-
те Црква Успења Будимског 
замка или Матијина црква, 
названа тако по краљу Ма-
тији Корвину. Овдје су кру-
нисана два краља Угарске. 
Обишли смо и Рибарски 
бастион, тврђаву чији види-
ковци посјетиоцима омогу-
ћавају незаборавне утиске 
панораме Будимпеште.  

Исте вечери отишли смо 
на ноћно крстарење Дуна-
вом, посматрајући са палубе 
обалу под заштитом UN-
ESCO, на којој се својом ар-
хитектуром издваја Зграда 
мађарског парламента. 

Четвртог дана излета за-

путили смо се према Субо-
тици. Стигли смо у попод-
невним часовима, обишли 
грандиозну винарију Звонка 
Богдана и уживали у рибар-
ским специјалитетима у ти-
шини Палићког језера. 

Посљедњег дана излета 

из Суботице стигли смо у 
Нови Сад. Након обиласка 
града у пратњи локалног во-
дича, запутили смо се према 
Пљевљима, гдје смо стигли 
у вечерњим часовима. 

Адела Дркић, 
професорица

А város amely egyesít – град који спаја 

НА ЛИЈЕПОМ 
ПЛАВОМ ДУНАВУ 

— У средишту трга налази се Споменик миленијуму окружен статуама најважнијих лич-
ности из мађарске историје. — На овом мјесту, 1989. године, обављена је историјска 
поновна сахрана рехабилитованог премијера Имреа Нађа, хероја мађарске борбе за 
излазак из „источног лагера“, кога су совјетске власти погубиле

Код статуе Светог Стефана Мађарског

Међународни дан борбе 
против вршњачког насиља 
— Дан розе мајица — оби-
љежава се сваке године, 
посљедње сриједе у феб-
руару.  

Циљ обиљежавања овог 
дана је промовисање толе-
ранције, емпатије, пошто-
вања различитости, раз-
вијања сарадње и 
ненасилног рјешавања кон-
фликата. 

Тим поводом су професо-
рице Ивана Клачар и Бисе-
ра Булут и педагошкиња 
Ивана Вукашиновић, као 
чланице Тима за превенцију 
и сузбијање насиља и ван-
дализма у школи, а у сарад-

њи са професорицом Ади-
сом Малагић, припремиле 
презентацију на тему 
вршњачког насиља, која је 
приказана свим ученицима 
у холу школе. 

Ученице другог разреда 
Тамара Чоловић, Мартина 
Свркота, Весна Јовић и Је-
лена Ћаћић водиле су 
школске другаре кроз пре-
зентацију, а за креативност 
рама за фотографисање 
побринуле су се ученице 
првог разреда Ана Деспо-
товић, Тамара Грбовић и 
Мартина Дајевић. 

 
Прилагођен текст са 

школског сајта

Розе је љубав 

ДАН РОЗЕ 
МАЈИЦА

Гимназија је увијек била 
престижна школа, у којој је 
задовољство учити и ради-
ти. Појам „класична гимна-
зија“ побуђује размишљање 
о традиционалној настави, 
без креативности. Међутим, 
мислим да је наша Гимна-
зија, још и тада, била аван-
гардна школа, да су ту при-
мјеном модерних метода 
активне наставе, о којима 
се толико говори, образова-
не генерације које су усп-
јешно ишле кроз живот и 
чији су резултати на свим 
пољима очигледни. 

Поред редовне наставе 
била сам велики заљубље-
ник организовања слобод-
них активности. Посебно 
смо пратили, у то вријеме 
актуелно, „освајање“ Мјесе-
ца, које смо публиковали на 
паноима у кабинету, праће-
ним сликом и текстом. То 
је био рад заинтересованих 
ученика који су познавали 
ту материју. 

Драмска и хорска секција 
имале су велики број чла-
нова. Гостовали смо у об-
лижњим селима и увијек 
наилазили на топао пријем. 

Било је и путовања ради 
упознавања градова и њи-
хових знаменитости. Са ве-
ликим задовољством пос-
јетили смо Цетиње, кућу – 
музеј краља Николе и фаб-
рику „Обод“. Ученици су 
били одушевљени обилас-
ком Капеле – гроба нашег 
пјесника Његоша, која је на-
жалост срушена. 

Изузетно активна била је 
пољопривредна секција и 
због те активности често 
награђивана. Награде су 

биле симпатичне (50 кг. сје-
менског кукуруза) и при-
мамљиве (једнонедјељни 
боравак у луксузном хотелу 
у Београду за двије особе). 

Врло запажена била је 

посјета Пољопривредном 
сајму у Новом Саду, јер је о 
приказаним експонатима 
говорено током наставе. 
Одлазили смо и на слетове 
у Београд и Подгорицу. 

Ове екскурзије сам углав-
ном организовала сама, ос-
лањајући се на своју сигур-
ност и стручност, а ученици 
су ми свесрдно помагали. 
На опаску једног родитеља, 

изговорену при испраћају 
на једну од екскурзија, која 
се односила управо на моју 
поменуту одлучност и упор-
ност, одговорила сам оно 
што је била велика истина: 

„Могу бити сигурна у себе, 
јер сам сигурна у своје уче-
нике, јер знам да их пошту-
јем и волим, а они ми узв-
раћају. Зато ћемо доћи до 
циља.“ Да је то тако, знала 

сам из дјела, али и из рије-
чи једне ученице: „Профе-
сорице, Ви не знате колико 
Вас ми волимо!“ 
Велинка Бела Аритоновић, 

професорица географије

Времеплов – наша Гимназија 

АВАНГАРДНА ШКОЛА И У ПРОШЛОСТИ 
Текст некадашње професорице Гимназије Велинке Беле Аритоновић, објављен 
у „Гласу Гимназије“ бр. 10, година 2009.

УНАПРЕЂЕЊЕ ЗА 
ПРОФЕСОРИЦЕ ПОПАДИЋ, 

МАЛАГИЋ И БУЛУТ 
Током првог класификационог периода школске 

2022/2023. године званично су потврђена виша звања 
професорицама Мирки Попадић, Адиси Малагић и Би-
сери Булут. Професорица Попадић и професорица Ма-
лагић добиле су звање наставника-вишег савјетника, 
а професорица Булут звање наставника-ментора.  

РГГ
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Кажу да су средњошкол-
ски дани најљепши период 
у животу. У то вријеме, 
вјешто сам превртала очима 
када бих то чула. Сви смо 
жељно прижељкивали од-
лазак на студије, толико 
смо жељели да одрастемо, 
да нисмо ни схватали да на-
јљепше дане остављамо иза 
себе. Убрзо ми је сва брига 
око оцјена била безазлена, 
па сам се са осмијехом при-
сјећала свега. Опет бих на 
кондиционом часу профе-
сора Данка истрчала тих 
шест минута за петицу, ма 
колико ми то у то доба дје-
ловало тешко. Опет бих 
била на часовима матема-
тике, историје, географије 
и биологије, а лекције које 
су ме ноћима држале буд-
ном, одједном су ми изгле-
дале краће и лакше.  

Послије непуних десет го-
дина, поново сам закорачи-
ла у своју Гимназију. Нос-
талгично сам прошетала 
ходницима који су евоцира-
ли успомене из дана када 
сам као ученица њима про-
лазила. У зборници су ме 
дочекала позната и драга 
лица са ријечима добродош-
лице и сјећам се како ми је 
било чудно да будем са те 
стране позорнице. Мало је 
рећи да сам била уплашена 
и да баш нисам ни успије-
вала то да прикријем. Да ли 
ћу се снаћи? Да ли ћу бити 
на висини задатка ових де-
вет мјесеци? Да ли ће ме 
ученици прихватити?  

Многа питања су ми про-
лазила кроз главу, мучила 
ме и прогонила док сам са 

својом менторком ишла на 
први час. Кажу да је доброг 
ментора тешко пронаћи, још 
теже растати се од њега, а 
немогуће заборавити. Не 
постоје ријечи којима бих 
могла изразити своју зах-
валност што је моја ментор-
ка од уплашене Данице 
створила особу пуну само-
поуздања и показала ми све 
чари овог позива. Једна јако 
битна ствар коју сам научи-
ла од менторке, а која је 
промијенила моје гледање 
и поимање професора, јесте 
да они нису оцјењивачки 
софтвери и да сам процес 
оцјењивања није нимало 
лак. Схватила сам важност 
писаних припрема за час, 
као и самог извођења нас-
таве, става и односа према 
ученицима, а у свему томе, 
моја Гимназија ми је свеср-
дно пружила све могућности 
да развијам свој стил рада.  

Након одрађеног при-
правничког стажа, запита-
ла сам се како професори 
подносе док испраћају ге-
нерације, када је мене рас-
танак од ученика након 
само девет мјесеци толико 
растужио. Свакодневно су 
ме фасцинирали њихови 
бистри умови, а њихове 
чисте душе и средњошкол-
ски дух враћали су ме у моје 
гимназијске дане. Њихове 
шале и смијех уљепшавали 
су сваки дан овог деветом-
јесечног искуства, које ће 
ми заувијек остати у лије-
пом сјећању. 

Гимназијалци, будите ми 
добри, срећни и успјешни!  

Даница Рондовић

Након веома запаженог 
учешћа на четири маратона 
– Београдском, Подгорич-
ком, Љубљанском и 
Сплитском, 20 полумарато-
на (Бокешком, Ваљевском, 
Новосадском ноћном, изме-
ђу осталих) и десетак трејл 
трка, професор Данко Дес-
потовић је у своју завидну 
колекцију изузетних ат-
летских успјеха додао и Са-
рајевски полумаратон. 

Шеснаесто издање Сара-
јевског полумаратона, одр-
жано у суботу, 17. септем-
бра 2023. године, окупило 
је такмичаре из свих зема-

ља региона, али и цијелог 
свијета. Професор Данко је 
предвиђену трасу истрчао 
за два сата, четири минута 
и 30 секунди. 

Вријеме проведено у Сара-
јеву професор Данко је иско-
ристио и за обилазак култур-
но-историјских знаменитости 
града, а истиче да је на њега 
посебно снажан утисак оста-
вила посјета Олимпијском му-
зеју, који је почео са радом 
8. фебруара 1984. године, на 
дан отварања XIV Олимпиј-
ских игара. 

Адела Дркић, 
професорица

Истовремено очување 
тјелесног и његовање мен-
талног здравља постиже се 
учешћем у физичким актив-
ностима. Било да је у пита-
њу активно учешће у спорту 
или неки од видова рекреа-
ције, кретање нам увијек 
помаже да повећамо енер-
гију и умањимо стрес. 

Спорт не доводи само до 
повећања кондиције и ми-
шићне масе, већ уз правил-
ну исхрану, утиче да се ти-
јело непрекидно 
побољшава. Напор који се 
улаже зарад достизања же-
љених резултата, без обзи-
ра на то да ли је у питању 
атлетика, фудбал или пли-
вање, истовремено доводи 
до такмичарског успјеха и 
повећања укупне енергије. 

У случају да се тијело не-
довољно креће, гојазност и 
губитак кондиције прати и 
низ других здравствених 
тегоба. Метаболизам успо-
рава и уколико недостатак 
активности прати и пове-
ћан унос нездраве хране, 
не успијевамо да сагоримо 
вишак калорија, а то резул-
тира прекомјерним повећа-
њем тјелесне тежине. 

Физичка активност треба 
да буде саставни дио дана 
сваког човјека. Шетња у 
природи и удисање чистог 
ваздуха имају подједнаку 
важност као и учешће на 
спортским такмичењима јер 
се и на један и на други на-
чин штити здравље и про-
дужава животни вијек. 

Татјана Мрдак, II1

Кao jeдaн oд избoрних 
прeдмeтa у Гимнaзиjи сe 
прoучaвa Истoриja рeлигиje 
I (први и други рaзрeд) и Ис-
тoриja рeлигиje II (трeћи и 
чeтврти рaзрeд). 

Циљeви прoгрaмa су 
упoзнaвaњe учeникa сa рaз-
личитим oблицимa рeлигиje 
крoз вриjeмe. Прoучaвa сe 
пoстaнaк, рaзвoj и трaн-
сфoрмaциje рaзличитих рe-
лигиja, oднoс прeмa свeтoм 
и oнoстрaнoм, рaзличитo 
схвaтaњe oнoг штo je свeтo, 
рaзличити систeми oбичaja, 
прoписa и прaвилa кojи прa-
тe свaку пojeдину рeлигиjу. 
Пoсeбнa пaжњa сe пoсвe-
ћуje eтичкoj димeнзиjи свa-
кe рeлигиje. Oпшти циљ oбa 
прoгрaмa je рaзумиjeвaњe 
рeлигиje у њeнoм истoриj-
скoм, културнoм и 
eкoнoмскoм кoнтeксту. 
Нeки oд циљeвa прoучaвa-
њa рeлигиje су и jaчaњe сви-
jeсти o другoм и другaчиjeм, 
рaзвиjaњe тoлeрaнциje, унa-
прeђивaњe сaмoпoуздaњa 
учeникa, oмoгућaвaњe бoљe 
и лaкшe сoциjaлизaциje и 
тимe лaкшe укључивaњe у 
друштвeну зajeдницу кoja je 
плурaлистичкoг, сeкулaрнoг 
кaрaктeрa. 

Прoфeсoрицa Љиљaнa 
Бajчeтић je рeaлизoвaлa 
низ aктивнoсти у циљу 
упoзнaвaњa учeникa сa 
oснoвним кaрaктeристикa-
мa jeврejскe рeлигиje. Пo-
сeбнo интeрeсoвaњe учeни-
кa изaзвaлo je гoстoвaњe 
Mилoшa Гaчeвићa из Зaви-
чajнoг музeja Пљeвљa. Кao 
дoбaр пoзнaвaлaц oвe рe-
лигиje, oн je o jудaизму гo-
вoриo у кoнтeксту истoриje 

и свaкoднeвнoг живoтa 
Jeврeja. Учeници су имaли 
прилику дa видe прeдмeтe 
кojи сe кoристe у прaктикo-
вaњу рeлигиjских прaвилa 
и oбичaja и сaзнajу нaчин 
њихoвe изрaдe и функциjу. 
Учeници су пoстaвљaли пи-
тaњa, рaзгoвaрaли сa прeд-
aвaчeм o брojним aспeктимa 
jeврejствa и пoкaзaли вe-
ликo знaњe стeчeнo у 
oквиру прeдмeтa Истoриja 

и Истoриja рeлигиje. 
Зa успjeшну рeaлизaциjу 

aктивнoсти нa упoзнaвaњу 
jeврejскe трaдициje, прo-
фeсoрици Љиљaни Бajчe-
тић зaхвaлнoст je упутилa 
Jeврejскa зajeдницa Црнe 
Гoрe. У знaк пaжњe, биб-
лиoтeци Гимнaзиje пoклo-
њeнe су вриjeднe књигe o 
jeврejскoj истoриjи и кул-
тури. 

Mр Љиљaнa Бajчeтић

Ученици другог разреда 
посјетили су 26. децембра 
2022. године, заједно са 
професорицом Адисом 
Малагић и педагошкињом 
Иваном Вукашиновић, Ор-
ганизацију слијепих за 
Пљевља и Жабљак. Има-
ли су прилику да се упоз-
нају са начином рада Бра-
јеве штампарије и да виде 
примјерак часописа на 
Брајевом писму, мобилни 
телефон са говорним 
софтвером, сат, дејзи пле-
јер и друштвене игре за 
слијепе и слабовиде осо-

бе, као што су: карте, шах, 
пикадо са говорним про-
грамом, који су и испро-
бали. Ученицима је пред-
сједница Организације за 
Пљевља и Жабљак Жана 
Ђачић показала календар 
на Брајевом писму и про-
читала одређене дане у 
мјесецу децембру. 

Уклањањем препрека 
развијају се инклузивне 
вриједности код младих да 
би сви били једнаки, сло-
бодни и достојанствени. 

Прилагођен текст са 
школског сајта

Историја религије 

УПOЗНAТИ И РAЗУМJEТИ 
— Зa успjeшну рeaлизaциjу aктивнoсти нa упoзнaвaњу jeврejскe трaдициje, прoфeсoрици 
Љиљaни Бajчeтић зaхвaлнoст je упутилa Jeврejскa зajeдницa Црнe Гoрe. —У знaк пaжњe, 
библиoтeци Гимнaзиje пoклoњeнe су вриjeднe књигe o jeврejскoj истoриjи и култури

Гостовање Хаџи Милоша Гачевића на часу Историје религије

У здравом тијелу здрав дух 

ФИЗИЧКА АКТИВНОСТ 
У СЛУЖБИ ЗДРАВИХ 
СТИЛОВА ЖИВОТА

Аутентична промоција здравог живљења 

ПРОФЕСОР ДАНКО ДЕСПОТОВИЋ 
НА САРАЈЕВСКОМ ПОЛУМАРАТОНУ

Гимназија из угла приправника 

ГИМНАЗИЈСКИ ДАНИ – 
НАЈЉЕПШИ ПЕРИОД У ЖИВОТУ 
Једна јако битна ствар коју сам научила, а која је 
промијенила моје гледање и поимање професора, 
јесте да они нису оцјењивачки софтвери и да сам 
процес оцјењивања није нимало лак

Умијеће истинског разумијевања 

ГИМНАЗИЈАЛЦИ У ПОСЈЕТИ 
ОРГАНИЗАЦИЈИ СЛИЈЕПИХ
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У сриједу, 7. јуна 2023. 
године, представници од-
јељења четвртог разреда 
завршили су још једну ма-
турантску активност. И 
овога пута имали су под-
ршку својих одјељењских 
старјешина – Весне Каст-
ратовић, Сање Голубовић, 
Љубисава Боричића и На-
таше Цмиљанић. Уз помоћ 
радника РЈ „Зеленило“, 
посадили су стабло граба 
у парку Водице. 

Садња матурантског 
стабла организује се од 
2020. године, а иницијати-
ва је потекла од тадашње 
директорице Гимназије 
Љиљане Бајчетић. 

Директорица Бојана Гру-
јић подржала је матуранте 
и поручила: „Још једна ге-

нерација матураната од-
лази, а иза њих остају 
само лијепе успомене. За-
мишљам их за десетак или 
двадесетак година, како 
ће се састајати на овом 
мјесту, евоцирати сјећања 
на гимназијске дане и при-
чати о својим новим жи-
вотним успјесима.“ 

Организацијом и реа-
лизацијом ове акције 
координира професори-
ца Љиљана Бајчетић. 
Она је за подршку и 
стручни савјет захвалила 
руководитељки Олгици 
Оташевић и истакла: „У 
покретању ове акције ру-
ководила сам се мишљу 
да је бити матурант ста-
тус, а бити матурант 
Пљеваљске гимназије 

посебан статус. Жељела 
сам да наши матуранти, 
из генерације у генера-
цију, остављају у просто-
ру дио себе као своје зна-
кове, као симболе 
нераскидиве везе са сво-
јом школом и градом. 
Осим тога, вишеструки 
аспекти ове приче репре-
зентују културолошки ка-
рактер Гимназије.“ 

Амин Харбић, представ-
ник одјељења IV3, истакао 
је да матуранти имају по-
мијешана осјећања радос-
ти и туге због завршетка 
школовања, а да ће дрво 
које су засадили бити још 
једно обиљежје ове гене-
рације које ће их подсјећа-
ти на гимназијске дане. 

Мр Љиљана Бајчетић

У суботу, 23. септембра 
2023. године, реализован је, 
једнодневни, едукативни из-
лет за ученике Гимназије, на 
релацији Пљевља – Злати-
бор – Ужице – Потпећка пе-
ћина – Злакуса. Излет је реа-
лизован на иницијативу Тима 
за предузетништво, у сарад-
њи са члановима клуба „Мла-
ди предузетници“, Планинар-
ско-извиђачком секцијом, 
Волонтерским клубом и Уче-
ничким парламентом наше 
школе, а као награда за мар-
љив и вриједан рад ученика 
и успјешан наступ на Сајму 
женског стваралаштва. На 
излету је било 50 гимназија-
лаца, у пратњи професора 
Асима Кухиње, Адисе Мала-
гић, Јелене Бајић, Љиљане 
Раневски, педагошкиње Ива-
не Вукашиновић и приправ-
ника Радоја Дујовића.  

Будући да наша школа има 
сјајну сарадњу за локалном 
заједницом, у пратњи учени-
ка био је и пљеваљски сли-
кар и представник Умјетнич-
ке галерије „Витомир 

Србљановић“ Белис Појатић.  
Ову теренску наставу смо 

искористили да стекнемо 
практична знања из различи-
тих области. Имали смо при-
лику да обиђемо најзначај-
нији споменик природе и 
спелеолошки локалитет за-
падне Србије, Потпећку пе-
ћину. По први пут смо се на-
шли у подземном свијету, 
гдје смо уз помоћ водича и 
професора Асима имали мо-
гућност да стекнемо ново 
знање, да се сусретнемо са 
различитим облицима краш-
ког рељефа о којима учимо 
и да на најбољи могући начин 
схватимо градиво. У пећини 
смо се сусрели и са живим 
свијетом карактеристичним 
за ово подручје, као што су 
слијепи мишеви, паукови и 
разне врсте инсеката. Осје-
ћали смо се привилеговано 
јер смо се нашли на таквом 
мјесту. Пећина је и те како 
велика, обилазили смо је у 
групама, а уски пролази у не-
ким дијеловима будили су у 
нама страх да се не заглави-

мо. Такође, било је веома 
хладно и зидови су били 
влажни. Можда је најзаним-
љивија ствар до уласка у пе-
ћину та што смо морали да 
пређемо 600 уских, кривих, 
високих степеника. 

Након овог искуства, пу-
товање смо наставили ка 
ужичком селу Злакуси. Зла-

куса је позната по грнчар-
ском занату. Ту смо имали 
прилику да прошетамо кроз 
улице села, да присуствујемо 
њиховом вашару и да упоз-
намо обичаје и традицију се-
оског становништва. 

У повратку за Пљевља, 

свратили смо на Златибор 
гдје смо провели неколико 
сати активног одмора. Сло-
бодне сате на Златибору ис-
користили смо за шетњу. 

Ово је била изузетна при-
лика да се едукујемо и упоз-
намо са природним љепота-

ма сусједне државе. Излет 
нам је донио доста лијепих 
искустава, успомена, забаве, 
пјесама и смијеха. Хвала 
професорима што су омогу-
ћили излет и што су били са 
нама и уз нас.  

Невена Тањевић, II3

У друштву нетакнуте природе 

ГИМНАЗИЈАЛЦИ У ПОТПЕЋКОЈ ПЕЋИНИ 
По први пут смо се нашли у подземном свијету, гдје смо уз помоћ водича и професора Асима имали могућност да стекнемо ново 
знање, да се сусретнемо са различитим облицима крашког рељефа о којима учимо и да на најбољи могући начин схватимо градиво

Коријен племенитости 

МАТУРАНТСКО 
СТАБЛО

Поводом Међународног дана жена 
уприличен је VIII Сајам женског ствара-
лаштва, у организацији Секретаријата за 
друштвене дјелатности Општине Пљев-
ља. И ове године на Сајму је запажено 
учешће имала наша школа, односно Клуб 
младих предузетника. 

Учествовало је око 80 гимназијалаца, 
чија су се стваралачка умијећа, инова-
тивне идеје и предузетнички таленти не-
порециво исказали кроз ручно рађени 
накит, украсе, умјетничке слике, кари-
катуре, домаће колаче и бројне друге 
производе и рукотворине, брижљиво при-
премане током цијеле наставне године 
на часовима предузетништва и радио-
ницама у склопу Клуба младих предузет-
ника. 

Морамо нагласити да су наше матуран-
ткиње, младе афирмисане предузетнице 
– Софија Милић, Валентина Алорић и Су-
зана Мазалица, добиле прилику за само-
сталан наступ на Сајму, и то као оснивачи 
ученичке компаније „Igraj.me“. 

На Сајму су своје производе предста-
виле и ученичке компаније које су се 
припремале за Национално такмичење 
на Цетињу, у мају 2023. године, у орга-
низацији „Достигнућа младих из Црне 
Горе“, Студентског бизнис центра, Уни-
верзитета Доња Горица, Центра за струч-
но образовање и „Достигућа младих из 
Србије“. 

На развоју и реализацији идеја са уче-
ницима су предано и посвећено радили 
професори Асим Кухиња, Адиса Малагић 
и Жаклина Мрдовић, као и педагошкиња 
Ивана Вукашиновић. Велику захвалност 
дугујемо професорици у пензији Мунири 
Дешевић, која нам је својим стручним сав-
јетима и препорукама помогла у изради 
козметичких производа. Такође, велику 
захвалност упућујемо и директорици Гим-
назије Бојани Грујић за максималну под-
ршку, као и професорима наше школе, 
родитељима и ученицима за савјете, пре-
поруке и посјете Сајму. 

Сара Цвијовић, II3

Дух предузетника 

УСПЈЕШНО УЧЕШЋЕ 
НА САЈМУ ЖЕНСКОГ 
СТВАРАЛАШТВА
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● 5. септембар 2022. године – школска 

2022/2023. година почела у складу са 
упутствима Министарства просвјете. 

● 5. септембар 2022. године – у Свечаној 
сали уприличен пријем ученика првог раз-
реда. 

● 13. септембар 2022. године – одржани ро-
дитељски састанци. Одјељењске старјеши-
не упознале родитеље са организацијом 
образовно-васпитног рада у новој школској 
години; изабрани нови чланови Савјета ро-
дитеља; разговарало се о припремама за 
ђачку екскурзију за ученике трећег и 
четвртог разреда; родитељи матураната 
информисани о матурском испиту. 

● 14. септембар 2022. године – директорица 
Бојана Грујић присуствовала савјетовању 
за директоре у организацији Завода за 
школство. 

● 16. септембар 2022. године – одржана сјед-
ница Наставничког вијећа на којој је раз-
матран Извјештај о раду Гимназије за 
школску 2021/2022. годину; разматран Го-
дишњи план и програм рада Гимназије за 
школску 2022/2023. годину; изнијети пред-
лози Наставничког вијећа по Конкурсу Ми-
нистарства просвјете за додјелу стипенди-
ја талентованим ученицима за школску 
2022/2023. годину. 

● 16. септембар 2022. године – одржан сас-
танак одјељењских старјешина трећег и 
четвртог разреда у вези са реализацијом 
ђачке екскурзије. 

● 18. септембар 2022. године – одржан ко-
лективни родитељски састанак у вези са 
реализацијом ђачке екскурзије на ком је 
присуствовао директор агенције „Атлас 
турс“. 

● 19. септембар 2022. године – одржана сјед-
ница Школског одбора. Чланови Школског 
одбора информисани о организацији об-
разовно-васпитног рада школске 
2022/2023. године; усвојен Извјештај о раду 
Гимназије за школску 2021/2022. годину и 
Годишњи план и програм рада Гимназије 
за школску 2022/2023. годину. 

● 19. септембар 2022. године – одржана сјед-
ница Савјета родитеља. 

● Од 21. до 28. септембра 2022. године изве-
дена ђачка екскурзија за ученике трећег и 
четвртог разреда – Турска (Истанбул) ‒ 
Грчка (Солун, Паралија). 

● 1. октобар 2022. године – побједа наших 
ученица Софије Милић, Валентине Алорић 
и Сузане Мазалице на SIA такмичењу, нај-
већем програму подршке предузетништву 
младих. Добиле су новчану награду у изно-
су од 1500 евра за реализацију идеје и пу-
товање на Међународни SIA самит, који се 
одржао у Бечу од 15. до 19. новембра 2022. 
године. 

● 4. октобар 2022. године – Завод за школ-
ство организовао савјетовање на тему „Им-
плементација међупредметне теме: Образ-
овање у области ванредних ситуација“. 
Савјетовању присуствовала директорица 
Бојана Грујић. 

● 5. октобар 2022. године – одржане консти-
тутивне сједнице одјељењских вијећа и 
сједница Наставничког вијећа. 

● 10. октобар 2022. године – изведен излет 
на релацији Гимназија ‒ Голубиња ‒ Гимна-
зија. 

● 11. октобар 2022. године – обиљежен Дан 
инклузије у организацији Савјета Европе у 
Подгорици, у Студентском културном цен-
тру. Гимназију представљале професорица 
Адиса Малагић и ученице Валентина Ало-
рић, Јана Томчић, Елена Вемић и Миљана 
Дромљак. 

● 13. октобар 2022. године – виша звања до-
биле професорице Мирка Попадић (виши 
савјетник), Адиса Малагић (виши савјет-
ник) и Бисера Булут (ментор). 

● 18. октобар 2022. године – обиљежен Ев-
ропски дан борбе против трговине људима. 
Радионице организовала професорица 
Адиса Малагић са ученицима одјељења II1 
за ученике одјељења I1. Подршку реализа-
цији радионице пружила и директорица 
Бојана Грујић. 

● 20. октобар 2022. године – радове на адап-
тацији Гимназије обишли архитекта Алекс 
Доџ и Маријана Вуковић испред Амбасаде 
САД (Канцеларија за одбрамбену сарадњу). 

● 21. октобар 2022. године – професорица 
историје Љиљана Бајчетић учествовала на 
округлом столу на тему „Мултикултурали-
зам у средњошколском образовању“. 

● 24. октобар 2022. године – одржано пред-
авање на тему присуства говора мржње на 
друштвеним мрежама, у организацији Гра-
ђанске алијансе. 

● 27. октобар 2022. године – одржана сједни-
ца Школског одбора; изабрани чланови 
ШО (Немања Стијеповић, дипломирани 
правник, и Ивана Ајдуковић, дипломирани 
социјални радник). 

● Од 26. до 28. октобра 2022. године Адиса 
Малагић, професорица социологије, пред-
стављала нашу школу на Регионалном фо-
руму за предузетничко учење и оснажива-
ње партнерства, у Скопљу. 

● 28. октобар 2022. године – одржане редов-
не сједнице одјељењских вијећа на крају 
првог класификационог периода и сједни-
ца Наставничког вијећа. 

● 2. новембар 2022. године – професорица 
информатике Мирка Попадић, као један од 
аутора програма обуке „Мултимедијални 
садржаји у функцији образовања“, учество-
вала у њеној реализацији у Заводу за 
школство. 

● 3. новембар 2022. године – професорица 
историје Љиљана Бајчетић говорила у еми-
сији „Корацима прошлости ‒ стара градска 
језгра ‒ Пљевља“, на РТЦГ. 

● 5. и 6. новембар 2022. године – организо-
ван хакатон „Буди лидер зелене транзици-
је и учини будућност сигурнијом“. Гимнази-
јалци и професорице Весна Кастратовић и 
Тања Драгашевић освојили наградно путо-
вање у Софију. 

● 9. новембар 2022. године – професорица 
историје Љиљана Бајчетић са ученицима 
одјељења IV2 обиљежила Дан борбе про-
тив фашизма и антисемитизма. 

● 11. новембар 2022. године – професорица 
историје Љиљана Бајчетић одржала у Биб-
лиотеци предавање о историјату Гимназије 
за ученике првог разреда. 

● 15. новембар 2022. године – у Спортском 
центру „Ада“ одржано регионално такмиче-
ње за средње школе у кошарци и баскету. 
Наша школа се пласирала на државно 
првенство средњих школа и у кошарци и у 
баскету. 

● 16. новембар 2022. године – обиљежен Ме-
ђународни дан толеранције у оквиру Недје-
ље глобалног образовања. Радионицу реа-
лизовала професорица социологије Адиса 
Малагић са ученицима првог, трећег и 
четвртог разреда, у сарадњи са малишани-
ма, запосленима и стручним сарадницима 
Дневног центра Пљевља и НВУ „Зрачак 
наде“. 

● 17. новембар 2022. године – директорица 
Бојана Грујић и једна од уредница „Гласа 

Гимназије“, професорица Ивана Клачар, 
гостовале у Јутарњем програму РТПВ, по-
водом 121. годишњице постојања и рада 
наше школе. 

● 17. новембар 2022. године – професорица 
историје Љиљана Бајчетић гостовала на 
телевизији ТВ7 и РТЦГ. Разговор посвећен 
Пљеваљској гимназији. 

● 18. новембар 2022. године – свечано оби-
љежена 121. година постојања и рада Гим-
назије. Поводом Дана школе уприличен 
свечани програм и приказан филм. Члано-
ви ликовне секције, заједно са професори-
цом умјетности Жаклином Мрдовић, прире-
дили колективну изложбу у холу школе. 
Изашао из штампе 23. број „Гласа Гимнази-
је“, чије су уреднице биле професорице 
Ивана Клачар, Јелена Вуковић и Нада Рон-
довић. Професорица историје Љиљана Бај-
четић одржала угледни/јавни час на тему 
историјата Гимназије. Одигране утакмице 
између спортских екипа Гимназије и Сред-
ње стручне школе у организацији Актива 
физичког васпитања. 

● Од 15. до 19. новембра 2022. године наше 
ученице Софија Милић, Сузана Мазалица 
и Валентина Алорић, чланице побједничког 
тима на SIA такмичењу, боравиле у Бечу. 

● Од 16. до 20. новембра 2022. године одр-
жано такмичење „Дабар“. Огњен Вранеш – 
I2 освојио друго мјесто, медаљу и диплому, 
Сергеј Лаушевић – I3 освојио треће мјесто, 
медаљу и диплому. Менторке ученицима 
биле су професорице информатике Мирка 
Попадић и Љиљана Раневски. 

● 23. новембар 2022. године – у организацији 
Савјета Европе одржана радионица „Бло-
кирајте мржњу, подијелите инклузију“. 

● 25. новембар 2022. године – савјетовање 
за директоре и стручне сараднике на тему 
„Превенција и сузбијање насиља у школа-
ма“. Савјетовању присуствовале директо-
рица Бојана Грујић и педагошкиња Ивана 
Вукашиновић. 

● 25. новембар 2022. године – уручене награ-
де нашој ученици Елени Гачевић – I2 и ње-
ној менторки Наташи Цмиљанић за најбо-
љу фотографију на тему „Паркови нашег 
града“, у оквиру Пљеваљских новембар-
ских свечаности. 

● 28. новембар 2022. године – одржана сјед-
ница Наставничког вијећа. 

● 28. новембар 2022. године – директорица 
Бојана Грујић и педагошкиња Ивана Вука-
шиновић хоспитовале на часу код профе-
сорице Јелене Бајић. 

● 29. новембар 2022. године – одржана сјед-
ница Школског одбора. 

● 29. и 30. новембар 2022. године – директо-
рица Бојана Грујић и педагошкиња Ивана 
Вукашиновић хоспитовале на часовима 
код професорице психологије Маиде Де-
лић и професора физике Љубисава Бори-
чића. 

● 30. новембар 2022. године – школу посјети-
ли представници Војске Црне Горе, одржа-
ли презентацију за ученике четвртог раз-
реда. 

● 30. новембар 2022. године – одржани роди-
тељски састанци. 

● 2. децембар 2022. године – директорица 
присуствовала састанку у Министарству 
просвјете у циљу реализације једне од ак-
тивности Стратегије за дигитализацију об-
разовног система која се односи на рачу-
нарску мрежу у школском објекту. 

● 2. децембар 2022. године – Актив физич-
ког васпитања организовао турнир у малом 
фудбалу. 

● 5. децембар 2022. године – обиљежен Ме-
ђународни дан волонтера у ОШ „Бошко 
Буха“. 

● Од 4. до 6. децембра 2022. године наши 
ученици: Огњен Лечић, Лука Минић, Јана 
Ђуровић, Ива Перуничић, Тајра Ајановић, 
Ана Капетановић и Лара Мазалица, са сво-
јим менторкама Весном Кастратовић и Та-
њом Драгашевић, посјетили Софију. 

● 7. децембар 2022. године – нашу школу 
посјетили чланови Ученичког парламента 
ОШ „Салко Аљковић“. 

● 9. децембар 2022. године – реализована 
радионица роботике. 

● 9. децембар 2022. године – одржано пред-
авање у оквиру кампање „16 дана активиз-
ма против насиља над женама“. 

● 10. децембар 2022. године – одржано 
школско такмичење у знању. 

● 11. децембар 2022. године – обиљежен Ме-
ђународни дан људских права. 

● 15. децембар 2022. године – одржано на 
Цетињу финално вече најбољих црногор-
ских интерпретатора ауторске поезије и 
прозе до 18 година. Наша ученица Тања 
Лакетић освојила треће мјесто. Њена мен-
торка је била професорица Нада Рондо-
вић. 

● 20. децембар 2022. године – професорица 
историје Љиљана Бајчетић, на позив Заво-
да за школство, учествовала на округлом 
столу на тему „Антифашизам у програмима 
историје Црне Горе“. 

● 21. децембар 2022. године – ученици наше 
школе освојили прво мјесто у кошарци и 
друго у баскету на државном школском 
првенству. 

● Од 23. до 30. децембра 2022. године реали-
зована хуманитарна акција у организацији 
Волонтерског клуба и Ученичког парламен-
та под називом „Гимназијски пакетић љу-
бави“ за малишане из „Зрачка наде“ и 
Дневног центра. 

● 26. децембар 2022. године – ученици дру-
гог разреда, са професорицом Адисом Ма-
лагић и педагошкињом Иваном Вукашино-
вић, посјетили Организацију слијепих за 
Пљевља и Жабљак. 

● Од 26. до 28. децембра 2022. године у 
Бања Луци одржано међународно дебатно 
такмичење под називом „Дебатуј за данас“. 
Тим у чијем је саставу била и наша ученица 
Елена Вемић екипно освојио треће мјесто, 
док је Елена Вемић освојила прво мјесто у 
појединачној конкуренцији. Проглашена је 
и најбољим дебатером и награђена злат-
ном медаљом. Њена менторка је била про-
фесорица Маида Делић. 

● 29. децембар 2022. године – наша ученица 
Василија Лековић добила специјалну на-
граду на ликовном конкурсу Института 
„Конфуције“. 

● 30. децембар 2022. године – одржане ре-
довне сједнице одјељењских вијећа на кра-
ју другог класификационог периода и сјед-
ница Наставничког вијећа.  

● 19. јануар 2023. године – Комисија за за-
пошљавање одлучивала по конкурсу за 

професоре црногорског-српског, босанског, 
хрватског језика и књижевности. Комисија 
је предложила да се у радни однос до 31. 
августа 2023. године на 16 часова недјељ-
не норме прими Милијана Свркота, а на 8 
часова Маријана Ћаласан. 

● 26. јануар 2023. године – одржана сједница 
Школског одбора. 

● 27. јануар 2023. године – одржана сједница 
Наставничког вијећа. 

● 29. јануар 2023. године – PV Portal емито-
вао видео о медијској писмености. Говори-
ли професорица енглеског језика Невена 
Томић и ученици Матија Ћаћић и Филип 
Свркота. 

● 1. фебруар 2023. године – извршено анке-
тирање ученика осмог и деветог разреда 
свих градских и сеоских школа у вези са 
уписом у Гимназију. 

● 2. фебруар 2023. године – у емисији „Школ-
ска ријеч“ РТПВ директорица Бојана Грујић 
говорила о активностима и успјесима уче-
ника и наставника Гимназије у првом полу-
годишту. 

● 6. фебруар 2023. године – одржани роди-
тељски састанци. 

● 7. фебруар 2023. године – додјела призна-
ња, награда и диплома ученицима и нас-
тавницима за успјехе на такмичењима и 
другим активностима током првог полуго-
дишта. 

● 7. фебруар 2023. године – професорице ин-
форматике Мирка Попадић и Љиљана Ра-
невски одржале радионицу на тему „Без-
бједност на интернету“. 

● 8. фебруар 2023. године – одржана сједни-
ца Савјета родитеља. 

● 13. фебруар 2023. године – професорица 
математике Мирјана Деспотовић одржала 
огледни час у одјељењу II3. Часу присуство-
вале директорица Бојана Грујић и педагош-
киња Ивана Вукашиновић. 

● 15. фебруар 2023. године – директорица 
Бојана Грујић присуствовала савјетовању 
за директоре које је организовао ICT сек-
тор. 

● 16. фебруар 2023. године – одржана сјед-
ница Школског одбора.  

● 17. фебруар 2023. године – одржана пре-
зентација Поморског факултета из Котора 
за матуранте. 

● 18. фебруар 2023. године – надокнађени 
часови од 24. јануара. 

● Ученици с професором географије Асимом 
Кухињом и педагошкињом Иваном Вукаши-
новић посјетили Херцег Нови за Празник 
мимозе. 

● 20. фебруар 2023. године – ученица Селма 
Лујиновић – I2 добила пуну стипендију за 
наставак школовања у Великој Британији. 

● 21. фебруар 2023. године – састанак ди-
ректорице са предсједницима стручних ак-
тива. 

● 22. фебруар 2023. године – обиљежен Дан 
розе мајица (Међународни дан борбе про-
тив вршњачког насиља). 

● 22. фебруар 2023. године – одржана сјед-
ница Наставничког вијећа. 

● 23. фебруар 2023. године – одржан књи-
жевно-поетски програм који је припремила 
професорица руског језика Наташа Цми-
љанић са матурантима. 

● 24. фебруар 2023. године – огледни час ен-
глеског језика одржале професорице Не-
вена Томић, Сања Голубовић и Јелена Ву-
ковић. 

● 26. фебруар 2023. године – одржано 
државно такмичење у знању. На такмиче-
њу учествовали сљедећи ученици: Миљана 
Перуничић (руски језик), Емина Златанић 
(биологија), Раде Ђондовић, Сергеј Лауше-
вић, Лазар Томић, Амина Шибалић (енглес-
ки језик), Тамара Чоловић (хемија), Алекса 
Цвијовић, Татјана Рабреновић, Елена Ве-
мић и Јована Рабреновић (историја). 

● 27. фебруар 2023. године – округли сто на 
тему „Вршњачко (електронско) насиље ‒ 
превенција, идентификација, интервенци-
ја“. Учествовали представници Центра за 
социјални рад – Маринко Вујановић, Упра-
ве полиције ‒ ЦБ Пљевља – Рајна Џаковић 
и Вахидин Пелидија, Дома здравља – Дра-
гана Шљукић (психолошкиња), чланови 
Тима за превенцију насиља који су и орга-
низатори округлог стола, чланови Тима за 
дигиталне компетенције, предсједница 
Савјета родитеља Гордана Безаревић, 
представница Савјета родитеља Самира 
Махмутовић и директорица Бојана Грујић. 
Модераторка је била професорица социо-
логије Адиса Малагић. 

● 1. март 2023. године – посјета инспектора 
за архивску грађу. 

● 2. март 2023. године – посјета представни-
ка Универзитета Црне Горе матурантима. 

● 3. март 2023. године – резултати државног 
такмичења у знању: Елена Вемић – прво 
мјесто из историје у категорији I и II разред, 
Алекса Цвијовић – прво мјесто по поретку и 
друга награда из историје у категорији III и 
IV разред. Менторка ученицима била је про-
фесорица историје Љиљана Бајчетић. Еми-
на Златанић – четврто мјесто из биологије 
у категорији I и II разред. Менторка учени-
ци била је професорица Тања Драгашевић. 

● 6. март 2023. године – у организацији Сек-
ретаријата за друштвене дјелатности почео 
Сајам женског предузетништва, који је тра-
јао до 8. марта. Ученици наше школе изла-
гали и продавали своје производе. 

● 11. март 2023. године – надокнађени часо-
ви за сриједу, 25. јануар. 

● 11. март 2023. године – педагошкиња Ивана 
Вукашиновић и чланица Ученичког парла-
мента Тамара Чоловић говориле за РТЦГ о 
вршњачком насиљу. Прилог емитован у 
Дневнику РТЦГ 13. марта 2023. године. 

● 13. март 2023. године – директорица Бојана 
Грујић присуствовала састанку у Управи по-
лиције у вези са усаглашавањем сарадње 
између школа и полиције о спречавању 
кривичних дјела и прекршаја међу ученици-
ма. 

● 15. март 2023. године – Дан отворених вра-
та Универзитета Црне Горе. Наши ученици 
са професорима Наташом Цмиљанић и Љу-
бисавом Боричићем присуствовали том до-
гађају. 

● 16. март 2023. године – онлајн састанак ди-
ректора средњих школа са директором Ди-
ректората за опште средње образовање 
Слободаном Савовићем на теме полагања 
матурског испита и питања насиља у шко-
лама. 

● 17. март 2023. године – просвјетна инспек-
торка извршила надзор. 

● 20. март 2023. године – одржана сједница 

Наставничког вијећа. 
● 20. март 2023. године – представница Заво-

да за школство Љиљана Ивановић и про-
фесорица Светлана Јоветић Копривица 
одржале у Свечаној сали презентацију о 
медијској писмености за директоре и педа-
гоге основних школа општина Пљевља, 
Жабљак и Шавник. 

● 21. март 2023. године – директорица Бојана 
Грујић била на савјетовању у Министарству 
просвјете у вези са полагањем матурског 
испита. Састанку присуствовали министар 
просвјете са сарадницима и представници 
Испитног центра. 

● 23. март 2023. године – директорица Бојана 
Грујић одржала састанак са члановима Ак-
тива црногорског-српског, босанског, 
хрватског језика и књижевности и Актива 
страних језика у вези са организовањем 
програма поводом Свјетског дана књиге. 

● 24. март 2023. године – нашу школу посје-
тио надзор за гријање из Бара. Фирма из 
Бара је задужена за надзор свих радова то-
ком реконструкције школе (прозори, грија-
ње и фискултурна сала). 

● 31. март 2023. године – директорица у Под-
горици имала састанак са министром про-
свјете Миомиром Војиновићем. Разговара-
ли о наставку реконструкције Гимназије. 

● 31. март 2023. године – одржане редовне 
сједнице одјељењских вијећа на крају тре-
ћег класификационог периода и сједница 
Наставничког вијећа. 

● 31. март 2023. године – наша ученица Еле-
на Вемић добила стипендију Уједињених 
свјетских колеџа. Школовање наставља у 
Мостару. 

● 3. април 2023. године – чланови Волонтер-
ског клуба и Ученичког парламента обиље-
жили Међународни дана особа са аутизмом 
(2. април). 

● 6. април 2023. године – одржана сједница 
Школског одбора. 

● 6. април 2023. године – ученице првог раз-
реда: Ана Деспотовић, Тамара Грбовић и 
Мартина Дајевић, са професорицом Адисом 
Млагић, гостовале у Јутарњем програму ТВ 
Пљевља, гдје су представиле своју ученич-
ку компанију „Smart Pets“ и активности Клу-
ба младих предузетника. 

● 7. април 2023. године – др Нада Чоловић, 
чланица Савјета родитеља, одржала пред-
авање о репродуктивном здрављу. Пред-
авање организовао Тим за обезбјеђивање и 
унапређивање квалитета образовно-вас-
питног рада. 

● 7. април 2023. године – одржано предава-
ње на тему говора мржње и важности њего-
вања толеранције и мултикултурализма, а 
поводом Међународног дана Рома, 8. апри-
ла. 

● 8. април 2023. године – Дан спорта, Актив 
физичког васпитања организовао турнир у 
ножном тенису (радна субота). 

● 8. и 9. априла 2023. године ученице Гимна-
зије: Дуња Драгашевић, Лејла Харбић, Ена 
Катана и Миљана Перуничић биле су дио 
побједничког тима хакатона „E mobiliši se“, у 
оквиру пројекта „Panda Labs Junior for Just 
Transition“. Хакатон је одржан у Никшићу. 

● 11. април 2023. године – одржан Матурски 
испит из Црногорског-српског, босанског, 
хрватског језика и књижевности. 

● 12. април 2023. године – одржани родитељ-
ски састанци. 

● 23. април 2023. године – обиљежен Свјетс-
ки дан књиге и ауторских права. 

● 24. април 2023. године – одржана сједница 
Наставничког вијећа. 

● 25. април 2023. године – одржана сједница 
Школског одбора. 

● 27. април 2023. године – професорице ин-
форматике Мирка Попадић и Љиљана Ра-
невски, са ученицима другог и трећег раз-
реда који похађају изборне предмете 
Пословна информатика и Рачунарске и веб 
презентације, организовале и обиљежиле 
Међународни дан дјевојчица у ICT-у. 

● 28. април 2023. године – организован Дан 
замијењених улога. 

● 4. мај 2023. године – на Градском стадиону 
одржано Општинско такмичење у атлетици. 

● 5. мај 2023. године – обиљежен Свјетски 
дан књиге и ауторских права на Тргу 13. 
јул. Учествовали су ученици сваког одјеље-
ња, а у припреми су им помогле професори-
це црногорског-српског, босанског, хрватс-
ког језика и књижевности, страних језика, 
информатике и директорица. 

● 6. мај 2023. године – изведен излет на ре-
лацији Гимназија ‒ Видиковац ‒ Гимназија 
(радна субота, надокнада часова за петак, 
27. јануар).  

● 8. мај 2023. године – школу посјетила пред-
ставница Министарства просвјете Весна 
Кривокапић у вези са радовима на рекон-
струкцији који још увијек трају. 

● 8. мај 2023. године – одржано школско так-
мичење рецитатора. Прво мјесто освојила 
Тања Лакетић – III3, друго мјесто Емра Аја-
новић – IV4 и Андреа Џаковић I1, а треће 
мјесто Николај Џабаркапа – IV2. Менторке 
ученицима су биле професорице Јелена Ба-
јић и Нада Рондовић. 

● 8. и 9. маја 2023. године, на Фестивалу 
предузетништва, у Подгорици и на Цетињу, 
ученице наше школе освојиле прво и треће 
мјесто. Ученичка компанија „SkillTime“ (Еми-
на Златанић, Јана Томчић, Весна Јовић, Та-
мара Чоловић и Мартина Свркота) осваја-
њем првог мјеста изборила је учешће на 
највећем предузетничком такмичењу у Ев-
ропи, у Турској од 11. до 14. јула. Ученичка 
компанија „Zalij.me“ (Елена Вемић, Миљана 
Дромљак и Лара Мазалица) освојила је тре-
ће мјесто. Менторка свим ученицама била 
је професорица Адиса Малагић. 

● 9. мај 2023. године – професорица историје 
Љиљана Бајчетић са ученицима одјељења 
II1 обиљежила Дан побједе над фашизмом 
код Споменика на Стражици. 

● 9. мај 2023. године – одржано Међународно 
такмичење талентованих ученика из ин-
форматике „ИНФОС 2023“. Огњен Вранеш – 
I2, Емилија Марић – I1, Алекса Књегињић – 
III2 освојили су прво мјесто, док је Нађа Је-
лић – I1 освојила друго мјесто. Менторка 
ученицима је била професорица Мирка По-
падић. 

● 10. мај 2023. године – Матурски испит из 
Енглеског језика. 

● 13. мај 2023. године ‒ Дан отворених врата 
за ученике деветог разреда градских ос-
новних школа. 

● 15. мај 2023. године ‒ Дан отворених врата 
за ученике деветог разреда сеоских основ-
них школа. 

● 15. мај 2023. године – одржано регионално 
школско такмичење у атлетици. На држав-
но такмичење пласирале су се ученица Тат-
јана Мрдак у трци на 100 m и ученице Анђе-
ла Лончар, Ивана Миликић, Ајра Герина и 
Татјана Мрдак у штафети 4x100 m. 

● 16. мај 2023. године – у Свечаној сали Гим-
назије уручене дипломе, награде и призна-
ња ученицима који су освојили једно од 
прва три мјеста на Државном такмичењу у 
знању, националном такмичењу ученичких 
компанија, националном такмичењу „Пос-
ловни изазов Западног Балкана“, међуна-
родном математичком такмичењу „Кенгур 
без граница“, међународном такмичењу та-
лентованих ученика из информатике „ИН-
ФОС 2023“, такмичењу у организацији Ин-
тернационалне културне асоцијације „ИКА“, 
хакатону у оквиру пројекта „Panda Labs Ju-
nior for Just Transition“, школском такмичењу 
рецитатора и реторичара, школском турни-
ру у ножном тенису и општинском спор-
тском такмичењу у атлетици. 

● 17. мај 2023. године – одржано школско 
такмичење у реторици. Елена Вемић – II1 
освојила је прво мјесто, Елма Гогалић – IV4 
друго, a Угљеша Чоловић – IV2 треће мјес-
то. 

● 17. мај 2023. године – из штампе изашао 
Споменар генерације матуранта 2023. Спо-
менар су припремиле и уредиле професо-
рице Адела Дркић и Ивана Клачар, у сарад-
њи са директорицом Бојаном Грујић, 
ученицима и одјељењским старјешинама 
четвртог разреда ‒ Весном Кастратовић, 
Сањом Голубовић, Љубисавом Боричићем и 
Наташом Цмиљанић. 

● 19. мај 2023. године – завршена наставна 
година за ученике четвртог разреда, одр-
жане сједнице одјељењских вијећа и сјед-
ница Наставничког вијећа. 

● 18. и 19. мај 2023. године – матуранти орга-
низовали другарско вече у дворишту шко-
ле. 

● 19. мај 2023. године – школу посјетила 
представница Министарства просвјете Вес-
на Кривокапић, заједно са извођачима ра-
дова на реконструкцији школе и члановима 
надзора. 

● 22. и 23. мај 2023. године – нерадни дани 
поводом Дана независности. 

● 24. мај 2023. године – одржана сједница Ис-
питног одбора. 

● 25. мај 2023. године – одржан Матурски ис-
пит из Математике. 

● 1. јун 2023. године – државно првенство у 
атлетици одржано у Бару. Татјана Мрдак 
постала државна првакиња освојивши прво 
мјесто у трци на 100 m, док су Анђела Лон-
чар, Ивана Миликић, Ајра Герина и Татјана 
Мрдак освојиле друго мјесто у штафети 
4x100 m. 

● 1. и 2. јун 2023. године – одржано треће 
школско такмичење из области предузет-
ништва и финансијске писмености. 

● 6. јун 2023. године – реализован Матурски 
испит из Предмета од значаја. 

● 6. јун 2023. године – изведена музичка 
представа „Play’em all“ у дворишту школе. 
Организатор је професорица енглеског је-
зика Невена Томић, а учествовали су уче-
ници првог, другог и трећег разреда. 

● 7. јун 2023. године – предсједник Одбора 
директора Рудника угља Пљевља Душан 
Јањушевић уручио директорици Бојани Гру-
јић Одлуку о финансијској помоћи Гимнази-
ји у износу од 25 хиљада евра. 

● 7. јун 2023. године – представници одјеље-
ња четвртог разреда, уз помоћ радника РЈ 
„Зеленило“ посадили стабло граба у парку 
Водице, заједно са директорицом Бојаном 
Грујић, одјељењским старјешинама Весном 
Кастратовић, Сањом Голубовић, Љубиса-
вом Боричићем, Наташом Цмиљанић и про-
фесорицом Љиљаном Бајчетић. 

● 8. јун 2023. године – организовано Матур-
ско вече у Хотелу „Пљевља“. 

● Од 11. до 17. јуна 2023. године у Скопљу 
одржано Европско школско првенство у ко-
шарци. Кошаркашки тим Гимназије освојио 
је треће мјесто. Екипу Гимназије чинили су 
Павле Пуповић, Лазар Мојовић, Матија Ћа-
ћић, Лазар Пуповић, Павле Цвијовић, Лука 
Рубежић, Бранко Табаш, Алекса Ненадић, 
Филип Свркота, Андрија Старчевић, Јанко 
Петровић и Милош Милинковић, са профе-
сором и ментором Данком Деспотовићем. 

● 13. јун 2023. године – завршена наставна 
година за ученике првог, другог и трећег 
разреда. 

● 13. јун 2023. године – одржана свечана дод-
јела диплома „Луча“. 

● 14. јун 2023. године – одржане сједнице од-
јељењских вијећа првог, другог и трећег 
разреда и сједница Наставничког вијећа на 
крају четвртог класификационог периода. 

● Од 14. до 17. јуна 2023. године – ученици 
Гимназије: Ена Катана, Миљана Перуничић, 
Тамара Грбовић, Данко Бошковић, Лазар 
Томић, Лара Мазалица, Огњен Вранеш, 
Дуња Драгашевић, Ања Калпачина и Лејла 
Харбић, заједно са професорицама Тањом 
Драгашевић и Весном Кастратовић, били су 
на едукативно-наградном путовању у Охри-
ду, у Сјеверној Македонији. 

● 19. јун 2023. године – утврђен успјех учени-
ка на Матурском испиту. 

● 19. јун 2023. године – подјела свједочанста-
ва за ученике првог, другог и трећег раз-
реда и додјела диплома матурантима. 

● 20. јун 2023. године – Синдикална органи-
зација Гимназије организовала излет за за-
послене на релацији Будимпешта – Суботи-
ца – Нови Сад. 

● 22. јун 2023. године – у Свечаној сали одр-
жано савјетовање за стручне сараднике и 
директоре основних и средњих школа за 
Пљевља и Жабљак на тему „Резултати ист-
раживања и мјере за управљање проблеми-
ма насиља у школи“. Резултате су са препо-
рукама представили мр Зоран Лаловић и 
Радоје Нововић из Завода за школство. 

● 24. јун 2023. године – генерација матурана-
та 1993. прославила 35 година матуре и до-
нирала нашој школи 1000 евра. 

● 27, 28, 29. и 30. јун 2023. године – упис уче-
ника у први разред. 

● 5. јул 2023. године – одржана сједница Нас-
тавничког вијећа на којој је извршена под-
јела часова за школску 2023/2024. годину. 

● 14. јул 2023. године – Гимназија добила на-
граду „Предузетничка школа 2023“ на Ев-
ропском такмичењу у Истанбулу. 

● 9. август 2023. године – одржан Матурски 
испит из енглеског језика. 

● 16, 17. и 18. август 2023. године – одржани 
поправни испити. 

● 22. и 23. август 2023. године – упис ученика 
у други, трећи и четврти разред. 

● 25. август 2023. године – одржана сједница 
Наставничког вијећа на којој је усвојен За-
писник са претходне сједнице, извршене 
припреме за почетак школске 2023/2024. 
године, анализирани успјех и владање уче-
ника на крају четвртог класификационог 
периода и на крају школске године, као и 
успјех на Матурском испиту. 

РГГ
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Жeнскa фудбaлскa eкипa 
Гимнaзиje учeствoвaлa je нa 
рeгиoнaлнoм тaкмичeњу у 

Биjeлoм Пoљу, 17. нoвeмбрa 
2022. гoдинe. У финaлнoj 
утaкмици изгубилa je oд 
eкипe из Mojкoвцa рeзултa-
тoм 1:2. 

Нa рeгиoнaлнoм тaкмичe-
њу, oдржaнoм у Бeрaнaмa, 
23. нoвeмбрa 2022. гoдинe, 
мушкa рукoмeтнa eкипa 
Гимнaзиje изгубилa у пoлу-

финaлу oд eкипe Aндри-
jeвицe, рeзултaтoм 15:21. 
Нa турниру су учeствoвaлe 
четири eкипe. 

Гимназијалци су учeствo-
вaли и на рeгиoнaлнoм тaк-
мичeњу у мушкoj oдбojци, 
кoje je oдржaнo у Биjeлoм 
Пoљу, 24. нoвeмбрa 2022. 
гoдинe. У финaлнoм дуелу 

нaшa eкипa je сaвлaдaнa oд 
eкипe из Биjeлoг Пoљa рe-
зултaтoм 0:2. 

Прилагођен текст 
са школског сајта

На спортском полигону 
Гимназије, у петак, 2. де-
цембра 2022. године, у ор-
ганизацији Актива физич-
ког васпитања, одржан је 
турнир у малом фудбалу – 
3×3, на мале голове. На тур-
ниру је учествовало 12 еки-
па и играло се по куп сис-
тему. Побједник турнира 
била је екипа одјељења III3, 
друго мјесто освојили су 
ученици одјељења III1, док 
је треће мјесто припало од-
јељењу IV1. 

Турнир у малом фудбалу 
је организован и ове године, 
у петак, 13. октобра. Учест-
вовало је осам екипа и ост-
варен је сљедећи пласман: 

прво мјесто – IV3; друго мјес-
то – I1 и I3; треће мјесто – 
IV1. 

Утакмице на оба турнира 
судили су професори Горан 

Марјановић и Данко Деспо-
товић. 

 
Прилагођен текст са 

школског сајта

У уторак, 30. маја 2023. 
године, на спортском поли-
гону Гимназије, одржан је 
школски турнир у баскету. 
Учествовало је 12 екипа. 
Играло се по групама, на 
нивоу разреда, до четвр-
тфинала. Побједник турни-
ра била је екипа IV1, друго 
мјесто је освојила екипа I3, 

док је треће мјесто припало 
екипи III4. 

Све утакмице су се игра-
ле по правилима баскета 
3×3, а судили су професори 
Данко Деспотовић и Горан 
Марјановић и бивши ученик 
Гимназије Иван Радовић. 

Прилагођен текст 
са школског сајта

У Спортском центру 
„Ада“, 15. новембра 2022. 
године, одржано је регио-
нално такмичење за сред-
ње школе у кошарци и бас-
кету. На кошаркашком 
турниру учествовале су три 
школске екипе: екипа Гим-
назије и екипе из Берана и 
Бијелог Поља. Наша екипа 
је остварила побједе у оба 
дуела и пласирала се на 
државно првенство сред-

њих школа Црне Горе. 
Истог дана одигран је и 

турнир у баскету на коме су, 
осим наше екипе, учество-
вале и екипе са Жабљака, 
из Берана, Мојковца и Би-
јелог Поља. Екипа Гимнази-
је убједљиво је савладала 
све противнике и пласирала 
се на државно првенство 
средњих школа у баскету. 

Преузето са 
школског сајта
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У нашој школи је Дан 
спорта обиљежен у субо-
ту, 8. априла 2023. годи-
не. 

Професори Данко Дес-
потовић и Горан Марјано-
вић, заједно са представ-
ницима ученика свих 
разреда, приредили су 
турнир у ножном тенису 
(teqball). Учествовало је 16 
парова. 

Играло се по куп систе-
му до коначног побједника 

и остварен је сљедећи 
пласман: 
● прво мјесто – Божо То-

шић и Данијел Бори-
чић;  

● друго мјесто – Ђорђе 
Старовлах и Огњен 
Терзић; 

● треће мјесто – Војин 
Крвавац и Лука Кнеже-
вић. 

 
Прилагођен текст 
са школског сајта


